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V  zadnjem uvodniku, posvečenem 
goriškim občinskim volitvam, smo lahko bra li o "goriškem 
duhu". Ta izraz je pravzaprav nastal pred le ti na nekem 
srednjeevropskem simpoziju v A vs triji, ko so s tem (Geist 
von Gorz) hote li poimenovati neko odprto vzdušje pred
vsem duhovnega, kulturnega, a tud i širšega sodelovanja 
zlasti med narodi Srednje Evrope. Ta duh je gotovo vel v 
Gorici v dolgoletnem političnem  okviru  ob p lodn i odprti 
P o litik i zlasti občinske uprave in  drugih krogov, k i so to 
usmeritev podpirale.

N i sedaj tu mesto za kako nadaljnje obujanje tega duha, 
k i k ljub vsemu tud i zadnja leta n i povsem zamrl, če seveda 
izvzamemo goriško desničarsko občinsko upravo, k i se se
daj pripravlja na zopetni prevzem krm ila. Pred le ti sem v 
zvezi z idejo Srednje Evrope (Mittelevrope) v goriški ita
lijanski reviji o vlogi našega mesta in  njegovem srednjeev
ropskem poslanstvu zapisal tudi naslednje besede: "V našem 
času, k i ga označuje proces evropskega združevanja, lahko 
celo včasih zgleda anahronističen ter neaktualen (govor o 
M ittelevropi, op. pisca). Poglejmo zato na kratko, kakšna je 
lahko danes veljavnost te razprave. In  to še posebej z vidika 
Slovenca, pripadnika neke narodne manjšine in  p repri
čanega evropeista. Morda pa podobna razmišljanja laže 
razumemo, ker je prav v našem mestu sedež Srednjeevrop
skih ku ltu rn ih  srečanj in  je (mesto) samo stična točka med 
različn im i ku ltu ram i in  narodnostm i; zato lahko podob
ne ugotovitve kar same nastanejo." (Iniziativa Isontina, 1985). 
V omenjenem članku nato sledi daljša razprava o sami 
ideji Srednje Evrope in  Slovencih, k i pa tu ne zadeva nepo
sredno našega predmeta.

Dejstvo je, da smo sedaj s potrd itv ijo  prejšnjega župana 
in  skorajšnjo umestitvijo novega občinskega odbora stvari 
le malo ali sploh ne spremenijo. Goriška občina bo torej šla 
novemu tisočletju naproti še vedno z upravo, k i je v bistvu 
usmerjena zelo enostransko, daleč od onih, k i so npr. v poz
n ih šestdesetih ali potem sedemdesetih le tih  (in  nato na
prej) vodile odprto, evropsko in  konstruktivno po litiko  na 
tem delikatnem geopolitičnem prostoru. Od obdobij, ko so 
recimo županovali M artina, De Simone in  Scarano, se je os 
goriške uradne politike korenito spremenila. Seveda, odno
si z Novo Gorico še vedno obstajajo, le n jih  raven je bistve
no drugačna. Tudi potovanja županov Valentija in  Špacapa
na do evropskih ustanov ne bodo prinesla veliko. Zlasti še, 
če gredo vsi t i s tik i m imo slovenske manjšine in  njenih p r i
čakovanj, kot je pokazala nedavna preteklost. Spomnimo 
naj le na znano glasovanje takratne desničarske večine z 
županom na čelu p ro ti vsaki pravi zaščiti Slovencev ali pa 
Valentijeve izjave o zaščitnem zakonu, malo pred volitva- 
nii, k i so izzvenele čisto nacionalistično (zakon da, toda, kaj 
Pravijo o tem na loka ln i ravni?!). To in  še marsikaj drugega 
daje lahko m is liti tudi sedaj, ko bo nastopila enako usmerje
na nova občinska uprava v Gorici. Kaj objektivno prizna
nje manjšine, kaj ideja Srednje Evrope in  še kaj...

Gorica bo torej šla v novo veliko časovno obdobje po sta
rih in negotovih tirnicah. Tudi leto 2001, k i pomeni tisočlet
nico mesta, v tem pogledu ne obeta nič dobrega. Sami pa vse
eno ne moremo oz. ne smemo vreči puške v koruzo. Truditi 
se moramo na vseh ravneh in stopnjah, da bo Gorica le ostala 
in še bolj napredovala kot evropsko mesto. / s t r a n  2
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" SVETA VERA B O D I  V A M  L U C ! "

ŠKOF SLOMŠEK 
MED BLAŽENIMI

IH pali smo, da bo to novico sporočil 
že sv. oče ob svojem obisku v  Sloveniji. 
Toda očitno postopek ni bil še zrel, zato 
je naše veselje tem večje danes, ko je 
končno zaključen uradni postopek, če
prav še ni znano, kdaj bo sv. oče javno

D olgo  smo Slovenci 
čakali, da je K ongregacija  
za zadeve svetnikov sprejela  
končno odločitev , da se škof 
A nton M a rtin  Slomšek uradno  
prišteje m ed b lažene . To 
odlo č itev  K ongregacije je 

prvi sporočil javnosti 
m ariborski škof dr. Franc 
Kram berger. Bil je  navzoč, ko 
je  kom isija za  b lažene sprejela  
odloč itev  v petek, 3. ju lija .

prištel Slomška med blažene. Neodvi
sna republika Slovenija bo sedaj uradno 
dobila tudi svojega nebeškega zavetnika.

O b tej novici se vsi zam islim o v 
Slomškovo geslo: "Sveta vera bodi vam 
luč!" Škof Slomšek je namrečbil najprej 
mož vere. Saj je Kristus najprej poudarjal 
in zahteval vero. Zato je odvrnil aposto
lu Tomažu: "Blagor tistim , ki niso videli

IZMERIMO PULZ 
NAŠI ŠOLI!

"Politična demokracija 
ni varna, če demokratična 
oblačila, v katera so odete 
misli in dejanja, niso sestav
ni del narodovega vlakna. 
Tako je v prvi polovici tega 
stoletja poudarjal ameriški 
filozof in pedagog John De- 
wey, ki je v šoli videl nena
domestljivo sredstvo za na
rodovo vzgajanje za demo
kracijo."

S tem odstavkom se za
čenja članek, ki ga je za ne
deljsko številko (5. t.m.) 
dnevnika Corriere della se
ra napisal milanski nadškof, 
kardinal Carlo Maria Mar
tini. Ugledni in vplivni ita
lijanski cerkveni dostojan
stvenik je s tem svojim pri
spevkom neposredno po
segel v razpravo, ki prav v

tem času spet buri duhove 
in je predmet pozornosti 
političnih krogov ter same 
vlade. Kardinal naglaša, da 
predstavlja šola predno
stno narodovo bogastvo in 
je hkrati ogledalo narodo
ve zrelosti. V tej zvezi priha
jajo po njegovem v poštev 
trije binomi: šola - človeko
va osebnost, šola - kultura 
in šola - delo.

V Italiji je narmeč spet 
postalo aktualno kočljivo 
vprašanje zasebnih šol, ki 
jih republiška ustava pred
videva, a hkrati določa, da 
ne smejo biti v breme drža- 

! vi. Kardinal Martini se v 
svojih izvajanjih zavzema 
za takšen šolski sistem, ki 
bo poleg državnih predvi- 

! deval tudi zasebne šole.

Slednje naj bodo svobod
ne in povsem enakovred
ne državnim. Oblast naj ta
ko urejeno šolstvo obrav
nava kot enoten sistem in 
naj mu torej z ustrezno za
konodajo omogoči obstoj 
in nemoten razvoj. Kot ka
že, so kardinalova izvaja
nja imela ugoden odziv v 
širokih političnih krogih, 
tako da se je močno zožil 
krog, ki vztraja na popolni 
laizaciji šole.

Slovenska narodna manj
šina v Italiji nima zasebnih 
šol, če izvzamemo dvojezi
čno šolo v Benečiji, ki je pri
mer zase. S tem pa nikakor 
ni rečeno, da njen položaj 
in njeno stanje ne zaslužita 
pozornosti naše javnosti. 
Prav ob zaključku šolskega 
leta bi bilo potrebno globlje 
proučiti stanje našega šol
stva, upoštevajoč vse tri bi- 
nome, ki jih omenja milan
ski kardinal Martini.
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in so verovali." Tudi Slomšek je b il pred
vsem mož vere. Najprej je oznanjal vero 
v Jezusa Kristusa na Bizeljskem, potem 
cot spi ritual bogoslovcem v Velovcu, nato 
cot župnik v Vuzenici, nazadnje kot škof 

Šent Andražu na Koroškem in končno 
cot škof v Mariboru. Bil je mož vere, 
cot pričajo vsi njegovi življenjepise! in 
tudi njegova pastirska pisma.

"Sveta vera bodi vam luč!" Te potre
buje na poseben način slovensko ljud
stvo, potem ko se je otreslo diktatur, 
ki so namesto vere v Kristusa hotele 
vero v razne d iktatorje in politične si
steme. Zato naj bo prva prošnja do no
vega blaženega: "Blaženi Slomšek, utrdi 
nas v veri!"

M ATERINA BESEDA B O D I 
VAM KLJUČ

Druga značilnost A. M. Slomška je 
bila njegovo prepričanje, da je za utrje
vanje vere potrebna izobrazba v materi
nem jeziku, saj gre vera do srca v ma
terinem jeziku. Iz tega prepričanja je za
snoval svojo idejo o nedeljskih šolah. 
Samo ljudstvo, ki zna brati in pisati v 
materinem jeziku, bo ostalo tudi trdno 
v veri. Blaže in Nežica v nedeljski šoli je 
njegov učbenik, iz katerega so se učili 
brati in pisati njegovi verniki slovenske
ga jezika, saj v nemškem jeziku to ni bi
lo potrebno. Da bi njegovo ljudstvo ime
lo tudi domače branje in se utrjevalo v 
veri in poštenosti, si je zamislil posebno 
društvo za izdajanje dobrih knjig. Iz te 
zamisli je nastala Družba sv. Mohorja, 
kateri se moramo zahvaliti, da so naši 
ljudje imeli zmeraj dovolj dobrega branja 
in tako tudi z branjem utrjevali svojo ve
ro in rastli v poštenosti in om iki oziro
ma kulturi. Tudi Slomšku se moramo 
zahvaliti, da smo bili in smo še vedno 
med najbolj kulturnim i narodi v Evropi. 
Mnogi so pozneje k temu pripomogli, 
začel pa je Slomšek.

"Sveta vera bodi vam luč, materina 
beseda bodi vam ključ do zveličavne 
omike!" Tega gesla se držijo naši škof
je, ki so ustanovili zasebne gimnazije v 
Mariboru, v Šentvidu in Vipavi. Tega smo 
se držali duhovniki v času fašizma in 
naše otroke učili verouk v zakristijah ter 
jih poleg verskih resnic učili tudi slo
vensko brati in pisati.

Saša Rudolf
ZAOSTRITEV MED ALBANCI

LJUDEM, KI JIH JE PRIZADEL 
POTRES, ŽELIM O  POM AGATI 
ZATO B O M O  T U D I 
NA U REDN IŠTVU  ZBIRALI 
DENAR, KI GA 
B O M O  POTEM 
IZR O Č IL I NAJBOLJ 
POTREBNIM D R U Ž IN A M .

Alojz Tul
50 LET PO RESOLUCIJI K O M INFO R M A
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Jurij Paljk
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SASA RUDOLF

Kosovo - avtonomna pokra jina  znotraj 
mejaJugoslavije: tako zasnoi >ano rešitei > po 
nuja ameriški odposlanec Holbrooke, k i se 
je  tr i dni razgovarja l z  Miloševičem, Rugo
vo in predstavniki kosovske osvobodilne 
vojske. N ič novega torej, kosovskim Alban
cem naj bi vrnili avtonomijo, k i jim jo je  p r iz 
navala jugoslovanska ustava izleta 1974 in 
jo  je  Miloševičev režim  odpravil ob koncu 
osemdesetih let, ko je  Beograd ob 600-letnici 
bitke na Kosoi iskem polju pričel uresničevati 
zam iselo veliki Srbiji.Srbi inKosovarji naj 
bi praktično odmislili zadnjih deset let, po
zab ili na rudarske upore, žrtve, množična 
izseljevanja, odpravo albanskih šol in medi
jev. Čeprav se je  Holbrooke v zadnjem času 
nekajkrat sreča!z Miloševičem -pogovori

so tra ja li skoraj 10 u r -p a  nijasno, v koliki 
m erije s ib  s k i voditelj, če sploh je, p ris ta l na 
obnovitev status quo izpred desetih let.

Posredovanja se torej nadaljujejo, p rav  
tako se širijo spopadi, število žrtev p a  se na
glo veča. Novega olja je  p rilil Vojislav Šešelj, 
k i je  po  eni strani zahteval naj Holbrooka  
izženejo iz  države, ker seje v Prištini pogo
varja! tudi s predstavniki KOV (Kosovske 
osvobodilne vojske), po drugi p a  zag ro zil 
da bodo tudi kosovski Srbi o rganizira li la
stne oborožene sile.

Nevarno se zaostruje tudi znotraj alban
ske opozicije. Eden od sodelavcev Rugove, 
Ram Ruja, je  napovedal da se odpoveduje 
političnim funkcijam, ker se je  vključil v KOV. 
Z  orožjem v roki bo skušal izsiliti, česar Al
banci niso dosegli z  nenasilno politiko. Med  
Albanci se š iri prepričanje, d a je  čakanja 
dovolj, da je  avtonomija Kosova premalo in 
da je  treba ustvariti državo, v kateri bi bili 
združeni vsi Albanci. To p a  pomeni da se bo 
odprla nova/rotita tudi v Makedoniji, Bosni 
in deloma tudi v Črni gori. Po veliki Stbiji se 
napoveduje velika škipetarska domovina.

P O S L E D IC E  SE P O Z N A J O  ŠF D A N E S

PETDESET LET 
PO RESOLUCIJI  
K O M IN F O R M A

ALOJZ TUL

Poleg drugih dogodkov le
tos poteka 50 let od objave 
znane resolucije informbiroja 
ali kominforma (političnega 
združenja komunističnih par
tij pod pokroviteljstvom Sta
linove Sovjetske zveze, usta
novljenega septembra 1947 
na Poljskem), s katero so u- 
deleženci zasedanja v Buka
rešti javno izobčili centralni 
komite Komunistične partije 
Jugoslavije in obenem pozva
li jugoslovanske narode na 
vstajo proti Titu. Zadevno re
solucijo so predstavniki vseh 
sodelujočih partij, med njimi 
tudi italijanske in francoske, 
sprejeli 28. junija 1948. S tem
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Prihodnje leto bodo tudi 
nove volitve za evropski par
lament. S tem se bo vsa ev
ropska tematika še bolj po
globila in razširila.

Vse to moramo izrabiti tu 
di goriški in sploh primorski 
Slovenci, ki nam je pri srcu 
prihodnost zemlje, na kateri 
avtohtono živimo dobrih tisoč 
let. Naredimo zato vse, da bo 
tudi tu Evropa res odprto in 
sveže zadihala in s tem vsej 
tukajšnji raznoliki stvarnosti 
vtisnila svoj pravi pečat!

I Z M E R I M O  P U L Z . . .

Proučiti bi morali torej, v ko
likšni meri se v naših sloven
skih šolah gradi učenčeva in di
jakova osebnost; v kolikšni me
ri naša šola "razvija, oblikuje in 
predaja novim rodovom boga
stvo znanja in poznavanja", od 
česar živi in na kar je ponosna 
vsaka narodna skupnost; in 
končno v kolikšni meri naša šo
la pripravlja učence in dijake 
na "delo, to je na dejavnosti, ki 
prispevajo k življenju in razvoju 
skupnosti".

Upamo in pričakujemo, da 
se bo zlasti kdo iz vrst naših 
šolnikov in pedagogov čimprej 
lotil takšne analize in torej naši 
šoli izmeril pulz.

P O V E J M O  N A G L A S
|  J A N EZ  POVŠE |

B O D O  O  SLOVENSKI  
P R I H O D N O S T I  VSE BOLJ 
O D L O Č A L E  NAŠE 

N O TRA N JE DELITVE?

Potem ko so za nami uprav
ne volitve, je  pravzaprav o b 
vezujoče, da se spet posveti
m o situaciji v slovenskem na
rodnostnem prostoru. Zadnje 
čase je  po  splošnem m nenju  
mogoče opaziti, da so se raz
mere v republik i Sloveniji iz
datno spremenile. N i več za
nosa iz le t osamosvajanja in 
mednarodnega priznanja, n i 
več nekdanjega zagona v sme
ri poglabljanja demokratične 
ureditve, ki je  nasledila eno
strankarsko družbo. Ljudje se 
vse bo lj obračajo nazaj in od
krivajo v povojnem  obdobju  
vedno več prednosti. V p o li
tičnem  spopadu vidijo zdra
harstvo ali celo rušenje drža
ve, opredeljujejo se za nekak
šno slogo, ki je  bila pravilo  
prejšnjega sistema. Zanosna 
leta niso m inila le za Sloveni
jo, toda kako to, da se mlada 
država s takšno izrazitostjo na
vezuje na prejšnje politične in 
življenjske vrednote? Zanim i
vo je, da je  večinskemu delu 
po litike  uspelo prepričati jav

nost, da je  nasploh vse zelo v 
redu in da so vsa bistvena 
vprašanja rešena, predvsem  
pa naj b i b ile govorice o še 
vedno m očnih notranjih deli
tvah pretirane in celo zlona
merne. In ravno v tem  je  b i
stvo problema, ki želi b iti p ri
krit: slovenska notranja deli
tev še kako obstaja in Sloven
ci še vedno ne prem orem o  
zgodovine, v kateri b i se pre
poznali vsi in b i dala pom en  
vsem narodovim delom ter jih  
povezala. Prizadevanja za 
spravo so še vedno na začet
ku. O b vsem tem kot da pre
vladuje občutek, da tem elji
tejša strnitev različnih narodo
vih delov sploh n i potrebna, 
kaj šele nujna. Toda dejstvo 
je, da kaže Slovenija - najver
jetneje prav zaradi prevelikih 
notranjih  delitev - vse bo lj o- 
pazne šibkosti na zunanje-po- 
litičnem  prizorišču. Notranje  
razdalje so kljub demokratični 
ureditvi tako izrazite, da pre
prečujejo vzpostavitev takšnih 
državnih stališč, ki b i bila ko-
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ristna za vse. N otranji bo j je  
torej pom em bnejši od  priza- 

; devanj za dobrobit vseh naro
dovih delov. Zdi se, da je  Slo
venija v tem trenutku na raz
p o tju : ali bo država slednjič 
vendarle p lodno  ovrednotila  
vse po litične  različnosti in se 
na ta način okrepila ali pa se 
bo slovenski človek ponovno  
oklen il že iz preteklosti zna
ne notranje delitve, ki bo še 
naprej slabila njegovo državo. 
Prizadevati si seveda velja za 
prvo možnost.

Najbrž ni slučajno, da je  tu
d i naša manjšina na podob
nem razpotju: ali bo v svoji 
notranji politični razdrobljeno
sti prepoznala osrednji razlog 
šibkosti za vse manjšinske de
le v novem času ali pa se j i  zdi 
tovrstna razdrobljenost popol
noma naravna in celo korist
na ? Zdi se, da b i si m orali bo
disi v Sloveniji bodisi v manj- 

i šini hrabreje prizadevati za 
spremembo sedanjega, bo lj 
ali m anj statičnega stanja. 
Lahko smo namreč v odločil
nem razdobju, ko bom o znali 

i Slovenci p lodno povezati vsa 
i svoja različna politična izho
dišča ali pa bom o spet dali 
prednost notranjim  delitvam  
ter se nemara na ta način ne- 

i vede odpovedali celovitemu  
' odločanju o nas samih.

O KIS K V R IM U  
Na povabilo vsedržavnega 

vodstva Italijanske ljudske 
stranke sta bila dne 6. t.m. v 
Rimu deželni tajnik Slovenske 
skupnosti Martin Brecelj in 
predsednik Sveta slovenskih 
organizacij Sergij Pahor. Sprejel 
ju je tajnik PPI Marini, kasneje 
pa sta pri predsednici komisije 
za ustavna vprašanja poslan
ske zbornice Rosi Russo-Jervo- 
lino posebej obravnavala polo
žaj slovenske manjšine in v prvi 
vrsti zaščitni zakon, ki ostaja 
odprto vprašanje. Slovenska 
predstavnika sta opozorila, da 
je treba postopek njegove odo
britve bistveno pospešiti ob 
vzporednem posvetovanju z 
manjšino glede njegove vsebi
ne. Dogovorila sta se tudi za 
redno izmenjavo informacij.

je spor, ki je že nekaj časa prej 
razdvajal Tita in Stalina, postal 
javen in uraden. Glavna zuna
nja obtožba proti Titu je bila, 
daje "imperialistični vohun .

Nenadni razkol med Sov
jetsko zvezo in Jugoslavijo je 
presenetil in obenem zmedel 
tako zahodne države kot sa
me ljudi vjugoslaviji. Medtem 
ko so krogi na Zahodu ugiba
li, ali bo Tito v tem spopadu s 
Stalinom obstal na oblasti ali 
ne, pa so se jugoslovanski ko
munisti čez noč znašli v pre
cepu, komu verjeti oz. s kom 
potegniti. Po začetni zmede
nosti se je pretežna večina 
svobodno ali prisiljeno opre
delila za Titovo partijo, zaosta
lo je poskrbela politična poli
cija. Tiste, ki so se opredelili 
za resolucijo kominforma, so 
pozaprli v  posebna taborišča, 
med temi je bilo najbolj z lo
glasno ono na Golem otoku.

O  sporu med Stalinom in 
Titom je bilo v tem času mno
go napisanega. Poznavalci o- 
zadja tega spora so ugotovili, 
da odnosi med omenjenima 
kom unističn im a prvakom a 
niso bili nikdar povsem jasni 
in iskreni. Že med bivanjem 
v Moskvi leta 1938 je Tito po 
čudnem naključju ušel takrat
nim  Stalinovim čistkam. Od 
takrat seje izogibal neposred
nim srečanjem s Stalinom, za
to je na sestanke z njim  raje 
pošiljal svoje sodelavce, zla
sti Djilasa in Kardelja. Zgodo
vinski raziskovalci pravijo, da 
je bil eden glavnih razlogov 
za nastanek nezaupanja še v 
času vojne Stalinov dogovor 
z zahodnimi zavezniki o deli
tvi interesnih vplivov v Jugo
slaviji poznanem načelu pol- 
pol ("fifty-fifty"). Poleg tega Ti
to  ni mogel razumeti, zakaj 
je Stalin tako dolgo podpiral 
četniškega poveljnika Drža 
Mihajloviča in begunsko kra
ljevsko vlado v Londonu.

Tako se je zgodilo, da se 
I je Titova partizanska vojska 
osvobodila izpod nacizma in 

, fašizma brez odločujoče vlo- 
j  ge Rdeče armade. Po tej raz
lagi naj bi izobčenje iz kom in
forma leta 1948 pokazalo le 
vrh ledene gore sporov in 

j sumničenj iz prejšnjih let med 
vojno in po njej. Značilno je 
bilo v tem  pogledu zadržanje 
Sovjetske zveze glede "trža
škega vprašanja" in zahodne 
razmejitve na mirovni konfe
renci v Parizu leta 1947.

Zgodovinarji opozarjajo, 
da so Stalin in njegovi sode
lavci skrbno izbirali trenutke 
za diplomatska svarila Titovi 
Jugoslaviji. Tako naj bi 27. 
marca 1948 (na obletnico dr
žavnega udara v Beogradu 
proti podpisu prijateljske po
godbe s H itlerjevo Nemčijo) 
Stalin poslal Titu svarilno p i
smo, naj se podredi medna
rodni komunistični strategiji, 
i n ga jasno opozoril, da je "po
učna usoda politične kariere 
Leva Trockega". Le-tega so 
Stalinovi agenti umorili v M e
hiki leta 1940.

Objava resolut ije intorm- 
biroja pa je povsem sovpa
dala z obletnico poraza srb
ske vojske na Kosovu leta 
1389 (Vidov dan) in atenta
tom  v Sarajevu leta 1 9 1 4 na 
avstrijskega prestolonasled
nika Franca Ferdinanda.

Po svoje zanimiva so tudi 
ugibanja zgodovinarjev, ali je 
Stalin pripravljal fizično likvi- 
dac ijo 1 ita. Tudi Vladim ir De- 
di|i>r jt* v knjigi o Iitovem  Živ
ljenjepisu podrobno opisal 
čudna dogajanja pri operaciji 
I ita na slepiču februarja leta 
1947 na Brdu v Sloveniji, pri 
kateri je sodelovala ruska 
zdravstvena ekipa, ki se je 
potem morala v skrivnostnih 
okoliščinah vrn iti domov.

Na temelju dosedanjih ra
ziskav in podatkov se lahko 
razbere, d a je  Stalin odobril 
priprave za atentat na Tita, 
vendar zaenkrat ni dokazov, 
da je tudi dal nalog za kon
kretno izvedbo zadevnega 
načrta.

Kakorkoli že, Tito in Jugo
slavija s kom unističnim  reži
m om  sta preživela spopad s 
Stalinom in to jim a je prine
slo določen ugled in vp liv v 
mednarodnem svetu.

Po Titovi smrti leta 1980 
in zrušenju berlinskega zidu 
leta 1989 in s koncem "hlad
ne vojne" se je začel proces 
razkrajanja jugoslovanske 
zvezne države, ki je  v devet
desetih letih privedel do nje
nega razpada in osamosvo

j i t v e  posameznih republik, 
med temi Slovenije. Razpad
la je tudi nekdaj mogočna 
Sovjetska zveza, ki je 70 let 
veljala za vzor komunistične 
družbene ureditve. Tako pač 
m ine slava tega sveta.

R E S O L U C I J A  
I N F O R M B I R O J A  I N  
S L O V E N C I  V Z A M E J S T V U

Resolucija kom in fo rm a  
pred 50 leti ni zadevala sa
mo odnos med kom un is ti
čn im i partijam i in jugos lo 
vanskim i kom unisti z vsemi 
posledicam i v m ednarod
nem svetu v obdobju  hlad
ne vojne med obema tabo
roma, tem več je še kako u- 
sodno posegla v naš po liti- 
čno-zem ljepisni prostor in v 
vrste slovenskega življa.

Levi političn i tabor prvih 
povojnih let v okviru italijan- 
sko-slovenskega bratstva se 
je razklal med "titovce" ali 
"babičevce" ter "vidalijevce". 
Spor se je nato prenesel v 
društva in druge organizaci
je. Zgodovinsko dejstvo je, 
da se je pretežna večina de
lavstva in levo-usm erjenih 
Slovencev opredelila za Sov
jetsko zvezo proti I itovi Ju
goslaviji. To je  im elo težke 
posledice za Slovence. V ne
kaj letih se je skoro razpo
lovilo število o trok v sloven
skih šolah. S po litično  asi
m ilacijo je šla vzporedno na
rodnostna asimilacija, pose
bno v tržaškem mestu in nje
govi neposredni oko lic i na 
področju Skednja, Sv. Ane 
in Kolonkovca. V obdobja 
dvajsetih let je statistično iz
g in ilo  nad 20 tisoč Sloven
cev. Posredne posledice do
godkov kom inform a se poz
najo še danes.
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AKTUALNO

ZASKRBLJENOST ZA U SO D O  
ZAŠČITNEGA ZAKO NA

SSO O C E N I L  
STANJE  
S L O V E N C E V  
V ITALIJI

V sredo, 1. t.m., se je na sedežu 
pevskih zborov v Devinu sestal 
svet SSO. Po uvodnem pozdravu 
predsednika sveta SSO prof. M a
rija Černiča so prisotni najprej 
prisluhnili branju zapisnika zad
nje seje, nato je spregovoril pred
sednik izvršnega odbora Sergij 
Pahor, ki je podal analizo trenut
nega stanja v zamejskem prostoru 
in govoril o vlogi SSO v njem.

Pahor je dejal, da preživljamo tež
ke čase, saj je v rimskem parlamentu 
v obravnavi zaščitni zakon za Slo
vence, a sami ne vemo, kakšen je 
in kakšen bo. Premalo je bilo storje
no, da bi bili Slovenci seznanjeni z 
njegovo vsebino. Pahor je tudi ome
nil težavni položaj, v katerem smo 
se Slovenci v Italiji znašli, potem ko 
so Levi demokrati na zadnjih dežel
nih volitvah v bistvu izstopili iz po
litične koalicije "Oljka", v kateri smo 
se prepoznavali demokratični Slo
venci ne glede na ideološko opre
deljenost. Omenil je, da je zato sta
nje kriva tudi velika politična razcep
ljenost Slovencev, in se zaustavil pri 
razočaranju, ker nam ni uspelo za 
borih sedemdeset glasov izvoliti v 
deželni svet predstavnika SSk Iva 
Jevnikarja. Povedal je tudi žalostno 
dejstvo, da mediji v Sloveniji o tem 
niso veliko poročali, kot da bi jim  
ne bilo mar zajevnikarjevo izvolitev.

Sergij Pahorje tudi dejal, da ima
jo pri SSO dobre stike z Uradom 
za Slovence po svetu republike Slo
venije, in priznal, da pogrešajo sti
ke s sedanjo vladno garnituro v Slo
veniji. Pahor je govoril tudi o odno
sih z drugo krovno organizacijo Slo
vencev v Italiji, SKGZ, s katero so 
se pri SSO zgledno dogovorili za us
klajeno stališče glede financiranja 
zamejskih ustanov. To je po njego
vem mnenju korak naprej pri pre
magovanju ovir. Obenem bo dogo
vor pospešil financiranje ustanov in 
dejavnosti zamejskih Slovencev. S 
tem v zvezi je povedal še, da je le
tos pomoč iz Slovenije za trideset 
odstotkov nižja, kot je bila pred tre
mi leti. Poročal je tudi o načrtu, po 
katerem so sredstva iz Slovenije po
razdeljena med ustanove, društva in 
druge slovenske organizacije.

Sledila je razprava, v katero je po
segel tudi Janez Povše. Izpostavil je 
problem odnosa med manjšino in 
matico ter pozdravil usklajeni dogo
vor med SKGZ in SSO o porazdeli
tvi sredstev in obenem izrazil željo, 
da bi čimprej prišlo do političnega 
dogovora med Slovenci in izvolitve 
enotnega zastopstva Slovencev v Ita
liji, nekakšnega Narodnega sveta.

Damijan Paulin je priklical po 
zornost na razširjeno mnenje, po 
katerem naj manjšina sprejme tak 
zaščitni zakon, kakršen pač bo, ker 
da je pripravljalna komisija naklonje
na slovenski manjšini, in dejal, da 
se sam s takšnim stališčem ne stri 
nja, ker bi pač morali biti Slovenci 
seznanjeni vsaj z osnutkom zakona

Na sestanku je bil govor tudi o 
nezadovoljstvu glede pomanjkljive 
vid ljivosti slovenskih program ov 
deželnega sedeža RAI in o nezado 
voljstvu, ki ga je povzročilo sporo 
čilo RTV Slovenija, da bo potrebno 
za sprejemanje slovenskih progra 
mov IV  Slovenija po satelitu plače
vati naročnino prib ližno 400 tisoč 
lir na leto, saj gre za kodirane digi 
talne prenose.

I N T E R V J U  /  SERGI J  P A H O R

"MULTIKULTURNOST 
MUHA ENODNEVNICA"
V  z a d n jih  dveh le tih  je  

n aša  m an jš in a  p re ž iv e la  
verje tn o  enega n a jh u jš ih  

p r it is k o v  o d  k o m in fo rm a  
d a lje . K a k o  p r i  SSO 

ocenju jete  n as ta lo  s tan je  
sedaj, ko  so se s tv a r i vsa j 
navzven p o m ir i le . So r a z n i  

k r a h i  m a n j š k o d ili m an jš in i, 
ko t sm o se n e k a te r i b a li? 
Začudil sem se, kako je pri nas 

šla m imo nedavna obletnica komin
forma, ne da bi kdo vsaj poskusil 
narediti obračun dogodka, ki je pred 
50 leti prvič razbil levi tabor in vne
sel nem ir in sovraštvo v skupnost, 
ki je bila razbita še zaradi vojnih in 
jovojn ih dogodkov. Ne glede na to, 
da ni nihče poglobljeno analiziral 
posledic in form birojevske resolu
cije z dne 28. junija, moramo pou
dariti, da posledice plačujemo še 
danes i n da je takratna škoda nepo
vratna. M orda še hujše so posledi
ce zloma našega manjšinskega go
spodarstva, ker je prizadel številčno 
že ošibljeno manjšinsko telo. Ker 
je bilo to gospodarstvo v rokah ene 
same kom ponente, niso možne 
kompenzacije. Tudi te izgube so ne- 
Dopravljive.

N a ro d n o  tk iv o  n i več 
ko m p aktn o , k o t j e  b ilo  še 

p r e d  n e k a j desetle tji. To se 
o d ra ž a  na vseh ravn eh  

našega ž iv lje n ja  in  v takem  
o k o lju  j e  z a  n e k a te re  re š iln i 
iz h o d  ta k o  im enovana m u lti
k u ltu rn o s t. K a j  m enite o lem  
in  k a k o  g le d a te  na se d a n ji 
n aro d n o  p o lit ič n i tren u tek  

slovenske m an jš ine  v I t a l i j i?
M ultiku lturnost se mi zdi socio

loška in kulturna muha enodnevni
ca, moden vzorec reševanja neke
ga kriznega stanja, v katerem smo 
se znašli zaradi nekih splošnih poja
vov, ki so značilni tudi za druge sre
dine, tudi za Slovenijo samo. Levica 
sama ni nikoli veliko dala na narod
no pripadnost, čeprav jo je vedno 
vključevala v svoj program reševanja 
socialnega vprašanja, vendar je ved
no predpostavljala svoje strankarske 
interese. Tisti del levice, ki se je vr
sto let držal oblasti, je to dosled
nost večkrat zatajil, skratka ni nare

dil tistega, kar bi bil lahko ob raznih 
priložnostih storil. To seveda škodu
je slovenski manjšinski stranki, ki 
doslej ni mogla računati na nobeno 
podporo pri vsedržavnih strankah. 
Poskus z ljudsko stranko bi lahko 
bil obetaven, po drugi strani pa sprav
lja v nevarnost njeno samostojnost.

K a k š n i so o dnosi z  
u r a d i v m a tič n i dom ovini, 

k i  j im  j e  p o v e r je n a  skrb  z a  
Slovence v za m e js tv u ? K o  
človek s liš i z a  n eka te re  

sklepe, se m u z a z d i, d a  n i 
p ra v e g a  so go vo rn ika , k i  

b i s i d e jan sko  la h k o  p re v z e l  
odgovornost z a  določene  

odločitve . J e  p r i  sogo
v o rn ik ih  p o s lu h  z a  
ra zn o lik o s t stanja?  

Slovenski politični krogi so v pre
teklosti podpirali vključevanje v ita
lijanske vsedržavne "napredne" 
stranke. Posluha za našo razbitost 
je bilo in je še danes več kot preveč.

Slovenija  to re j p re d la g a  
enotno n as to p an je  g lede  

odnosa na ra v n i m an jš in a  - 
m a tic a .M e n ite , d a  b i 

p o d p ir a la  tu d i enotnost 
na p o lit ič n i ravn i?

So določeni znaki, ki dajejo m i
sliti na to, vprašanje pa je, ali nismo 
s to raznolikostjo šli predaleč. Prav 
na zadnjih deželnih volitvah smo 
lahko vsi ugotovili, v kolikšnih stran
kah so bili slovenski kandidati in kdo 
vse je zanje delal volilno kampanjo. 
Na žalost smo morali vsi ugotoviti,

da ni bil v  manjšinskem političnem 
okolju storjen noben korak, da bi 
zagotovili maksimalno število slo- 

j  venskih zastopnikov v deželnem 
parlamentu. Matični politični krogi 
žal niso naredili nič, da bi to prepre
čili. Posledice so bile neizogibne. Kar 

| pa najbolj preseneča, je ugotovitev, 
da tega ni nihče obžaloval, vsaj jaz 
nisem bral nobenega takega komen
tarja. Pomanjkanje osnovne nacio
nalne občutljivosti, ki je to liko bolj 
osupljiva, ker je izid volitev kazno- 

| val prav stranko s slovenskim ime
nom in najbolj razvitim slovenskim 
narodnostnim programom!

K a j j e  SSO p re d la g a l p r i  
so ob likovan ju  sku p n ih  
p re d lo g o v  m a tic i in  v 

k a k š n i m e r i so s o g o v o rn ik i 
u p o š te v a li zah teve , k i  so p o  

vašem  m nenju tem eljnega  
a li  načelnega p o m e n a  z a  
o rg a n iza c ijo , k i  j o  vodite?  
Skupni predlogi so se nanašali na 

(financiranje našega zamejstva. Za 
\ njihovo uskladitev smo se pogajali 
(s sorodno krovno organizacijo ter 
z Uradom za Slovence po svetu in v 
zamejstvu. Vse je potekalo v zname- 

! nju dejanske enakopravnosti in pre- 
1 pričan sem, da bo to  lahko podlaga 
tudi za prihodnost, čeprav bo slo- 

' venski parlament še letos odobril 
i nov zakon z novim i kriterji za fi- 
I nančno pomoč manjšini. Večjih vse
binskih sprememb ne pričakujemo.

K a j  m enite o k u ltu rn i  
p o l it ik i  v zam ejstvu?  
N e k a te r i t rd ijo , d a  je  

m an jš in a  s to p ila  v fa z o ,  
ko  bo m o ra la  u s tv a r it i  
n ekakšno  p re d n o s tn o  

lestvico, k i  n a j b i j i  
p o m a g a la  kakovostno  

n a p re d o v a ti in  n a ro d n o 
stno p re ž iv e ti?  M enite, 

d a  j e  to  mogoče?
Morda le ni vse tako slabo, kot 

se zdi na prvi pogled, saj imamo 
včasih še preveč prireditev. Res je, 
da ni vse na visoki ravni in da bi lah
ko kaj naredili bolje, če se nam ne 
bi vse tako mudilo. Združevati je tre
ba sile, tako intelektualne kot f i
nančne. Zato vidim  prihodnost tudi 

Iv  skupnih projektih. Vsaj na neka-

PREJELI SM O

DROBNIČ KOT 
STRELOVOD

Ali ste se že kdaj vprašali, zakaj se 
nekateri ljudje in nekatere interesne 
skupine toliko ukvarjajo z Antonom  
Drobničem, generalnim državnim to
žilcem, že od njegovega imenovanja 
leta 1990, pa od leta 1991, ko je  p ro
ti njemu sprožila podpisovalno gonjo 
borčevska organizacija, zakaj se je  z 
njim toliko ukvarjal nekdanji predsed
nik Združene liste janez Kocijančič 
in zakaj je  spet v središču pozornosti 
v zadnjih mesecih, ko se njegov man
dat izteka?

Očitno je, da se na njegovi osebi 
lom ijo različni pogledi na našo po l
preteklo zgodovino. Ali, če smo še 
natančnejši in če pogledamo, kdo je  
akter tako rekoč nenehne gonje, po 
tem ugotovimo, da gre za kroge, ki 
jih  druži isti interes. Ta interes pa je 
ohranjanje privilegijev, ki so si jih  ti

krogi uzurpirali s komunistično revo
lucijo in v katerih so uživali po l sto
letja. Počutijo se ogroženi tako glede 
privilegijev kot glede interpretacije 
polpretekle zgodovine, na kateri so 
njihovi privilegiji utemeljeni. Morda 

i slednje več ne drži tako zatrdno. Re
volucionarni privilegiji so po  letu 
1990, po “padcu komunizma", ostali 
povsem nedotaknjeni. Prav nič se ni 

\ spremenilo. Tu so torej lahko nosilci 
teh privilegijev mirni. Zakaj potem  

j kljub temu rohnijo? Zakaj niso raje 
! tiho, saj bi lahko nepotrebno izzivanje 
koga vzpodbudilo k zahtevam po  
spremembah? Tiho še posebej zato, 

j ker proti Drobniču nikoli niso imeli 
niti enega argumenta, ki bi lahko re- 

! sneje načel njegovo strokovnost in 
funkcijo. Že vsaj od leta 1994, ko je  

\ b il z oblastne pozicije odstranjen Ja
nez Janša in njegov sodelavski krog, 
se je začel boj za ponovno ideološko 
prevlado "prejšnje" uradne zgodovi- 

\ ne. Spomnimo se le “Triumfa" in pa- 
t radiranja nekakšnih "zaveznikov". 
"Večni zmagovalci" so b ili na prelo

m u v devetdeseta leta le za hip "po
raženi". Toda hitro so zajeli sapo in 
zagnali vik in krik ob vsaki drugačni 
interpretaciji zgodovine, ob novih 
spominskih ploščah, ki jih  je počasi, 
a sistematično postavljala Nova slo
venska zaveza, ob vsaki najmanjši od
stranitvi kakšnega spominskega obe
ležja in ob vsakem spreminjanju imen 
ulic, tistih znamenj torej, ki so slavi
la revolucijo in utemeljevala privile
gije. Anton Drobnič ni mogel spelja
ti n iti tako pravno čiste zadeve, kot 
je  obnova procesa proti nekdanjemu 
škofu dr. Gregoriju Rožmanu, ki je  
bil obsojen na montiranem komuni
stičnem procesu s celim kupom ideo
loških formulacij, ki s pravnimi nor
mami nimajo nobene zveze oziro
ma so celo njihova temeljna zanika
nja. Ko se je le dotaknil primera Ro
žman, so občila zagnala takšen vik 
in krik, kot bi šlo za naravno nesrečo.

\ Zakaj je torej prav Drobnič deležen 
te dobrote, ideološke medijske gonje, 
in zakaj zdaj štajerski borci p ro ti nje
m u vlagajo celo nekakšno ovadbo,
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terih področjih je to  mogoče in m i
slim, da bo do tega tudi prišlo, ver
je tno bo to najprej na najbolj izpo
stavljenih delih našega manjšinskega 
ozemlja, kjer smo raztreseni v večin- 

1 skem morju. Morda bi bila potreb
na tudi prednostna lestvica, toda kar 

i  je prešibko, propade samo, prav ta
ko tudi tisto, kar potrebuje velika fi
nančna sredstva. Sprijazniti se bo 

5 treba, da vsega ni mogoče v celoti 
financirati, po drugi strani pa bo tre
ba tudi nekaj dom išljije in dobre 
volje, da se bomo lotili nekaterih po
bud s sodobnejšimi prijemi, ki bodo 
našo kulturo in društveno življenje 
naredili privlačnejše za nove rodo
ve. Brez truda in tudi osebnih žrtev 
seveda ne bo šlo. Šport je na pri
mer lahko zgled za mnoga kultur
na društva, toda vse naše prihod- 

i nosti tudi ne moremo staviti samo 
na šport.

V i ste tu d i p re d s e d n ik  ^  
D ru š tv a  s lovenskih  iz o 
b ražen cev  v T rs tu . K a k o  

ocenju je te  m in u lo  sezono?  
M islim , da je bila zadovoljiva in v 

nekaterih pogledih prav dobra, tako 
po obravnavanih temah kot po go
stih, ki smo jih  imeli v društvu in 
tudi po obisku. Peterlinova dvorana 
je tradicionalno središče srečevanja 
tržaških Slovencev, k nam pa večkrat 
zahajajo tudi rojaki z druge strani 
meje. V tem smislu še naprej prera
ščamo državno mejo in smo na to 
ponosni.

Vaše d ru š tv o  j e  tu d i 
o rg a n iz a to r  D rag e , vsako 

le tn ih  š tu d ijs k ih  dnevov  
v M a r ija n iš č u  na O p činah .

K a j sle p r ip r a v i l i  z a  letošnje  
srečan je  v F in žg a rje v e m  

dom u na O pčinah?
Letošnja Draga bo potekala po 

ustaljenem običaju prvi konec ted
na v septembru in bo letos še te
sneje povezana z Drago mladih. Tu
di DRAGA 98 se bo vsebinsko držala 
tem, ki so že nekako obvezujoče: o 
manjšinskih problemih in vprašanju 
sožitja različnih bo govoril mladi Da
mjan Hlede, o kulturi in asimiliaciji 
bo govoril pisatelj Zorko Simčič, 
svobodo kot gonilno silo kulture bo 
obravnaval Rudi Koncilija, aktualno 
socialno-politično vprašanje osrednje 
Slovenije pa bo predmet razprave 
Jožeta Pučnika. Prepričan sem, da 
bodo predavatelji s svojimi izvajanji 
vsekakor prispevali h kulturno-dru- 
žbeni in duhovni rasti zamejcev in 
naše širše skupnosti. Vabljeni!

čeprav za njeno pozitivno rešitev ni
majo nikakršnih možnosti? Dovolj let 
je že poteklo, da lahko na to vpraša
nje najdemo odgovor. Ciklična go
nja proti Antonu Drobniču, nekdanje
mu domobrancu, se obnavlja le za
to, da se ukvarjamo z njo. Ce "pro
blema Drobnič' ne bi bilo, bi se lahko 
bolj jasno ukvarjali s pravimi tema
mi. Te pa so, vsaj kar se tiče “zgodo
vine", poprava krivic, obsodba komu
nističnega nasilja in totalitarizma, p i
sanje nove zgodovine, pa ne le za 
strokovne zbornike, ampak tudi za 
učbenike, in še in še.

Ko se je uredništvo Primorskih no
vic odločilo, da se bo na Antona 

; Drobniča obrnilo za izjavo o 27. apri- 
; lu, dnevu upora, je točno vedelo, 
kakšni bodo Drobničevi odgovori in 
da bodo potem lahko cele armade 
raznih borcev jahale na njih. Ukvarja
mo se z Antonom Drobničem, na
mesto da bi se z našo polpreteklo- 

' stjo in popravo krivic.

- I VO ŽAJDELA



4
ČETRTEK  
9 . JU L IJA  

1998

N O V I GLAS /  ST. 2 7  1 9 9 8

IZ ŽIVLJENJA CERKVE

BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA
OB NEDELJSKEM EVANGELIJU

IZLUŠČI JEDROJ

ZV O NE  STRUBELJ
15. NAVADNA NEDELJA

Tedaj je vstal neki učitelj postave, in  da biga preizkušal, 
m u je rekel: "U čite lj, ka j na j s torim , da dosežem večno 
ž iv ljen je?" O n pa m u je deja l: "Kaj je pisano v p o s ta v ii 
Kako bereš? Ta m u je odgovoril: "L jub i Gospoda, svojega 
Boga, iz vsega srca, z vso dušo, z vso m očjo in  z vsem 
mišljenjem, in svojega bližnjega kakor samega sebe." "Prav 
si odgovoril", m u je  rekel, "to delaj in  boš živel." Ta pa je 
hote l sebe o p ra v ič iti in  je  rekel Jezusu: "In kdo je  m oj 
bližn ji? " Jezus je  odgovoril: "N eki človek je šel iz Jeruza
lema v Jeriho in  je padel med razbojnike. T i so ga slekli, 
pretepli, p u s tili napol m rtvega in  odšli. P rim erilo  pa se 
je, da se je vračal po t is ti p o ti dom ov neki duhovn ik ; 
vide l ga je in  šel po d rug i s tran i m im o. Podobno je  tu d i 
lev it, k i je prišel na t is t i k ra j in  ga videl, šel po drugi 
stran i m im o. D o njega pa je prišel tu d i neki Samarijan, 
k i je  b il na potovanju. Koga je  zagledal, se m u je zasmi
lil.  S top il je k njemu, z l i l  o lja  in  vina na njegove rane in 
j ih  obvezal. Posadil ga je na svoje živinče, ga pe lja l v 
gostišče in  poskrbel zanj. N asledn ji dan je vzel dva de
narja, ju  da l gostiln iča rju  in  rekel: »Poskrbi zanj, in  kar 
boš več porab il, t i  bom nazaj grede povrn il.«" - "Kaj se t i 
zdi, ka teri od teh treh je b il b liž n ji tistemu, k i je padel 
med razbo jn ike?" O n i je dejal: "T isti, k i mu je  izkazal 
usm iljen je." In  Jezus m u je rekel: "Pojdi in  t i  delaj prav  
tako!" (Luka 10 ,25-37)

K R ISTU S K O T U S M IL JE N I SA M A RIJA N
Se vam je že kdaj zgod ilo , da ste h o d ili po u lic i in 

pred sabo uzrli nekoga, k i ga poznate? Znanec je takoj, 
ko  vas je opazil, o b rn il svoj pogled in  se delal, da gleda 
izložbeno okno. N i vas želel srečati. Ob takem doživetju 
sem se tud i sam pred k ra tk im  vprašal: ali nisem vreden 
pogleda, kratkega pozdrava, bežnega srečanja? Le zakaj 
se me je izognil? Zabole lo  me je..., k o t je m orda po
dobno izkustvo zabolelo tud i vas.

Srednjeveški rom ar je na kra ju, k jer naj bi usm iljen i 
Samarijan pomagal p op o tn iku  v nesreči, v latinščin i 
vklesal v kamen tele lepe besede: "Tudi če duhovn ik i in 
le v iti obide jo  tvo jo  g loboko stisko, vedi, da je Kristus 
usm iljen i Samarijan; on bo zagotovo ču til s tabo in te 
bo ob sm rtn i u r i posprem il v večno gostišče."

Krščanska trad ic ija  je v lik u  usmiljenega Samarijana 
od vedno zrla Kristusa in njegovo g loboko  ljubezen do 
človeka. Kristus je v p r il ik i o usmiljenem  Samarijanu 
kris tjanom  dal konkreten  zgled bratske ljubezn i; take 
ljubezni, k i se ne ozira na klan in  k i zna premagovati 
narodnostne, politične, verske in ku lturne meje. D uhov
n ik  in  lev it, k i sta šla m im o ranjenega popo tn ika , sta 
natančno sledila verskim  predpisom. Ob d o tiku  z u m r
lim  človekom  (po po tn ik  je oč itno  b il v nezavesti in  je 
zato zgledal m rtev) bi se omadeževala in  bi tako ko m 
p ro m itira la  svoj status, prekršila  b i p rav ilo , b o r it i bi se 
m orala z obču tk i krivde  in se nato podvreči obredom  
očiščevanja. Z a to  sta ranjenega in  nezavestnega p op o t
n ika obšla. Na 27 k ilom etrov  dolg i poti iz Jeruzalema v 
Jeriho, k jer m ora p o tn ik  premagati 1 100 km  višinske 
razlike, se je znašel tud i popo tn i Samarijan. Samarijani 
so b ili mešane rase, za Jude heretik i in odpadniki. Sama
rijan iz Jezusove p rilik e  se ni vprašal, kdo je nesrečni, 
oropani in um ira joči popotn ik. Zasm ilil se mu je, stopil 
je do njega, mu n ud il p rvo  pom oč (s tehn iko , k i je bila 
takra t v navadi: v ino  in  olje na rane), ga posprem il v 
gostišče, plačal dva denarja (plačo dveh de lovn ih  dni 
fizičnega delavca) in se obvezal, da ostalo poravna, ko 
se zopet vrne. Z  o b ču tljiv im i in nežnim i gestami b ra t
ske ljubezni se zavzame za človeka v potreb i, in  kar nas 
še najbolj preseneti: ne pusti svojega naslova, imena in 
p riim ka , ne pričakuje zahvale. Vsakdo izmed nas bi to 
zagotovo sto ril. N jegovo dobro  delo je ostalo anon im 
no. Ravno v tej Samarijanovi gesti lahko m istično uzre
m o božjo ljubezen, ki je brezmejna, zastonjska, k i ne 
pričakuje povračila  in zahvale. Prav zato so kris tjan i 
upravičeno v liku  usmiljenega Samarijana vide li K ris tu 
sa, utelešeno božjo ljubezen.

S srednjeveškim rom arjem  izrazim o zaupanje in vero 
v Kristusa tud i m i in  njegove besede prepesnim o tako
le: "Tudi če te na u lic i ne pozdravlja jo  in se te izogibajo 
celo tis ti, ka terim  si dal del svojega srca in življenja, če
prav ti nihče na svetu ne izkazuje naklonjenosti, pozor
nosti in ljubezni, vedi, da je Kristus zate usm iljen i Sa
m arijan; zacelil in  obvezal bo tvoje notran je  rane in  te 
na koncu življenja sprejel na večno gostijo v nebesih."

IZ  A N K E T E  M E D  V E R N IK I V K O P R S K I Š K O F IJ I

'SLOVENSKI VERNIKI Sl 
ŽELIJO S K R O M N O  CERKEV"
JURIJ PALJK

M inuli teden so v sredo, 1. 
t.m., v sprejemni dvorani ko
prske škofije v Kopru predsta
vili odgovore na Vprašalnik 
pred sinodo Cerkve na Slo
venskem, kot so izvedenci pri 
koprski škofiji poimenovali 
anketo, ki so jo  izvedli med 
vernimi in tudi nevernimi lju
dmi na Primorskem.

Generalni v ikar koprske 
škofije mag. Renato Podber- 
sič je predstavil anketo. V ško
fiji so razdelili okrog trideset 
tisoč vprašalnikov, odgovore 
je vrnilo 33% ljudi. Za raču
nalniško vnašanje podatkov 
je bil odgovoren g. Lojze Fur
lan. Podbersič je  dejal,, da 
vprašalnik "pomeni nadalje
vanje dela v naši krajevni Cer
kvi, ki smo ga zastavili z du
hovno in pastoralno prenovo 
v škofiji na začetku 90. let."

Dr. Ivan Likar je dejal, da 
so v Škofijskem pastoralnem 
svetu zelo veseli, ker je anke
ta sprožila veliko spraševanja 
med verniki in v krajevnih 
Cerkvah samih. Povedal je 
tudi, da verniki dajejo na prvo 
mesto in prednost "bistvenim 
verskim vprašanjem." Ugoto
vil je tudi, da se ljudje zavze
majo za boljše sodelovanje 
med verniki in duhovniki, da 
se zavedajo moči in pomem
bnosti molitve in se tudi zav
zemajo za sodelovanje med 
duhovniki in škofom. Pove
dal je, da so verniki na vpra
šanje o spremembah v Cer
kvi odgovorili, da "želijo, naj

vsa Cerkev poglobi vero, naj 
bo med družbo (državo) in 
C erkv ijo  več uskla jenosti; 
879 ljudi meni, da so odnosi 
med Cerkvijo in državo ure
jeni."Želijo si tudi izrazito ver
sko vsebino: več zvestobe 
Kristusu in Cerkvi sami.

G. Lojze Furlan je orisal de- 
i lo z vprašalniki. Vrnilo se je 
110.027 odgovorov; komisija, 
i ki so jo  sestavljali prof. Ivan 
Albreht, dr. Ivan Likar, g. Gaš- 

i per Rudolf, mag. Renato Pod- 
i  bersič, g. Andrej Sedej in g. 
Lojze Furlan, je  podatke pre- 

! gledalain številko zaradi lažje 
i računalniške obdelave zaok- 
! roži la na deset tisoč.

Župnik v Ajdovščini, prof.
: Ivan Albreht, je  kot sociolog 
j podal podrobnejšo analizo 
podatkov. Svoj poseg je začel 
z ugotovitvijo, da mora "vsaka 
sinoda izhajati iz dejanskega 

j stanja med verniki in v celot- 
I ni družbi. Sklepi sinode lahko 
i zaživijo, le če jih mnogi ver
niki sprejmejo za svoje in jih 
skušajo uresničiti." Povedal je, 

j da več kot deset tisoč prispe- 
, lih odgovorov pomeni, “da ve- 
I liko ljudi čuti, da so Cerkev,
; in so zanjo odgovorni. O  ver- 
: skih in cerkvenih vprašanjih 
razm išljajo. Pripravljeni so 

i  sodelovati v cerkvenem živ
ljenju. To je kapital, ki se ga 
mora cerkev v Sloveniji zave
dati, spoštovati in razvijati. 
Znotraj Cerkve je nujno po
treben dialog na vseh ravneh, 
sicer bo zavest soodgovorno
sti splahnela. Potrebno je tudi

j urediti strukture, kjer bo dia
log stalno potekal, in to »iz ba- 

j  ze navzgor« (temeljno obče
stvo, župnija, dekanija, škofi
ja, Cerkev v Sloveniji)." Prof. 
Albreht je navedel nekatere 
podatke, ki govorijo o tem, da 
je veliko vernikov pod vp li
vom postkrščanske kulture, v 
kateri živijo, saj jih "48% meni, 
da odločitev za splav ni le o- 
sebna zadeva, ampak zade
va tudi širše okolje družbe in 
Cerkve." Med drugim je pove
dal, da 93% vernikov veruje 

i v Kristusovo božanstvo, v 
njegovo vstajenje 92%, 78% 
jih  veruje v posmrtno večno 
življenje, a le 57% jih odklanja 
reinkarnacijo. Prof. A lbreht je 
tudi prikazal, kakšno Cerkev 
želijo imeti verniki: 75% tako, 
ki bo predvsem oznanjala Kri
stusa in evangelij, 78% verni
kov pa si želi, da bi bile župni
je med seboj bolj solidarne. 
Cerkev naj tudi pomaga bol
nim, ostarelim, ljudem v stis- 

i kah, osamljenim. O  tem pra
vi prof. Albreht takole: "Ver
niki želijo bolj skromno kot 
oblastno-bogato Cerkev. Le 
33% jih je za neko obliko cer
kvenega davka. Kar 78% jih 
meni, naj se sinoda ne ukvar
ja z vzdrževanjem cerkvenih 
stavb in plačevanjem cerkve
nih uslužbencev; 52% verni- 

; kov meni, da je cerkvenemu 
ugledu najbolj škodilo  ne- 

| spretno poseganje v politična 
vprašanja in njeno ravnanje 
glede denacionalizacije. Ver
niki si želijo duhovnikov pri-

K r iž  nad o l ta r jem v Posto jn i  
med papeževim ob iskom: 

s imbo l milostnega t renutka 
za kop rsko  Cerkev

čevalcev in ne duhovnikov 
menedžerjev."

M orda pa je najbolj po
memben zaključek prof. A l
brehta, ki je dejal: "Na koncu 
(analize ankete, op.p.) pride
mo morda do najpomemb
nejšega »odkritja«, ki gaje pri
nesel vprašalnik. Ko primerja
mo odgovore anketirancev 
na vasi, primestju in v mestih, 
na Vipavskem, Goriškem ali 
Koprskem, odkrijemo, da ni 
bistvenih razlik v mnenjih."

S T A N K O  Z IV IC IN  T O N E B E D E N C IC

DVA D U H O V N I Š K A  
JUBILEJA NA TRŽAŠKEM

Številnim duhovniškim ju 
bilejem, o katerih smo že pi
sali, je treba dodati še dva. V 
nedeljo, 12. t.m., bo v M ariji
nem svetišču na Vejni tradi
cionalno Cirilmetodovo slav
je, ki ga prireja Apostolstvo sv.
Cirila in Metoda iz Trsta. Ma
šo bo daroval novomašnik 
Vasjan Kecojevič iz Sežane.
Med somaševalci bosta poleg 
zlatomašnikov Rudija Bogat- 
ca in Antona Prinčiča ter sre- 
brnomašnika Milana Nema- 
ca, o katerih smo že pjsali, še 
zlatomašnik Stanko Živic in 
srebrnomašnikTone Bedenčič.

ZLATOMAŠNIK  
STANKO ŽIVIC

29. junija je slavil 50. maš- 
niški jubilej salezijanski duho
vnik Stanko Živic, ki skrbi za 
slovenske vernike v župniji 
sv. Vincencija in pri Salezijan
cih v Trstu. Žlato mašo bo ob
hajal na Gočah v nedeljo, 19. 
t.m., ob 10.30.

Rodil se je 6 .4 .1920 na 
Gradišču pri Vipavi. Osnov
no šolo je obiskoval v Ložah 
pri Vipavi in v Alojzijevišču v 
Gorici, srednjo šojo pa na gi
mnaziji in liceju V ittorio Ema
nuele III v Gorici in v zavodu 
Studentato filosofico salesia- 
no blizu Brescie. Univerzitet
ne študije je dokončal v Pado
vi z doktorsko disertacijo o

biografskem leksikonu, "skrb- 
I no, kakor je skrbno opravljal 
svojo profesorsko službo."

SREBRNOMAŠNIK 
TONE BEDENČIČ

Letos slavi tudi srebrno- 
j  mašnik Tone Bedenčič, prav 
tako salezijanec. Jubilanta ni 
treba posebej predstavljati, 
saj je na Tržaškem znan in pri
ljubljen zaradi pastoralnega 
dela z mladino in s skavti.

Rodil se je21.1.1946 v Lju
bljani. Po osnovni šoli in nižji 
gimnaziji se je vpisal na sale
zijansko gimnazijo, ki jo je 

I obiskoval na Reki in v Križev
cih, kjer je tudi maturiral. Dne 
15. 8. 1962 je vstopil v sale
zijansko družbo. Leta 1968 se 

! je vpisal na teološko fakulte
to, 29.6.1973 pa bil posvečen 

i v duhovnika. Po krajšem ka- 
planovanju na Rakovniku in 

! Rudniku je leta 1974 prišel v 
Trst, že prej pa je bil duhovni 

i vodja na taborih tržaških skav
tov. Na začetku se je ukvarjal 
skoraj izključno z m ladim i.

Prirejal je verska srečanja, vo
dil mladinske skupine, bil du
hovni asistent študentske sku
pine. Dejaven pa je postal zla
sti v tržaški skavtski organi
zaciji; leta 1977 je  postal du- 

j  hovni vodja Slovenskih trža- 
I ških skavtinj, leta 1984 pa du- 
| hovni vodja tržaškega dela 
SZSO. Leta 1976 je postal 
župnijski upravitelj na Repen- 
tabru, kjer je še danes. Tam je 

: začel z živahnim pastoralnim 
in kulturnim delovanjem, zla
sti z mladino; ustanovil je o- 
troški in mladinski ter še žen
ski in kasneje mešani pevski 
zbor. V času njegovega slu
žbovanja na Repentabru so 
b ili popolnom a obnovljeni 
tamkajšnje romarsko sveti
šče, župnijski dom (poimeno
van po Emilu Westru), srenj - 
ska hiša in obzidje.

G. Bedenčič je bil tudi dalj 
časa profesor na slovenskih 
šolah na Tržaškem, pisal je 
tudi v tukajšnje katoliške ča- 

j  sopise in revije ter v skavtsko 
glasilo Jambor. Trenutno je 
ravnatelj openskega Marijani- 
šča, ki je bilo pod njegovim 

j vodstvom  popolnom a ob 
novljeno; ravno prejšnji te
den je tam potekal mladinski 
poletni center oz. oratorij.

Priložnost za srečanje s 
slavljencema bo v nedeljo, 
12. t.m., v svetišču na Vejni v 
okviru Cirilmetodovega slav
ja. Že sedaj pa jima iz srca če
stita in vošči na mnoga leta tu
di uredništvo Novega ] 
------------ IŽ

redovnici uršulinki in pesnici 
Elizabeti Kremžar. 29.6.1948 

j je bil posvečen v duhovnika 
i v kraju Monte Ortone pri Pa- 
j dovi. Nato je več desetletij 
poučeval leposlovne vede na 

j srednjih šolah salezijanske 
i družbe: tako je služboval v 
Pordenonu, Este, Cisonu di 
Valmarino in v Moglianu Ve
netu, kjer je  nekaj let tudi rav- 
nateljeval. L. 1978 je prišel v 

! Trst v salezijansko župnijo sv. 
Janeza Boška. Tu je nasledil 
Antona Rešena kot spovednik 
in župnijski pomočnik za slo- 
venske vernike. 15.1.1981 je 
prevzel tudi osrkbo sloven- 

| skih vernikov v župniji sv. Vin- 
i  cencija, to službo opravlja še 
! danes in jo opravlja, kot piše 
v Primorskem slovenskem
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V SPO M IN  NA ŽRTVE O K UPACIJE IN REVOLUCIJE NA PRIMORSKEM

SPRAVNI D A N  NA LAJŠAH 
N A D  C E R K N IM

V nedeljo, 5. julija, je kopr
ski škof Metod Pirih ob 16. uri 
na Lajšah nad Cerknim vodii 
tradicionalno spravno slove
snost. Letos je blagoslovil no
vo ploščo z imeni duhovni
kov in redovnikov, žrtev oku
patorjevega terorja ter nasilja 
dom ačih revo luc iona rjev . 
Pred mašo je bil rožni venec; 
vodili so ga duhovniki, ki so 
bili zaradi vere v zaporu. Pri 
[naši, pri kateri so peli zdru
ženi zbori tolminske dekanije, 
so se spomnili vseh žrtev o- 
kupacije in revolucije na Pri
morskem pred drugo svetov
no vojno, med njo in po njej.

Po maši je bil blagoslov 
nove plošče, brezna in pose
bne molitve za vse umorjene. 
Letos je pri oblikovanju maše 
še posebej skrbela tolminska 
dekanija.

Maša je bila nad breznom, 
kjer počivajo trupla 14 doma
činov, med njim i dveh cer
kljanskih kaplanov Ludvika 
Sluge in Lada Piščanca. Kakor 
izpričujejo dokumenti in pri
čevanja domačinov, so bile te 
žrtve, ki so jih ubili partizani, 
nedolžne. Prvič je bila na tis
tem mestu maša leta 1991. 
Nad breznom sta bila 1.1995 
- ob 50-letnici konca vojne - 
postavljena in blagoslovljena 
kapelica ter križev pot.

SVETNIK TEDNA

Na škofiji Koper poudar
jajo, da ima srečanje izrazito 

; spravni značaj, saj se pri 
njem spominjajo na vse žrtve 

‘ vojne in revolucije. Verniki pa 
se kristjanom, ki so bili popol
noma nedolžni umorjeni za- 

i radi vere in za katere veruje
jo, da že uživajo večno blaže- 

i nost, priporočajo, naj jim  po
magajo v današnjih razmerah 

| čim bolj verodostojno živeti 
po evangeliju.

ŠKOFOV NAGOVOR  
NA LAJŠAH 5. JULIJA

Pri bogoslužju se nenehno 
spominjamo odrešilnega de
la našega Gospoda Jezusa 
Kristusa, zlasti njegovega trp 
ljenja, smrti in vstajenja. Tako 
je tudi danes, na slovesni pra-

D U H O V N IŠ K I JUBILEJ NA KOBARIŠKEM

Z L A T O M A Š N IK  DEKAN  
FRANC R U P N IK

Kobarid je letos za Veliko 
noč doživel potres, njegov 
župnik Franc Rupnik pa letos 
obhaja zlato mašo. Zlatomaš- 
no slavje je želel najprej ob
hajati v rojstni vasi Črnem vr
hu nad Idrijo. To se je zgodilo 
preteklo nedeljo, 5. julija.

Z latom ašnik je doma iz 
Zadloga pri Črnem vrhu. Tam 
se je rodil leta 1924. Gimna
zijo je opravil v malem seme
nišču v Gorici in v Vidmu, ne
kaj let bogoslovja pa v Gori
ci. Toda septembra 1947 je 
stopil v veljavo pariški m irov
ni sporazum in začrtana je bi
la sedanja državna meja. Je
seni 1947 se bogoslovci niso 
mogli vrniti v Gorico. G. Rup
nik je zato odšel v Ljubljano, 
dokončal bogoslovje in bil po
svečen v mašnika 4.7.1948 v 
Ljubljani. Posvetil ga je škof 
Vovk. Novo mašo je imel do
ma v Črnem vrhu pri vseh te
žavah, ki so jih takrat morali 
doživeti novi mašniki. Po novi 
maši je bil imenovan za žup
nika v Spodnji Idriji, ki jo je 
upravljal do 1.1972. Tisto leto 
ie prevzel vodstvo župnije v 
Kobaridu, kjer je še danes. 
Tam je doživel dva potresa, 
prvega leta 1976, drugega le
tos. Potres I. 1976 je poško
doval cerkev in župnišče, le
tošnji podobno, toda manj 
hudo. Kot župnik v Kobaridu 
je navezal stike z beneškimi 
duhovniki, s katerimi se rad 
srečuje. Tednik Dom  piše o 
njem: "Franc Rupnik je tudi 
mož kulture. Med drugim je

objavil lepo število člankov v 
našem glasilu Dom  o zgodo
vini domačih krajev in o so
delovanju med nadiškimi Slo
venci in onim i s Posočja. Bil 
je pobudnik srečanj v Koba
ridu med furlanskimi in slo
venskimi duhovniki in vedno 
podpira pobude zbliževanja 
in bratstva med obm ejnim i 
ljudstvi. Poleg tega je vesten 
kolavdator zvonov in podje
ten popravljavec cerkevnih 
znamenj."

Pri zlati maši je je bil slav
nostni govornik msgr. M oč
nik, ki ga je I. 1936 pripravil 
na malo semenišče. Na koru 
so pevci odlično izvajali Ma- 
vovo latinsko mašo, po mašni 
daritvi pa so udeležence bo
gato pogostili pred cerkvijo. 
Jubilant bo imel zlato mašo 
12. t.m. na Livku, v Spodnji Id
riji 19. t.m. in v Kobaridu 26. 
julija. Čestitke in voščila tudi 
sobratov iz zamejstva! 
------------ KH

znik slovanskih apostolov Ci
rila in Metoda, sozavetnikov 

| Evrope. Tako bo ju tri in tako 
! je vedno, ko se zberemo za 
sveto evharistijo, 

i  Svetniki, ki se jih  pri bogo
služju spominjamo in po njih 
pove liču jem o Boga zaradi 

i  njihovega svetništva, so zna
menje za čas, v katerem živijo.

| Govorijo pa tudi naslednjim 
rodovom, toliko bolj, kolikor 
pomembnejšo vlogo jim  je 

i  Bog dodelil. Dva taka svetnika 
sta sv. brata Ciril in Metod.

; Bog ju je po knezu Rastislavu 
! iz Carigrada poklical na M o
ravsko v davnem letu 863. Sla 

j  sta, ker sta v sebi začutila Bo
žji klic, pa tudi zato, ker sta 
imela rada Slovane, katerih 

j jezik sta se v Solunu, kjer sta 
bila doma, naučila že v otro
ških letih. Sam cesar Mihael 
III. je odgovoril Rastislavu, da 
ne bosta imela težav, saj v 
Solunu vsi dobro razumejo 
slovansko.

! Kakšna je bila njuna vizija 
in v čem je njuna veličina? Bi- 

i  la sta resnična pastirja ljud
stvu, h kateremu sta bila po
slana, prav kakor take pastir
je opisuje današnja božja be
seda. Prerok Ezekijel pravi: 
"Jaz sam bom pasel svoje ov
ce in jaz jim  bom nudil poči
tek, govori vsemogočni Gos
pod." Apostol Pavel pa: "Tako 
smo v blagočutju do vas pri
pravljeni dati vam ne samo e- 
vangelij, ampak tudi svoje živ
ljenje, ker ste se nam priljubi
li." In Gospod Jezus: “Dobri 
pastir da svoje življenje za ov
ce." Njuna vizija je bila veli
častna: vključiti Slovane v ve
liko družino krščanskih naro
dov kot enakovredne drugim 
z namenom, da bi bili most 
med Vzhodom in Zahodom, 
med Grki in Latinci. V svoji 
preroškosti sta slutila, da se 
bliža razkol med tema dve
ma polovicama Evrope, vide
la sta že začetne razpoke. Slo
vane sta imela za enakovred
ne narodom z grško in rim 
sko kulturo, zato sta izumila 
slovanskemu jeziku primerne 
črke in vanj prevedla Sv. pis
mo ter bogoslužne knjige. 
Grka po rodu, vešča slovan- 
ščine, poslana od carigrajske
ga cesarja, gresta v Rim k pa
pežu Hadrijanu II., da potrdi 
njune knjige in posveti njune 
učence za nadaljnjo apostol
sko službo. Prvič so v Rimu 
odmevale pesmi v blagoglas
nem slovanskem jeziku. Rim 
ju je sprejel kakor svetnika, 
kar sta tudi bila. Ciril je ostal 
tam in se ponovno posvetil 
meniškemu življenju, Metod

pa se je vrnil v svoj ljubljeni 
misijon med Slovane, v Pano
nijo. Krut splet okoliščin in 
zaslepljenost nekaterih nem
ških m isijonarjev in škofov 
sta povzročila Metodu neiz
merno trpljenje, pravo muče- 
ništvo. Po njegovi smrti I. 885 
so razgnali njegove učence 
na vse kraje. Kako drugačna 
bi bila zgodovina Evrope, če 

! bi se njuna vizija uresničila! 
Morda ne bi prišlo do vzhod- 

I nega razkola in do poznejših 
i delitev Evrope. Morda ne bi 
| nikoli nastale pogubne ideo- 
I logije dvajsetega stoletja, ki 
| so pahnile v smrt na desetine 
in desetine m ilijonov ljudi,

! med njimi tudi veliko Primor
cev, zaradi katerih smo se da- 

! nes zbrali na tem spomin- 
j  skem kraju.

Krut splet okoliščin je pred 
dobrim i petdesetimi leti zah- 

| teval tudi 15 žrtev, ki so pad 
| le prav na Lajšah. Pa še na ti 
! soče in tisoče drugih, ki so da- 
j li ž ivljenje po naših vaseh, 
mestih in gozdovih kot žrtve 
okupacije in revolucije pred 

j  drugo svetovno vojno, med 
njo in po njej, kakor je zapi- 

' sano na spomeniku ob brez- 
| nu. Na ploščah je le nekaj 
imen. To so duhovniki, bogo- 

1 slovci in redovni bratje, ki so 
bili kakor koli povezani z našo 

; sedanjo škofijo . Ta imena 
smo vklesali v kamen kot sim
bol vseh drugih žrtev, padlih 

1 na naših primorskih tleh.
Rekel sem, da je za pobite 

I na Lajšah in drugod po Slo
veniji kriv krut splet okoliščin.

I To so okupacija, boj za oblast 
in za njim skrivajoča se revo
lucija. Cerkljanska kaplana 
Sluga in Piščanc sta bila vklju
čena v seznam zato, ker sta 
bila duhovnika, dobra pastir
ja svojemu ljudstvu in kot ta
ka od revolucionarjev ožigo
sana kot razredna sovražni
ka. Za ostale tukajšnje žrtve 
je zaenkrat še težko reči, po 
kakšnem ključu so bile izbra
ne in določene za smrt. Se to
liko bolj kruto in nezaslišano 
bi bilo, če takratni revolucio
narji sploh niso imeli nobene
ga ključa za izbor žrtev, am
pak da so pobijali kar tako.

Vizija tistih, ki niso bili za 
komunistični družbeni red, 
med njimi so kot simboli vsa 
imena na ploščah na Lajšah, 
je bila podobna viziji svetih 
bratov Cirila in Metoda: po
vezovanje različnih narodov 
in ljudi na krščanskih teme
ljih, ne pa na podlagi ateisti
čne ideologije. Pred seboj so 
imeli cilj, za katerim se sedaj 
kot samostojna država stegu
jemo in ga z muko dosegamo.

Ne glede na drugačno us
merjenost med drugo svetov
no vojno pa se z vsem spošto
vanjem in pieteto klanjamo 
vsem, ki so padli za svoje ide
ale in ki pogosto niso vedeli, 
za kaj se v resnici borijo. Zato 
tudi takšen napis na našem 
spom eniku: "Vsem žrtvam 
okupacije in revolucije pred 
drugo svetovno vojno, med 
njo in po njej."

Nadaljujemo sveto daritev 
z željo, da bi bili v Kristusovo 
m učen iš tvo  in sve tn iš tvo  
vključene tudi številne žrtve 
zadnje vojne - kakor sta bila s 
svojim življenjem in smrtjo v 
Kristusa vključena sveta bra- 

! ta C irilin  Metod.

11. JULIJA

SILVESTER ČUK BENEDIKT, ZAVETNIK 
EVROPE

Svetega Benedikta, očeta zahodnega meništva, je papež 
Pavel VI. 24. oktobra 1964 razglasil za prvega zavetnika 
Evrope, ker je "s križem, knjigo in plugom prinesel krščan
ski napredek narodom, razkropljenim  od Sredozemskega 
morja do Skandinavije, od Irske do prostranih nižin Polj
ske". Poljak Janez Pavel II., p rv i slovanski papež, je ob 
1500-le tn ic i rojstva sv. Benedikta dejal, da je b ila  Evro 
pa na novo rojena ob propadu velikega rimskega impe
rija. "Ko se je porajala na njegovih ku ltu rn ih  temeljih, je 
po zaslugi benediktinskega duha iz tistega izročila  pov
zela in v dediščino evropske in vesoljne ku lture  utelesila 
vse tisto, kar b i se sicer izgubilo." Redovna pravila, k i jih  
je sestavil sveti Benedikt in jih  imenujejo "evangelij, pre
sajen v resnično življenje", je mogoče povzeti v geslu: 
"O ra et labora !” - M o li in  de la j! Skladno povezovanje 
dela in m olitve  je ideal krščanskega prizadevanja za po
polnost a li izpolnjevanje božje volje.

Papež Gregor Veliki, k i je sestavil življenjepis sv. Bene
d ikta  v o b lik i pogovora z nam išljen im  d iakonom  Pe
trom , pove, da se je Benedikt ro d il v p lem iški d ruž in i v 
N urs iji (današnjem mestecu Norcia v U m briji) oko li leta 
480. O  njegovi d ruž in i vemo le to, da je im e l sestro 
dvojčico Sholastiko, k i je vse ž iv ljen je  hodila  po b ra to
vih  stopin jah in  ga posnemala tu d i v svetništvu (njen 
god obhajamo 10. februarja). Starši so Benedikta poslali 
v Rim, da b i se izobrazil v p ravnih  vedah; sin pa je b il 
Rima km alu sit. N a jp re j se je u m akn il v b ližn je mesto 
T ivo li, k je r si je poiskal družbo enako mislečih. Km alu  
je spoznal, da tu d i ta družba n i zanj, zato se je  skril v 
samotno sotesko reke Aniene nedaleč od mesta Subiaco, 
kjer je želel b it i popolnom a ločen od sveta, da b i ob bra
n ju  in prem išljevanju Svetega pisma in v m o litv i našel 
stik z Bogom ter p ro d rl v g lobine svoje duše. Pa n i b il 
dolgo sam. Nekega dne so se pred njegovo vo tlino  p rika
zali puščavniki iz okolice in ga prosili, naj namesto um r
lega predstojnika prevzame vodstvo n jihove skupnosti. 
Benedikt je n jihovo  gorečo prošnjo uslišal. Puščavniki 
pa so b il i svojeglavi, zato jih  je zapustil. Po dolgem pre
m isleku je sprejel vodstvo nove redovne skupnosti, k i je 
b ila  vo ljna ravnati se po njegovih p rav ilih . Tem svojim  
redovnikom  je Benedikt hote l b it i "oče", to  namreč po
m eni beseda "abbas” a li po slovensko "opat".

Čez nekaj časa je izbral najboljše menihe iz dvanajstih 
samostanov, k i jim  je b il "oče", in se n apo til p ro ti jugu. 
Ustavil se je p ri mestu Cassinu p ri N eaplju, zgrajenim  
pod visokim gričem. Na vrhu tega griča je zrastel zname
n it i  samostan Montecassino, m atična hiša benediktin 
skega reda in v nekem smislu zibelka vseh samostanov 
na krščanskem Zahodu. Stari v ir i postavlja jo  začetek 
Montecassina v leto 529. Ta letnica ima tud i simboličen  
pom en: tega leta je namreč b izantinski cesar Justin ijan  
dal zapreti zadnjo pogansko šolo v Atenah, Montecassi
no pa je zasvetil ko t novo žarišče krščanske omike.

Skupnost na Montecassinu je opat Benedikt vod il vse 
do svoje sm rti najbrž leta 547. Ž iv ljen je  skupnosti so 
uravnavala pravila, k i so b ila  tu d i zapisana. V  n jih  sveti 
Benedikt ukazuje samo to, "kar more sp o ln iti vsak 
povprečen človek". V  duhu benediktinskih p ra v il dobi 
vsako delo, k i ga opravim o s pravim  namenom, vred
nost m olitve, češčenja Boga.

NEDELJA SLOVENCEV  
PO SVETU
V nedeljo, 5. julija, ko v 

Cerkvi na Slovenskem praz
nujemo nedeljo Slovencev po 
svetu, je koprski škof Metod 
Pirih ob 10. uri na Brezjah vo
dil slovesno somaševanje v 
čast sv. Cirilu in Metodu, za
vetnikoma Evrope. Maši je 
sledil kulturni program. Le
tošnjo nedeljo Slovencev po 
svetu (nekoč izseljenska ne
delja) praznujemo ob geslu 
Izberi življenje. Namen te ne
delje je bil osveščati vernike, 
da so odgovorni za naše roja
ke na tujem, nje pa pritegniti, 
da bi ob obisku domovine so
delovali pri bogoslužju in tako 
začutili, da smo vsi, verniki 
doma in na tujem, člani ene 
družine.

ČETRTEK  
‘). | U l l | A  
I ‘>98

D  H Lokalni pri
m orsk i p ro 
gram iz kopr
skega studia 
se začne vsak 

dan ob 16. uri. Ob 16.45 so 
obvestila o kulturnih in cer
kvenih dogodkih na Primor
skem in v zamejstvu. Ob pet
kih med 16. in 19. uro priprav
ljamo program hkrati iz obeh 
studiov - koprskega in ljub
ljanskega.

Vsak ponedeljek ob 16.15 
je nova oddaja Primorskih m i
nus sedem: vse o dogodkih na 
Primorskem v zadnjem tednu. 
Oddajo vodi Marko Majkič.

Radio Ognjišče lahko po
slušate na Ukv frekvencah 
107,5 - Sveta gora (Goriška in 
Furlanija) in 91,2 - Tinjan (Trst).
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DRAGA MLADIH '98: 
MESTO CIVILNE 
DRUŽBE V 
DEMOKRACIJI

KULTURA

ČETRTEK  
9 . JU LIJA  

1 9 9 8

1 idi letos se nam v okviru mladin
ske i cene ob koncu prvega septem- 
brsk;ga tedna obeta na Opčinah pri 
Trstu prvovrstna prireditev - že osma 
Dragi mladih. Draga mladih, ki se je 
ob spiemembi družbenega sistema 
razvila la pobudo mladih zamejcev 
in ob sodelovanju nekaterih mladin
skih organizacij iz Slovenije, je s svojo 
nekajletno prisotnostjo upravičila svoj 
obstoj, upajmo, da ga bo znova tudi s 
svojim kvalitetnim programom.

V organizacijskem odboru za pri
pravo letošnje Drage mladih smo prišli 
do odločitve, da bi letošnje goste po
vabili, naj spregovorijo nekaj o pome
nu civilne družbe. Glavni namen le
tošnje Drage mladih je bil že od vsega 
začetka spregovoriti o odnosih med 
različnimi načini delovanja v družbi. 
Ko se pojavijo v družbi določeni pro
blemi, vsak posameznik seveda priča
kuje, da bo njegova družbena skup
nost znala nanje odgovoriti. Največ
krat spopadanje s problemi pričaku
jemo od politike, ki ima največ sred
stev in moči za to, a politika nas veli
kokrat razočara, saj vemo - veliko e- 
nergije porabi sama zase in za samo 
delovanje aparata... Mnogi posamez
niki so zato nad družbo razočarani, 
mnogi celo ne vidijo poti in načinov, s 
katerimi bi sami lahko pripomogli h 
gradnji pravičnejše in človeku prija
znejše družbe. Se huje je, če ljudje 
dobijo občutek, da se niti prek temelj
nega demokratičnega principa - voli
tev - ne da na delovanje politikov prav
zaprav kaj prida vplivati. Žal pa mno
gi ob tem ne vidijo, da je mogoče spre
meniti družbo, tudi če nisi politik, in 
ne samo prek tega, da od časa do ča
sa odvržeš v skrinjico listek z obkro
ženim imenom. Na politiko lahko 
namreč vplivamo tudi kot člani t.i. ci
vilne družbe. Vse te bolj ali manj or
ganizirane skupine lahko preko akcij, 
kakršne so npr. peticije, zbiranje pod
pisov, zborovanja, članki v časopisih, 
nastopi na radiu ali televiziji... posred
no ali neposredno vplivajo na javno 
mnenje in s tem na odločitve politikov. 
Tudi če se torej ne vključimo nepo
sredno v kako politično skupino, lah
ko spreminjamo družbo in odločitve 
politikov, če le poznamo ustrezne me
hanizme pritiska na javno mnenje.

Danes je tak način vplivanja zelo 
aktualen, saj morajo biti politiki zelo 
pozorni na to, da so svojim volivcem 
čim bliže, da so pozorni na izzive, ki 
prihajajo iz vrst civilne družbe, in da 
se skušajo svojim volivcem oddolžiti 
za glasove, tako da jim v njihovih za
htevah tudi ustrežejo.

Prvo predavanje bo na vrsti v četr
tek, 3. SEPTEMBRA, ob 16.30. Dr. Tone 
Jamnik bo spregovoril o tem, kako so 
filozofija, religija in ideologija vplivale 
na politiko. Prva okrogla miza bo v 
petek, 4. SEPTEMBRA, ob 10 . uri. Go
stje dr. Peter Jambrek (ustavni sodnik 
republike Slovenije), senator Mitja 
Volčič in časnikar Janez Markeš bodo 
spregovorili o pomenu medijev in sod
stva kot dveh močnih neodvisnih dru
žbenih institucijah. Tematika tretjega 
dneva se bo dotaknila ključnih pro
blemov mladinskega dela in dela za 
mlade. Seveda bomo v okviru zastav
ljene teme skušali dati poudarek pred
vsem na vprašanje - kje in kako lahko 
mladi sami, prek mladinskega dela, ci
vilne družbe največ storimo za izbolj
šanje svojega stanja, za svojo avtono
mijo in svoje vključevanje v družbo, 
kaj zanje na tem področju stori dr
žava oz. kaj storijo različne (ne)vladne 
službe, ki delajo za mlade. Na okrogli 
mizi v soboto, 5. SEPTEMBRA, ob 10. 
uri bodo sodelovali: mag. Tone Rop 
(slovenski minister za delo, družino

in socialne zadeve), predstavnik ne
vladnih socialnih ustanov za mlade 
Martin Lisec (salezijanec, vodja pre- 
ventivno-vzgojnega projekta Skala), 
predstavnik študentskega zastopni
štva Uroš Slamič (nekdanji minister 
za socialo v študentski vladi) ter poz
navalec zamejske problematike s tega 
področja Vojko Kocjančič (ravnatelj 
Slovenskega deželnega gospodarske
ga združenja).

Teme predavanja in okroglih miz 
so torej precej široko zastavljene, tako 
da bodo srečanja za vse privlačna in 
zanimiva ter da bodo lahko udeležen
ci prišli na svoj račun s konkretnimi 
vprašanji in pripombami.

NA DRAGO MLADIH SO VABLJENI 
VSI MLADI, NE GLEDE NA IDEJNO ALI 
POLITIČNO PREPRIČANJE. Lahko se u- 
deležijo samo posamezne točke ali pa 
celotnega programa (o kulturnih in 
družabnih točkah programa bomo še 
poročali). Dodatne informacije in po
jasnila lahko dobite na sedežu Mla
dih v odkrivanju skupnih poti v ul. 
Donizetti 3 ali na tel. št. (040) 370846 
od ponedeljka do petka med 9. in 17. 
uro (vprašajte po Alenki ali Nadji).

- BREDA SUSIČ
ŠTEFAN KRŽIŠNIK

S E R G E J  V E R Č  N A  V A S I

ŠTMČKI V 
M IN EŠT R I

Sergej Verč, tržaški pisatelj in 
ustvarjalec številn ih kom ičnih  
zapisov, je precej povezan tudi s 
prebivalci Gabrovice pri Komnu.

Tam ima namreč hišo, v katero se 
vedno znova rad vrača - zaradi okolja 
in ljudi. Kraševci so mu zaradi močne 
volje in odprtosti pri srcu, med njimi 
pa se kot "vaščan" dobro počuti. Že 
dobrih sedem let se družijo, prijatelje
vanje pa je rodilo tudi kulturno ustvar
janje. Tako so letos v juniju pripravili 
že drugo gledališko igro, ki jo je avtor 
naslovil Šfmčk/ v mineštri, lansko leto 
pa je bila uprizorjena Veselica.

Verč jev besedilo vpletel vse tipične 
vaške teme iz vsakdanjega življenja. 
Kot mozaikje združil kratke igre o lju
bezni, varanju, obrekovanju, veselju, 
odpuščanju in tudi složnosti. Igralci 
so skupaj z avtorjem in režiserjem do
kazali, da se kultura ustvarja tudi v va
škem okolju. Gledališče so poustvari
li kar sredi vasi, na trgu ob cerkvi, pod 
milim nebom, na katerem so tisti večer 
sijale zvezde. Kot da bi Sergej Verč to 
že prej vedel, je v gledališki list zapi
sal: “Ob vseh neugodnih pogojih, ob 
katerih bi še tak navdušenec vrgel pu
ško v koruzo, smo pripravili predsta
vo. Preprosto in enostavno, brez raz
košne opreme, ki je seveda ne premo
remo. Tako rekoč predstavo pod zve
zdami. In če se nam bo s tega neba u- 
trnila prijazna zvezda srečnejših dni, 
pomeni da naše delo ni bilo zaman."

Predstava kulturnega društva Brce 
iz Gabrovice na Krasu je bila dobra. Z 
izvirnostjo so poskrbeli tudi za sceno 
in kostume. Obiskovalci smo dobro 
uro uživali ob komičnih situacijah, ki 
so bile prepričljive tudi zato, ker se 
vsakemu od nas zgodi, da kdaj pa kdaj 
postane glavni akter prav take zgod
be, kot se je dogajala na odru. Dokaz 
več, da zna Sergej Verč opazovati do
gajanja in ljudi okrog sebe, videno pa 
spretno uporabiti v svojih besedilih.

- KLARA KRAPEŽ

S R E Č A N J E  U M E T N I K O V  V  N O V I  G O R I C I

LIKOVNIKI ZA 
VZGOJO MLADIH

DANIJEL DEVETAK

Od 29- junija do 3. julija se je v 
prostorih Dijaškega doma v Novi 
Gorici rodilo nekaj novega. Dru
štvo likovnih umetnikov Severne 
Primorske (DLUSP), Dijaški dom  
in  Zveza kulturnih  društev Nova 
Gorica so prired ili v počastitev 
50-letnice mesta in Dijaškega do
ma likovno delavnico, ki so se je 
udeležili um etniki iz sedmih ev
ropskih držav.

Prijavilo seje enajst likovnikov, in 
sicer Teodor Buzu iz Češke, Miljenka 
Šepič iz Hrvaške, Belorus Sergij Glin
kov, Nemki Kirsten Graf in Anna Kla-

N a  s l i k i  zgo ra j  ( f o to  
M i r k o  B i ju k l ič )  

ude leženc i  v a te l je ju  
no vo g o r iš ke g a  

D i jaškega  d o m a , 
desno pa p la tn o  
češkega s l ika r ja  

T e o d o r ja  Buzu ja  "V  
l i l u b in e  lesa", 1997

Valič je predstavil umetnike in pove
dal, da so različni jeziki povzročali te
žave samo prvi dan; kmalu so se sli
karji sporazumevali v univerzalnem 
likovnem jeziku. Povejmo še, da bo
sta po dve deli vsakega likovnika raz
stavljeni septembra meseca ob praz
niku občine Nova Gorica, medtem pa 
je v pripravi katalog. Spregovoril je tudi 
predsednik Zveze kulturnih društev 
Boleslav Simoniti, ki je podčrtal zani
mivi pristop in potrebo ravnatelja Prin
čiča po širši kulturi za rast omike Nove 
Gorice. Tudi založnik Branko Lušina 
je pohvalil pobudo in zaželel, da bi se 
nadaljevala.

*

ges, Avstrijec Georg Jirak, slovenski 
zamejec in goriški rojak Vladimir Klanj
šček, iz Slovenije pa Zoran Ogrinc, Jo
žica Korenjak, Milena Stepančič in Val
ter Brajnik. Poleg teh je likovno kolo
nijo oz., bolje, srečanje dokumentiral 
priznani slovenski fo tograf Mirko Bi
juklič. Bili so vabljeni tudi slikarji iz Ita
lije, Francije in Madžarske, a so se opra
vičili in zagotovili svojo prisotnost v 
prihodnje. Poleg plodnega dela v lepi 
skupini, kije kmalu prerasla v prijetno 
druščino, je bil za udeležence sreča
nja umetnikov poskrbljen tudi doda
ten program, saj so si ogledali mesto 
in okolico, obiskali so Sveto goro in 
tamkajšnji muzej prve svetovne voj
ne, vrh vsega pa še Brda, Štanjel in 
Kobjeglavo.

Na dan odprtih vrat, 3. julija, je bila 
zjutraj tudi tiskovna konferenca, na 
kateri so prireditelji in sami umetniki 
predstavili svoje delo. Šlo je za prvo li
kovno delavnico te vrste, saj je bila 
njena glavna in največja vrednost v 
tem, da so se umetniki srečali in prija
teljevali. Po uvodnih besedah novi
narja Vojka Cudra je ravnatelj Dija
škega doma prof. Elizej Prinčič kot 
eden glavnih pobudnikov takoj izra
zil željo, da bi se prireditev nadaljeva
la tudi v prihodnosti. "Za Dijaški dom 
je to  velik kulturni dogodek," je dejal, 
saj mora dom po njegovem skrbeti 
za rast mladih ne le na vzgojno-izo- 
braževalnem področju, ampak mora 
razvijati tud i širšo kulturno razse
žnost. Predsednik DLUSP-a Milovan

Nova izkušnja je posebno zanimi
va, ker je šlo za delo brez iskanja pre- 

' stiža, za plemenit prispevek k vzgoji 
| mladih. Sadovi tega in naslednjih sre- 
1 čanj umetnikov bodo namreč ostali v 
prostorih Dijaškega doma, ki bo tako 
postal prava galerija. Zakaj? Za prispe
vek k oblikovanju občutljivosti in dru
gačnega odnosa mladih do umetno
sti in tega, kar umetnost sproža v člo
veku. "Naš cilj je vzgoja mladih od Tri
glava do Jadrana," je poudaril ravna
telj Prinčič, Vojko Cuder pa je prisrčno 
srečanje sklenil z besedami: "Dijaški 
dom želi kot vzgojna ustanova vpli
vati na mlade prek umetnosti v času, 
ko se preveč posvečamo drugim zla
tim teletom, pozabljamo pa na to, kar 
nas plemeniti."

GORIŠKI SIJ KAR.) I
V NOVI GORICI
V  Poslovnem centru družbe HiT v 

Novi Gorici so danes, 9. julija, odprli 
razstavo del enajstih likovnih umet
nikov iz Gorice. O avtorjih in razstav
ljenih delih je spregovoril likovni kri
tik joško Vetrili.Predstavljajo se: Sil
van Bevčar, Bogdan Butkovič, Bruno 
Canella, Patrizia Devide, David Faga
nel, Robert Faganel, Vanja Franko, 
Hijacint Jussa, Vladiniir Klanjšček, 
Andrej Kosič in Franko Žerjal. Razsta
va ho na ogled do 6. septembra vsak 
dan od 10. do 19. ure.

Jakec - Ma buoga taljanska vlada, 
prou nima sreče. Prej se pusti pogo
jevat od enih buogih SKO-jevcev ali 
obnoviteljev partje, puole od unga 
druzga pikonaša in zdej jeh pustijo 
na cedili tudi gospodje nogometaši. 
Ma prou res, se vide, da se Prodi rajši 
uoze zs kuolen, in teku zdej, ki so se 
"azzurri" vrnili iz Francije, tvega, da 
se bo vrnil v Bologno.

Mihec - Veš kej, mene se prou ne 
smile, je tou jemet kuolo, nej pej po
riva ! In pole, sej se ne sme tuožit, kej 
ni "giro" zmagu uni Taljan, ku se kliče, 
... Pantani, če nefalin. Ma če je ena 
vlada odvisna od športa, ni dosti vre
dna, se mi zdi...

Jakec - Ma si mi misleš, kašne sou- 
de bi si nrdu tisti, ki bi si zmislu pi- 
lolu za trdnost vlade?

Mihec - Ma dej, dej, ne čenčurt! 
Vlada ne bo padla. Vsaj ne, dokler 
Prodita cenejo u Ameriki in Evropi, 
taku da ga pošiljajo še na obisk v Te
heran. Si lahko misleš. In polej, buo- 
di vsaj enkrat malo optimist. Se pred 
poletjem bo zaščitni zakon za našo 
manjšino začel svoj redni postopek. 
PovabJi bojo naše predstavnike v 
Rim in, ku kaže, se sedanja vlada če 
pokazat za tisto, ki bo Slovencem 
dala zaščitni zakon.

Jakec - O, muj Bouh! Ma si nai
ven! Se ne spominjaš, kofkokrat smo 
b'li tik pred zdajci in je vlada padla? 
Še midva sva tofkokrat ugotavljala, 
da Slovenci ne prinašamo srieče rim
skim vladam. Taku bo tudi ta bot, ra
zen, če ni besedilo taku n'rjeno, da 
nam bo bolj malo pomagalo pri na
šem narodnem obstanku.

Mihec - A ne, takega govorjenja 
pej ne sprejmem. Če se postavljaš 
na maksimalistična stališča glede 
pravic manjšine, si gotovo lahko sa
njaš, da bo kej. Sej je Budin uni dan 
povedu, daje nemogoče pričakovat, 
da bo Italija pristala na maksimali
stična pričakovanja manjšine in da 
moramo vzet, kar nam daju, da se 
bomo pej polej glihali naprej.

Jakec - A, taku! Ma na kašen na
čin se bomo glihali, kakšne argumen
te imamo v rokah? Se bomo sklice
vali morda na število slovenskih vo- 
lilcev? Kašnih? Morda tistih, ki so dali 
preferenco za Jevnikarja in so torej 
gvišno Slovenci, al bomo pej šli na 
mednarodno opcijo in morda postav
ljali za zgled pravice, ki jih uživa ta
ljanska manjšina v Sloveniji? Mislim, 
da taljanska vlada prou dobro ve, kaj 
imajo Taljani v Istri in kaku lahko nar- 
dijo, da bo ljubljanska vlada prou lepu 
moučala. Kaj misliš, da hode Fassino 
zastonj v Ljubljano in nenapoveda
no po uredništvu Dela. Fant muj, sej 
znaš, da se človek lahko gliha, samo 
če je zadosti močen in enoten, druga
če ga druga stran nankr ne posluša.

Mihec - Dej no, ma ti nimaš naj
manjšega zaupanja v naše izvoljene 
predstavnike!

Jakec - Ne! Sej videm, kaj delaju in 
pišejo ter govorijo. In znaš kaj? Bulše, 
da se meneva od baluona, vsaj se ne 
jezin. Zame seje mondjal itak končal, 
kdr so Taljani šli lepu domu. Zdej kdor
koli zmaga, mu prvoščn!

Mihec - E, ma dej no, ne bit tak! 
Igra je igra, meni se malo smile Mal- 
dini, sej praveju, da zna tudi sloven
sko, da je v Ščedni, kmr je stal ku bu- 
bec, bral tudi Primorski.

Jakec - Ma dej, dej, ne govorit. Zdej 
boš rekel, da so uni petek ten po Bre- 
gi in Krasi bli vsi taku žalostni zaradi 
Maldinjja. Ma te lepu prosem. Vsaj 
molči! Žalovali so zatu, ki je zgubila 
Italija, dragi muj, in kšn dan prej Ju
goslavija, da boš vedel!

Mihec - Nej bu taku al drgači, 
prou jen stoji in jest, če češ ali če ni- 
češ, gren na en glaž. Čez pu ure mo
ram bit nazaj tle u turni, ki čene Dam
jani nam ne da nankr za sol. Če češ 
prid zraven, zgnse!
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K N J I G A  M I R E  C E N Č I Č  O  O R G A N I Z A C I J I  T I G R

DA NE POZABIMO...

P O S V E Č E N A  Z E M L J A  F R A N E T A  T O M Š I Č A

MOZAIK BISTRIŠKIH USOD

RAFKO DOLHAR

Bele Use na straneh na
se polpretekle zgodovine 
se vendar počasi po ln ijo . 
Sicer z veliko  in  nerazu
m ljivo zamudo. Pa vendar 
prihajajo  na dan vedno  
nove objave o tigrovskem  
pokretu. k i je na P rim or
skem  n ajp re j p re p reč il 
genocid nad našim  ljud
stvom, k i ga je načrtova
la fašistična Italija , kasne
je pa sprožil prvi oborože
ni upor proti fašizmu v  Ev
ropi. Pozneje pa je  tigrov
sko gibanje prim orskem u 
ljudstvu U idi p rih ra n ilo  
tragedijo državljanske voj
ne in  sram oto kolabora
cije. O vsem tem  se je  dol
ga desetletja m olčalo.

Prvo obširnejšo knjigo o ti
grovskem gibanju je napisal že 
Vekoslav Spanger in jo  leta 
1965 izdal v skromni obliki in 
v samozaložbi, ker zanjo tedaj 
ni našel založnika. Knjiga je bila 
ponatisnjena v dostojni obliki 
šele leta 1986 po zaslugi Bori
sa Pahorja in s finančno podpo
re openske hranilnice in posojil
nice. Knjiga ima simbolični na
slov Bazoviški spomenik. To je 
le eno od številnih protislovij, 
katerim smo bili priče. Pomisli
mo namreč, kolikokrat smo v 
Povojnih letih stali ob tem spo
meniku, se spominjali smrti ba
zoviških junakov, a o tigrov
skem gibanju, katerega člani so 
bili, ni bilo primerno govoriti, 
čeprav so bili prav tigrovci ka
sneje tudi ustanovitelji prvih 
Partizanskih čet.

V memoarski obliki je z dve
ma knjigama bolj ali manj ne
posredno opisal to  gibanje La
vo Čermelj: Ob tržaškem pro
cesu 1941 (1962) in Med pr
vim in drugim tržaškim proce
som (1972).

Leta 1983 smo dobili Sardo- 
čeve spomine v Tigrovi sledi, 
leta 1984 pričevanje Avgusta 
Sfiligoja: Boj Slovencev pod fa
šizmom za narodne pravice, le
ta 1987 pa Zidarjeva Doživetja 
tigrovca partizana in leta 1995 
TIGR v boju za domovino. Vid 
Vremec je leta 1988 objavil knji
go, posvečeno Pinku Tomaži
ču in drugemu tržaškemu pro
cesu. Drago Žerjal je 1990 obja
vil Spomine in razlage. Leta
1994 je izšla Jelinčičeva knjiga 
Pod svinčenim nebom, leta
1995 pa Rejc - Černač- Vadnja- 
lova Pričevanja o TIGR-u.

Zgodovinski oris akcij TIGR- 
a na Koroškem in v Italiji leta 
1940 je pripravil Tone Ferenc, 
najbolj obsežno strokovno knji- 
9o, Prvi antifašizem v Evropi, 
Pa Milica Kacin VVohinz. Ta štu
dija sicer obsega le obdobje 
1925-1935 in nestrpno čaka
mo na njeno dopolnitev do dru
ge svetovne vojne.

V razdobju dveh let sta se
daj izšli dve knjigi, ki črpata gra
divo iz arhiva in zapiskov zna
nega, nedavno umrlega tigrov
ca Antona Rutarja. Prvo knjigo, 
TIGR pro ti duhovnemu geno
cidu fašizma nad Primorci, je 
leta 1996 objavil pokojnikov 
nečak Borut Rutar in obravna
va v glavnem dogodke na Tol
minskem. Lani pa je Mira Cen
cič na podlagi zapiskov iz iste

ga Rutarjevega gradiva pri Mla
dinski knjigi objavila zadnjo 
knjigo: TIGR, Slovenci pod Ita
lijo in TIGR na okopih v boju za 
narodni obstoj. Kras in Vipav
ska dolina. Knjigo je avtorica 
hvaležno posvetila prav Anto
nu Rutarju, tedaj še zadnjemu 
preživelemu od 87 obtožencev 
prvega tržaškega procesa iz le
ta 1930.

Monografija, ki obsega kar 
350 strani velikega formata, je 
zasnovana povsem drugače 
od drugih in obravnava tudi te
matiko, ki je doslej še nisem za
sledil v podobnih knjigah.

Knjiga je razdeljena na tri 
dele. Prvi del predstavlja geno
cidno delovanje italijanskega 
fašizma, zaradi katerega je ti
grovsko odporniško gibanje 
nastalo. Drugi del opisuje or
ganizacijske značilnosti TIGR- 
a in njegovega delovanja pred
vsem na Krasu in na Vipavskem 
z njegovimi neizbežnimi pove
zavami s tovariši na Postojn
skem in okolici Pivke. Tretji del 
pa obravnava vlogo TIGR-a v 
slovenskem in širšem evrop
skem prostoru. Snov je razde
ljena na petnajst poglavij, ki 
obsegajo številna manjša po
glavja. Ta so označena po de
cimalnem sistemu.

Za bralce, ki se prvič srečajo 
s problematiko boja primorskih 
Slovencev za svoj obstoj na o- 
zemlju nekdanje in sedanje Pri
morske, sta gotovo zelo zani
mivi prvo zgodovinsko poglav
je, ki pod naslovom Italijani, na
ši mejaši in okupatorji prikazuje 
obdobje med obema svetov
nima vojnama od nastanka ra
palske meje dalje, ter zadnje 
poglavje, ki pod naslovom/Ve- 
rešeni problem i na zahodni 
meji prikazuje v glavnih obri
sih položaj Slovencev v Italiji 
do današnjih dni.

V osrednjih poglavjih je ne
verjetno podroben opis kapi- 
larnosti tigrovske organizacije 
na Krasu in na Vipavskem. Zelo 
podrobno je opisano delovanje 
tigrovskih srenj po posamez
nih vaseh. Tu srečamo izredno 
veliko število imen akterjev te 
tajne organizacije, v kateri je bi
la stroga konspirativnost kate
gorični imperativ. Očitno je, da 
je Anton Rutar vsa povojna leta 
požrtvovalno zbiral in zapiso
val podrobne podatke med 
preživelimi tigrovskimi aktivi
sti. Navedenih je več sto imen 
in priimkov. Objavljenih je tudi 
mnogo slik ter skic povezave 
med posameznimi srenjami in 
celicami ter trojkami na celot
nem tržaškem in goriškem ob
močju. Svojstvena je tudi raz
poreditev vsebine, ki ni krono
loška, temveč vsebinska. Zara
di tega se zapisi o nekaterih do
godkih ponavljajo, a tudi ne
dvomno prispevajo k njeni pre
glednosti, saj so dogodki podo
bne narave zbrani v istem po
glavju. Knjiga je opremljena s 
preko 700 opombami ter cita
ti in pričevanji.

Novost predstavlja poglavje 
o zbiranju tigrovcev, italijanskih 
vojakov iz posebnih bataljonov, 
ki so se znašli kot ujetniki v an
gleških taboriščih. Povečini so 
stopili v partizanske prekomor
ske brigade NOV. Tu izstopa lik 
in delo prof. Ivana Rudolfa, ki 
je te slovenske fante zbiral in 
spodbujal za bojevanje za o- 
svoboditev Primorske. Prvič je 
v tem kontekstu opisana tudi

tragična usoda slovenskih pro
stovoljcev, ki sojih Angleži kot 
padalce spustili na zasedeno o- 
zemlje Slovenije in so bili po
tem v tragičnih okoliščinah o- 
sumljeni vohunstva in likvidi
rani med drugo svetovno voj
no in po njej.

V zadnjih dveh poglavjih je 
tudi načeta problematika o kri
vicah in preganjanjih, ki sojih 
bili tigrovci deležni v domovi
ni, za katero so tvegali in mno
gi tudi žrtvovali svoje življenje 
med zadnjo vojno in tudi še 
po njej. Izkušnje, ki jih je na la
stni koži doživel, je v svojih 
dveh knjigah opisal zlasti Alojz 
Zidar. Šele zadnja leta se počasi 
odpravljajo te krivice, ko veči
ne prizadetih ni več med živi
mi, saj so mnogi hudo zagre
njeni že prej umrli. Prav je, da 
se pravilno dopolni in popravi 
tudi ta stran naše polpretekle 
zgodovine in priznajo čast in 
zasluge ljudem, ki so za domo
vino v pravem smislu besede 
žrtvovali svoje življenje. Prav ta
ko so pa gotovo neumestna in 
krivična nekatera revanšistična 
stališča do teh dogodkov, ki jih 
žal poslušamo v zadnjih časih.

Ta problematika bo gotovo 
zahtevala še zelo prizadevne
ga raziskovalca, saj so šele pred 
kratkim odprli italijanske in slo
venske arhive. Bogve kdaj bod- 
o dostopni tudi osrednji udbov
ski arhivi v Beogradu. Dokon
čna beseda o TIGR-u in tigrov
cih še zdaleč ni bila napisana.

5. PRIMORSKI 
POLETNI 
FESTIVAL 
JE DVIGNIL
ZAVESE

V petek, 26. junija t l ,  je sve
čano odprl vrata 5. Primorski 
poletni festival s predstavo Ne- 
bojše Popa-Jas\ča Kabaret Kar
la Jedermana v koprski kavarni 
Loža v izvedbi mariborske Dra
me. V dobrem mesecu dni, do 
3. avgusta, se bo zvrstilo v gle
daliških dvoranah, mestnih 
parkih ter na ulicah in trgih Ko
pra, Izole, Pirana in drugih kra
jev Slovenske Istre kakih se
demdeset predstav, od tega 
dve v lastni festivalski produk
ciji. Izbrana dela gredo od ti
stih iz železnega gledališkega 
repertoarja, kotso npr. Moliero- 
va Tartuffe in Namišljeni bol
nik, Sofoklejev Kralj Ojdip, pa 
vse do najrazličnejših tujih in 
domačih lahkotnih del v okvi
ru uličnega gledališča in kaba
retnih predstav z marionetami. 
Med predstavljenimi deli je tudi 
nekaj premier: npr. Igra o lju
bezni Pierra de Marivauxa ter 
Dušana Jovanoviča Tudi poli
caje tresejo, mame? in Marja
na Tomšiča Bužec on, bušca jaz.

Umetniško vodstvo festiva
la je prevzel - po Katji Pegan in 
Branku Kraljeviču - režiser Pri
mož Bebler: naš rojak, ki se je 
rodil v New Yorku, obiskoval o- 
snovno šolo v Parizu in Džakar
ti, končal umetniško akademi
jo v Beogradu, deloval kot umet
niški vodja v Kruševcu, Subotici 
in Beogradu, da bi nato pristal 
pri SLG v Celju in s prihodnjo 
sezono prevzel vodstvo Primor
skega dramskega gledališča. '

- M I L A N  GREGORIČ

KLARA KRAPEŽ

Novogoriški pisatelj Frane 
Tomšič je svoj prvenec, roman 
Kolobar, objavil leta 1988, na
pisal pa ga je  šele po upokoji
tvi, ko seje resneje začel ukvar
jati z literaturo. Njegovi dve po
znejši deli -Zrcalo in Potop - sta 
izšli leta 1992 in 1994 in sta pri
našali znanstvenofantastične 
zgodbe. S svojo zadnjo knjigo, 
romanom Posvečena zemlja, ki 
je konecjunija izšel pri založbi 
Prešernova družba, se avtor vra
ča v domače kraje, tako kot je 
to  storil že v prvem Kolobarju.

Posvečena zemlja je roma
neskna pripoved o Ilirski Bistri
ci in njenih prebivalcih. Zgod
ba iz začetka stoletja prinaša 
mozaik usod, osrednja rdeča 
nit pa je ljubezen med revno 
Poldo in bogatim Andrejem. Za 
tisti čas skorajda prepovedan 
odnos med dvema pripadniko
ma različnih svetov, a mladost 
in ljubezen se na to  ne ozirata 
kaj veliko. Njuno medsebojno

iskanje in usoda tako postane
ta okvir tudi za druge pripove
di o ljudeh, kijih pisatelj izred
no natančno niza. Počasi se 
pred bralcem izrisuje kraj - nje
gove žage, hiše, cerkev, okoli
ški kraji in ljudje - in vse skupaj 
ustvarja celovito podobo pro
stora. Številna vpletena imena 
domačinov so oprta na rodo- 
vinska imena Guranjega kraja 
(najstarejši del Ilirske Bistrice, 
op. p.), opisani dogodki pa 
kljub resničnosti niso poveza
ni prav z njimi. Pisatelj v pripo
ved vključenih oseb žal ni opi
sno dovolj izdelal, zato je šte
vilu imenovanih nekoliko težje 
slediti. Tekoče napisana pripo
ved v posameznih dialogih za
jema tudi značilnosti narečne
ga govora, kar bralca še bolj pri
tegne k branju.

Kot Tomšič sam poudarja, 
je zgodba o Poidi in Andreju 
ter Bistrici in njenih prebivalcih 
nastajala dolgo let, saj je tra
gično ljubezen dveh mladih o- 
pisovala že njegova mama in

KRONIKA PODOBI 
ZAPISANEGA 
20. STOLETJA

JURIJ PALJK

Pri Mladinski knjigi v Lju
bljani so pred kratkim izdali 
prvo knjigo iz niza desetih 
knjig z naslovom Kronika  
20. sUtlelja. Gre za knjige več
jega formata, ki bodo skusale 
bralcu prikazati stoletje, ka
terega konec nekateri že ne
strpno pričakujejo.

Po prvi knjigi sodeč, le-ta za
jema leta 1960-69, bo zbirka 
gotovo našla pot med bralce, 
saj je zelo dobro pripravljena, 
bogati jo vrsta fotografij doku
mentarnega značaja. Vsak zve
zek zbirkeKronika 20. stoletja 
v besedi, sliki, filmu in zvoku, 
kotse glasi popoln naslov zbir
ke, sestavljata 196 strani debe
la knjiga ter 60-minutna video
kaseta, v katero so avtorji dali 
najbolj značilne posnetke vsa
kega desetletja v našem stole
tju. Izdajatelj zagotavlja, da pi
šejo besedila v knjige ugledni 
strokovnjaki z vsega sveta. Že 
sam podatek, da bo v celotni 
zbirki več kot 6000 fotografij,

jo  je slišal že kot otrok. Roman 
tako zajema tri plasti - ljube
zensko zgodbo, kroniko neke
ga kraja, izpostavlja pa tudi 
problem zemlje, ki je lahko 
"posvečena" ali pa ne.

Prav slednje je pisatelja mo- 
I tiviralo, da je tako naslovil tudi 
svoj roman. Po njegovem mne
nju je namreč zemlja tista, ki 

| daje življenje, zato je vedno po- 
j  svečena, ljudje pa si neupravi- 
| čeno jemljemo pravico, da tudi 
j to  dejstvo spreminjamo.

Roma n Posvečena zemlja je 
i svojevrstna kronika nekega o- 
i  kolja in časa, Ilirska Bistrica pa 
; doslej v knižni izdaji še ni bila 
i tako podrobno zajeta. Naj do
damo, da je naslovnico za ro
man izdelal pisateljev vnuk Pri
mož Tomšič.

pa priča o tem, da gre za izjem
no dokumentirano delo. Če k 
temu dodamo še deset ur do
kumentarnih videoposnetkov, 
se zavemo, da je zbirka res do
bro pripravljena, saj videokase
te vsebujejo najbolj zanimive 
dokumentarne posnetke, vse
bujejo pa tudi sekvence iz naj
bolj znanih filmov posamezne
ga desetletja našega stoletja.

Za slovenski prevod Kronike
20. stoletja je iz nemškega iz
virnika lepo poskrbel Dušan 
Voglar, medtem ko so knjigo 
dopolnili Evgen Bergant, Mar
tin Ivanič, Sandi Sitar in sam 
prevajalec Dušan Voglar. Ti av
torji so tudi poskrbeli, da so v 
vsakem zvezku Kronike 20. 
stoletja tudi najpomembnejši 
podatki o Sloveniji in Sloven
cih, ki so takrat - vsaj večina - 
še vedno spadali v okvir nekda
nje socialistične Jugoslavije.

Ko vzamemo v roke prvo 
knjigo Kronike 20. stoletja, v 
kateri so opisana s sliko in be
sedo šestdeseta leta, vidimo, da 
gre za dobro zasnovano delo,
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saj je knjiga prijetna za branje, 
dopolnjujejo veliko preglednih 
in hitro dojemljivih zemljevi
dov, na katerih so označene 
predvsem politične spremem
be, katerih v našem stoletju ni 
bilo malo. Kaj kmalu po uvodu 
nas v knjigi pričaka dvostran
ski zemljevid sveta, na katerem 
so označene vse neodvisne dr
žave sveta v letu 1960. Sledi 
kratka kronika, v kateri so ome
njeni vsi važnejši dogodki v 
šestdesetih letih na svetu, nakar 
sledi odličen zapis o Afriki, ki 
seje v 60. letih prebudila. Mi
mogrede: v 60. letih je v Afriki 
nastalo sedemnajst novih ne
odvisnih držav.

Knjiga je kronološko ureje
na in sledi dogodkom po časov
nem zaporedju. Pisci so se pri 
oblikovanju knjige zavedali, da 
morajo poleg politike, gospo
darstva in kulture vnesti v knji
go tudi vse tisto, kar je res ob
likovalo to  desetletje, pa naj je 
šlo za študentske demonstra
cije v Evropi, za slavni rock kon
cert VVoodstock, za nepozab
ne Rolling Stonese in še bolj za 
skupino Beatles, za prvi prista
nek človeka na Luni, za mod
ne krike tedanje dobe in še vr
sto podobnih dogodkov, na 
katere akademska zgodovina 
rada pozablja, a se jih človek, 
ki je to  obdobje sam živel, še 
najbolje spominja.

Seveda bo Kronika 20. sto
letja prišla prav vsem, nemalo- 
komu pa bo med prelistava
njem prišlo v spomin lastno živ
ljenje, saj knjiga s svojim boga
tim  fotografskim  gradivom 
naravnost kliče človeka, da se 
z mislijo vrača v šestdeseta leta. 
Ta knjiga je tudi dokaz, da je 
naše stoletje zares stoletje po
dobe, ki vedno bolj nadomešča 
pisano besedo. Prav zato tudi 
multimedijska zasnova zbirke.
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M IN IS T E R  N A P O L IT A N O  V TRSTU

V OSPREDJU 
TUDI VPRAŠANJE 

SOŽITJA
V soboto, 4 ., in nedeljo , 5. ju lija , se je 

na Tržaškem m udil italijanski notran ji m inister 
G iorg io  N apo litano . N jegov obisk je bil nam enjen  

zlasti vprašanju javne varnosti ob m eji in p ro 
blem u nadzorovanja prihoda priseljencev.

Z A  PO TRDITEV PRAVIC t D O  RABI: S LO V E N Š Č IN E

NASPROTOVANJE  
POSKUSOM KRČENJA 
MANJŠINSKIH PRAVIC

Pokrajinski izvršni odbor Slovenske skupnosti je odločil, da bo posebna 
delovna strokovna skupina preučila nekatere prim ere odklonilnega odnosa 

do svobodne rabe jezika  pripadnikov slovenske narodnostne skupnosti 
na Tržaškem in pripravila  ustrezen odgovor nanje.

S tem  so stekla razna sre
čanja s predstavniki krajev
nih oblasti in sil javnega reda, 
m inister Napolitano pa je šel 
tud i v Ljubljano, kjer je sku
paj s slovenskim notranjim  
m in is tro m  M irk o m  Band
ljem  podpisal sporazum o 
sodelovanju med slovensko 
in italijansko po lic ijo  glede 
nadzora na meji. Napolitano 
se je  tudi udeležil proslav
ljanj ob 90-letnici znane jame 
pri Briščikih pri Trstu in je bil 
gost zgoniškega občinskega 
sveta.

Nas Slovence pobliže za
nima obisk tudi zato, ker je 
bil na njem govor tudi o naši 
manjšinski prob lem atik i. S 
tem v zvezi je minister Napo
litano poudaril pomen nedav
no sprejetega zakona o zašči
ti manjšin, ki so prisotne na 
italijanskem ozemlju, pa tudi 
dejstvo, da slovenska manjši
na nima še globalnega zašči
tnega zakona, osnutek kate
rega prihaja sedaj v razpra
vo v parlament. O  tem se je 
precej govorilo  zlasti na ok
rogli mizi o kozmopolitskem 
Trstu in m ultietničnem  sožit
ju v Italiji med preteklostjo in 
prihodnostjo, ki je potekala 
v soboto, 4. ju lija , v dvorani 
tržaškega občinskega sveta 
(na sliki). O krog lo  m izo sta 
priredili tržaška občinska up
rava in tržaška univerza, na 
njej pa so spregovorili p riz
nani krajevni strokovnjaki, 
kot so podžupan Roberto 
Damiani, zgodovinar jože Pir
jevec, Claudio Bianc hi, Rober
to Finzi, Sergio Bartole in Sil
vana M onti, medtem ko je bil 
m o de ra to r rek to r tržaške 
univerze Lucio D eli aro.

Pri tem je treba om eniti 
zlasti podžupana Roberta 
Damianija in župana Ric car- 
da lllyja, ki sta v svojih pose
gih poudarila doprinos, ki so 
ga dale raz lične  narodne 
skupnosti k razvoju Trsta s 
posebnim ozirom  na sloven
sko manjšino, ki je tu avtoh
tona. Podžupan Damiani je 
med drugim dejal, da bo rav
no priznanje pravic sloven
ske manjšine privedlo do ok
repitve italijanske identitete

Trsta. Om enil je korake, ki jih 
je s tem v zvezi naredila trža
ška občina, in izrazil pričako
vanje o recipročnosti glede 
zaščite slovenske manjšine v 
Italiji ter italijanske manjšine 
v Sloveniji in na Hrvaškem. 
S tem v zvezi je om enil tudi 
pozitivno zadržanje, ki so ga 
glede zajamčenega mesta v 
deželnem svetu za sloven
sko m anjšino izrazile tudi 
politične sile, ki so bile do ne
davnega manj občutljive do 
te problematike.

Med referati pa je treba 
posebej poudariti tistega, ki 
ga je imel zgodovinar prof. 
Jože Pirjevec o zgodovini slo
venske narodnostne skupno
sti v Trstu. Slovenci so od leta 
1848 do danes vedno hoteli 
biti priznani za konstitutiven 
del tržaške s.varnosti, kar pa 
jim  italijansk liberalno-na- 
cionalni Trst ni hotel prizna
ti. To hrepenenje po prizna
nju enakopravnega položaja 
je prisotno še danes med tr
žaškimi Slovenci, nekaj se je 
začelo prem ikati pod vlado 
O ljke. Treba pa je oblikovati 
evropsko ku lturo  sožitja in 
priznati Slovence kot sestav
ni del tržaškega mesta. Samo 
tako bom o lahko odgna li 
strahove preteklosti.

Kot smo že napisali, se je 
m inister Napolitano udeležil 
tudi proslavljanj ob 90-letni- 
( i odprtja jame pri Briščikih. 
C )b lej priložnosti se je sestal 
/  zgoniškim i občinskim i up
ravitelji ter s predstavniki kra
jevnega političnega, družbe
nega, kulturnega, športnega 
in gospodarskega življenja. 
Med drugim  je poudaril po
zitivno dejstvo, da se je, kar 
se tiče m edetničnih odno
sov, ozračje v naših krajih 
sprem enilo na boljše, to pa 
je treba še okrepiti.

Tajnik krajevne sekcije Slo
venske skupnosti in občinski 
svetova lec Jožko G ruden 
nam je povedal, da bo m or
da prišlo v bližn ji p rihodno
sti do sestanka delegacije SSk 
in no tran jim  m in istrom  Na- 
politanom  v Rimu.
 IŽ

Gre predvsem za dva pri
mera, ki ju izvršni odbor SSk 
omenja v svojem tiskovnem 
poročilu. Prvi se nanaša na 
zadržanje predsednice tržaš
kega pokrajinskega sveta in 
nekdanje poslanke Marucci 
Vasconove, ki je pred časom, 
ob srečanju odprtih vrat, ki je 
bilo namenjeno tržaškim dija
kom, "načelno in praktično o- 
mejevala slovenske dijake v 
njihovih posegih v materinem 
jeziku". Vasconovaje pri tem 
"nelogično zagovarjala togo 
stališče, da pravilnik pokrajin
skega sveta ne dovoljuje upo
rabe slovenskega jezika niti za 
zunanje goste." “In vendar," 
piše v komunikeju SSk, "po
krajinska uprava razpolaga s 
prevajalci in tolmači za slo
venščino. V tem primeru je 
torej šlo za kršenje ne samo 
manjšinske pravice, temveč 
splošne državljanske pravice 
do ustreznega izražanja last
nih misli." Spričo tega, meni 
SSk, “se za vse slovenske in 
vse demokratične pokrajin
ske svetovalce nasploh kon
kretno postavlja vprašanje, 
kako odpraviti to nevzdržno 
stanje." Pri tem se slovenska 
stranka sklicuje na normativ 
koprske občine, ki predvide
va celo denarne kazni za kr
šenje pravic italijanske manj
šine.

Izvršni odbor SSk je ob
ravnaval tudi priziv tržaškega 
prefekta Micheleja De Feisa 
proti razsodbi tržaškega ok-

MATJAŽ RUSTJA

Višek skavtskega delova
nja predstavljajo poletni ta
bori, katere lahko upraviče
no zaznamujemo za resnič
ne izkušnje medletnega teo
retiziranja na tedenskih sre
čanjih; poleg tega pa je tabor 
v naravi tudi izziv človeški iz
najdljivosti in prilagajanju. V 
mesecu juniju  potekajo naj
bolj vihrave priprave na ta
borjenje z zadnjim i določili 
za skavtsko družino, ki se 
pripravlja na naravo energij 
in m agičnih trenutkov, ko 
postane narava mati in ma
čeha, ko bdi nad taborom  
duh prvega skavtskega tabo
ra na otoku Brovvnsea v Ro- 
kavskem prelivu leta 1907. 
Ustanovitelj skavtizma Ba- 
den-Powell (1857-1941) je 
preizkusil v začetku stoletja 
s taborom  moč skavtizma in 
zmagal.

Tržaški del Slovenske za
mejske skavtske organizacije 
pripravlja tabore za vse tri 
starostne veje. Najmlajši vol-

rajnega sodišča, s katero je le
to  p rip a d n ik u  s lovenske  
manjšine Silvanu Kuretu iz 
Ricmanj priznalo pravico do 
uporabe materinega jezika v 
odnosih s tržaškimi mestni
mi redarji. "To je prvi primer," 
meni SSk, "da periferni organ 
notranjega ministrstva (pre
fekt) poseže v dejavnost sod
nih oblasti pri nas, kar je ne
vzdržno tako s pravnega kot 
političnega vidika. To postav
lja v dokaj čudno luč izjave ta-

Konec prejšnjega tedna so 
slovesno praznovali 90-letni- 
co odprtja jame pri Briščikih, 
s katerim so se začeli turisti
čni obiski jame. Proslave je 
priredilo  planinsko društvo 
Societa Alpina delle Giulie, ki 
jamo tudi upravlja.

Od petka, 3., do nedelje, 5. 
t.m., se je zvrstilo več prire
ditev. Tako je 3. t.m. v veliki 
dvorani jame nastopila irska 
skupina Ali set 98, naslednji 
dan pa je bil vedno tam kon
cert zbora Alter Chorus Cro- 
daioli. V nedeljo, 5. t.m., je bi
la uradna slovesnost ob pri
sotnosti italijanskega notra
njega ministra Giorgia Napo- 
litana in ob sodelovanju vseh 
krajevnih kulturnih in šport
nih organizacij. V dopoldan
skem delu sta pela zbora Rde-

čiči in veverice se bodo od
pravili 23. julija k naselju Re
ka pri Cerknem, kjer bodo 
ostali do 2. avgusta. Prav tam 
bosta taborili od 12. do 23. 
julija 1. in 3. četa veje izvid
nikov in vodnic. Druga četa 
bo preživela petnajstdnevni 
tabor (od 13. do 27. julija) v 
Ž irovn ic i pri Ž ireh (Idrija), 
četrta četa pa je v nedeljo, 5. 
julija, odšla v Lahovo ob Blo
ški polici, kjer bo ostala do 
18. julija. Najstarejša veja ro
verjev in popotn ic pripravlja

ko italijanske kot slovenske 
d ip lom acije , da so odnosi 
med državama zelo dobri, ra
zen če pri tem mislita, da so 
iz tega izvzeti odnosi do slo
venske manjšine in uresniče
vanja njenih pravic."

O m eniti je treba tudi, da 
se je  pred tednom dni sestal 
tudi pokrajinski svet SSkzaTr
žaško. Seja je bila posvečena 
analizi nedavnih deželnih vo
litev. Živahna in poglobljena 
razprava je privedla med dru-

ča Zvezda in Societa Alpina 
delle Giulie, popoldne pa sta 
bila spust speleologov v jamo 
in koncert godbe Giuseppe 
Verdi iz Trsta. Omeniti je še

tabore za noviciat (16-letniki) 
in klan (1 7-21 -letniki). Tret
jega avgusta se bosta novi
ciat in klan 3. in 4. stega od- 

l pravila v Lienz, ker se bo za- 
: čel potovalni tabor s kolesi 
ob Donavi do Dunaja, ki bo 
trajal do 10. avgusta. Kraški 
noviciat in klan bosta odšla 
2.7. julija na nekajdnevni po
tovalni tabor po Julijskih A l
pah, stalni del pa bo pri Bov
cu, ker bosta pomagala po- 
tresencem.

gim do ugotovitve, da posta
jajo tudi slovenski volivci ve
dno bolj odmaknjeni od poli
tičnega dogajanja, zato so 
mnogi poudarili potrebo, da 
SSk ojači profil narodnostne 
stranke z jasnim zavzema
njem za uresničevanje narod
noobrambnega programa ne 
gled na trenutna upravna za
vezništva. Z izidom deželnih 
volitev se je na svoji seji uk
varjalo tudi vodstvo dolinske 
sekcije SSk, ki je drugi del se
stanka posvetilo raznim ob
činskim problemom.

M edtem pa SSk še naprej 
zahteva razčiščenje primera 
udeležbe slovenskih in hrvaš
kih volivcev na deželnih vo li
tvah. Krajevni italijanski tisk 
poroča, da so prihod sloven
skih in hrvaških državljanov 
obsodile tudi organizacije istr
skih optantov.

treba, da je v prostorih Doma 
Briščiki do nedelje, 12. t.m., 
na ogled razstava Kamen, 
čipke in zgodovina razglednic.

NA O P Č IN A H

N O V  OBRAT  
ZA DR UG E LIST

Že mesec dni deluje v ul. 
Vena 1 na Opčinah nov ser
visni obrat, ki ga upravlja za
druga List. Strankam ponuja 
različne usluge: pranje, lika
nje, šivilska popravila, fotoko
piranje (tudi barvno), plastifi- 
ciranje, vezenje, oddajanje in 
sprejemanje faksov itd. Obrat 
so odprli preteklega 10. juni
ja, prostore pa je blagoslovil 
openski župnik Zvone Štru- 
belj.

Kot že rečeno, upravlja 
podjetje zadruga List. Zadru
ga je nastala leta 1991 na po
budo Sklada M itja Čuk z na
menom, da zagotovi dohod
ke, ki bi prizadetim omogočili 
vključevanje v razne dejav
nosti. Tako nudi različne uslu
ge, ki smo jih prej navedli 
(med drugim izdaja tudi list 
Škrat). V zadrugi je zaposle
nih sedem oseb, do sedaj pa 
ni mogla nuditi redne nasta
nitve osebam s trajnimi teža
vami. Z odprtjem novega ob
rata na Opčinah pa sta to mo
žnost dobili dve osebi.

IZ Z IV I  IZ N A J D L J IV O S T I IN  P R ILA G A JA N JU  M L A D IH

P O L E T N I  T A B O R I  T R Ž A Š K IH  S K A V T O V

I O  K )  KROMA

90-LETNICA ODPRTJA JAME PRI BRIŠČIKIH
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PADRIČE OSTAJAJO ŠE VEDNO  
ZAVEDNA SLOVENSKA VAS

IVAN ŽERJAL

Slovensko kulturno društvo Slovan s Padrič je ob praznovanju stoletnice 
obstoja in delovanja priredilo pester niz prireditev, katerih višek je bil 

v nedeljo, 5. t.m ., z množično obiskano osrednjo proslavo.

Praznovanje s to le tn ice  
društva je bilo združeno tudi 
z drugimi obletnicami na va
si. Sto let je slavila tudi cerkvi
ca, posvečena svetima brato
ma Cirilu in Metodu, isto sta
rost ima Gozdna zadruga, 
medtem ko smo pred časom 
že poročali o proslavi 50-let- 
nice spomenika padlim  za 
svobodo. Šlo je torej za oblet
nice, ki dokazujejo, da so bile 
(in so) Padriče vseskozi vse
stransko dejavne na ku ltur
nem, socialnem in gospodar

skem področju. To delovanje 
je imelo za cilj splošni razvoj 
vasi ter ohranitev in razvoj slo
venske besede in narodne 
identitete, tako da Padriče 
kljub vsemu ostajajo še danes 
zavedna slovenska vas.

To je v slavnostnem govo
ru na osrednji proslavi pove
dala tudi Dunja Grgič, ki je 
dodala, da je naloga tudi da
našnjih generacij ohranjanje 
slovenske besede in identite
te. Dunja Grgič je poudarila 
tudi pomen enotnosti, ki pos

pešuje zavednost. Žrtvovati 
se je treba za skupne cilje in 
ne za osebne interese. Vlaga
ti je treba trud v sporazume
vanje in skupne cilje.

Kot smo že na kratko po
ročali v prejšnji številki, so do
mačini pripravili pester niz 
kulturnih prireditev v sodelo
vanju z občino Trst oz. njenim 
odborništvom za kulturo. V 
petek, 26. junija, sta v prosto
rih Gozdne zadruge nastopi
li venderigoli Vanča in Tonca, 
poleg njiju pa še harmonikaši.

V soboto, 27. junija, so odpr
li razstavo Padriče skozi čas. 
Ob tej priložnosti je nastopil 
otroški pevski zbor Slomšek 
iz Bazovice. V nedeljo, 28. ju 
nija, je bilo dopoldne na spo
redu otroško slikanje na temo 
Čarovnice na vasi, popoldne 
pa je bila zabava ob družab
nih igrah. V četrtek, 2. t.m ., 
so predvajali film  Pavla Križ- 
mančiča Newyorški maraton
ski tek, dan kasneje pa so pred
stavili knjigo Utrip pod gričem.
V soboto, 4. julija, so na vaš
kem trgu uprizorili igro Kam 
je šel Miš maš?, ki jo je zreži
rala Matejka Grgič. Proslav
ljanje pa je doseglo vrhunec

i  v nedeljo, 5. julija. Dopoldne 
je bila slovesna peta maša ob 

S100-letnici postavitve cerkve 
sv. Cirila in Metoda. Udeležilo 
se je je  veliko domačinov, da
roval pa jo je tržaški škof Ev
gen Ravignani ob somaševa
nju vikarja za slovenske ver
nike msgr. Franca Vončjne in 
dom ačega župn ika  Žarka 
Škerlja. Obred je spremljalo 
petje mešanega zbora Slovan 
pod vodstvom Sveta Grgiča. 
Osrednja proslava je bila poz
no popoldne pod šotorom na 
prostoru Gozdne zadruge. 
Oblikovali so jo  zbori Slovan 
s Padrič, Skala iz Gropade, 
Lipa iz Bazovice, mladinski 
zbor Bazovica, godba na pi
hala Viktor Parma iz Trebč in 
tamburaška skupina Biserni
ca iz Reteč pri Škofji Loki.

O B  O B L E T N IC I S R E D NJE ŠOLE F. LE VS TIK  N A  PRO SEKU

ŠOLA - DUŠA SLEHERNEGA 
OMIKANEGA NARODA

BOGOMILA LUPINC

Na Proseku so praznovali 
letos 50 let srednjega šolanja. 
V šolskem letu 1947/48 je bil 
ustanovljen slovenski trgov
ski strokovni tečaj, leta 1964 
pa nižja srednja šola s sloven
skim učnim jezikom, ki je bila 
v letu 1966/67 poimenovana 
po našem velikem rodoljubu 
'n pisatelju Franu Levstiku. 
Leta 1973 je bila šola preos- 
novana v prvo in edino slo
vensko celodnevno šolo na 
Tržaškem. Letos praznujemo 
25-letnico. Doprsni kip Frana 
Levstika, ki stoji v vsej svoji ve
ličini na marmornatem pod
stavku v pritličnih prostorih 
šole, je delo kiparja Herma
na Vrečka iz Ljubljane.

Kako je prišlo do pobude 
didaktičnega preosnovanja 
šole v šolo s celodnevnim po
ukom, nam je v svoji raziska
vi Celodnevna šola obrazložil 
bivši ravnatelj in njen ustano
vitelj Humbert Mamolo. Za
pisal je, da je nastanek celo
dnevnega pouka v okviru Ev
rope same treba pripisati d i
namičnosti družbenih spre
m em b in vseb in i znanja. 
Kvantiteta novega znanja ni 
imela možnosti bivanja v šol
skem načrtovanju, ker je šolo 
oddaljevala od socialnega o- 
kolja. Šola naj bi postala kraj 
vzgojnih in socialnih uslug z 
menzo, knjižnico, športnimi 
ln rekreacijskim i p rostori, 
kjer bi študentje preživeli del 
svojega časa. Na osnovi več

letnih izkušenj je avtor zabe
ležil, da se je šola s celodnev
nim poukom v večji meri obr
nila k učencem. Spremenil se 
je odnos do dijakov, ki so za
ostajali, in do sposobnejših s 
skrbjo, da bi hitreje napredo
vali. Šola je poleg rednega de
la sprejela še del družinskih 
dolžnosti: prehrano, varstvo, 
pomoč pri učenju in skrb po 
smotrnem preživljanju časa. 
Ravnatelj poudarja, da je veči
na članov profesorskega zbo
ra delala z velikim elanom, to
lerantnostjo in ustvarjalnost
jo. Delalo je v imenu boljšega 
z načelom: upirati se temu, 
kar krši mladostnikove pravi
ce in svoboščine, kar ga poni
žuje in mu jemlje dostojan
stvo.

Slavnostna govornica in 
duša prireditve ob zaključku 
šolskega leta je bila profeso
rica Rudica Požar, ki je orisa
la potek petindvajsetih let de
lovanja celodnevne šole ter 
ob Levstikovih domoljubnih 
stihih, ki so jih recitirali učen
ci, podala naslednje misli: 'Va
rovati svoj jezik, kulturo in 
zgodovino pomeni ohranjati 
lastni narod. To je naloga vsa
kega izmed nas, glavno skrb 
za to pa mora zavestno nosi
ti šola, ki je duša slehernega 
omikanega naroda. Brez šole 
bi se narodnost kaj kmalu 
omejila na folklorni nivo. Na 
tako narodnostno izpostav
ljenem prostoru, kot je naš, se 
šolniku primakne še skrb in

neuzakonjena dolžnost do
movinske vzgoje. Vsak izmed 
šolnikov nosi odgovornost za 
narodnostni obstoj, ne glede 
na predmet, ki ga poučuje. 
Da obdrž im o, kar imamo, 
moramo skrbeti, da bo šola 
korakala v smeri narodnost
ne dediščine. Ne sme nam bi
ti vseeno, v kakšno šolo hodi
jo naši otroci. V trenutku, ko 
bi naša šola postala "prevod" 
italijanske šole, bi prenehal 
njen glavni smoter in njen ob
stoj bi bil nesmiseln. Poklic
na dožnost šolnikov na naših 
šolah je torej zahtevnejša od 
same gole poklicnosti. Šola 
mora vzgajati v dom ov in 
skem duhu in se boriti proti 
narodnostni mlačnosti. Vsi 
naj bi dobro poznali naše kul
turno izročilo, našo zgodovi
no in sedanji položaj. Ko bi 
naša narodna zavest enako 
rasla z rastjo naše človečno
sti, bi mnoge zaslepljenosti 
propadle. Razlike v mnogih 
pogledih bi ostale, vendar bi 
bile zaobjete v narodno vzaje
mnost.

S kako ganljivo pripovedjo 
i nas naši starejši ljudje sezna
njajo z nasiljem fašističnega 

j režima na Primorskem, in ko 
| naštevajo grozodejstva, med 
i prvimi omenjajo ukinitev šol.
! Začutili so, da je šlo za načrt 
kulturnega in s tem narodne
ga genocida. S kako vnemo in 
zanosom so Primorci po voj
ni tu in onstran meje odpirali 
svoje šole! Zdelo se je, kot bi

se prekalila v letih nasilja vsa 
kulturna in intelektualna moč 
naših ljudi. Kar slovesno in 
kljubovalno sta spet doneli iz 
šol učiteljeva slovenska bese
da in slovenska pesem iz grl 

| naših otrok.
M in ilo  je več povojnih de- 

i  setletij in šli smo skozi razli- 
l čne ideološke in politične pre- 
j trese in medsebojna očitanja, 
l Sredi vseh teh tokov so stale 
naše šole in vsaka je, pa četu
di v še tako majhni vasi, op- 

i ravljala svoje narodnostno 
poslanstvo. Od nas vseh je 
odvisno, kakšna bo naša na
rodna prihodnost, zakaj da
nes vzgajamo za jutri.

Vse zunanje dejavnike no
vega časa bo mogoče obvla
dati: ekonomske, politične, 
ideološke in ob njih ohraniti 
samobitnost, če bomo znali 
prenesti na mlade rodove ti
sti narodni ponos, ki je samo
umeven drugim narodom in 
je bil močno zakoreninjen tu
di v naših prednikih, sicer bi 
ne preživeli tako trde narod
ne zgodovine," je sklenila  
prof. Požarjeva.

"ARRIVA L ’EURO" 
T U D I V SLO VEN ŠČ IN I

Občinski odbor devinsko 
na-brežinske občine je po 
pregledu dokumentacije, ki jo 
je poslala tržaška prefektura 
o uvedbi enotne devize v jav 
nih upravah, zahtevala, da in
form ativno brošuro “Arriva 
1'Euro" (Evro prihaja) natisnejo 
in razmnožijo tudi v sloven
ščini, glede na to, da sestav 
Ijajo prebivalstvo občine tudi 
pripadniki slovenske jezikov 
ne skupnosti.

OBVESTILA

IŠČEM V najem stanovanje. 
Telefonirajte na upravo Nove
ga glasa (Trst) ali v  večernih 
urah na tel. št. 040-942808.

CIRELMETODOVA NEDELJA na 
Vejni, 12. julija. Ob 17.30 no- 
vomašno slavje g. Vasjana Ke- 
cojeviča iz Sežane ob soma
ševanju zlatomašnikov g. Ru
dija Bogatca, Stanka Živica in 
Antona Prinčiča ter srebrno- 
mašnikov Toneta Bedenčiča in 
M ilana Nemaca. Sodeluje 
združeni zbor ZCPZ pod vod
stvom Edija Raceta. Dobrodo
šle narodne noše, skavtinje in 
skavti. Prijazno vabi Apostol- 
stvo sv. Cirila in Metoda.

DAROVI

ZA KARITAS v Ajdovščini: N. N. 
100.000; N.N. 30.000; V.F. 
50.000.

ZA CERKVENI pevski zbor od 
Sv. Ivana: v spomin na Antona 
Baka daruje Lija 100.000.

ZA SEMENIŠČE v Vipavi: N. N. 
Boršt 50.000.

ČESTITKE

Neži, Emi in Klari se je pri
družil Nejc. Mami Tatjani in o- 
četu Marijanu Kravosu iskreno 
čestitamo, malemu Nejcu pa 
voščimo vse lepo v življenju pri
jatelji od Novega Sv. Antona.

Čestitkam se pridružuje 
uredništvo Novega glasa.

O P Z  SLOMSEK  
N A  N A S T O P U  
I N  IZ L ET U PO  
T O L M I N S K I

V ponedeljek, 29. junija, so 
se otroci zbora Slomšek iz Ba
zovice odpravili na nagradni 
izlet na Tolminsko. Kar za naj
večji avtobus se nas je zbralo 
otrok, nekaj je bilo zraven tu 
di mam in seveda župnik Žar
ko Škerlj.

Pot nas je vodila čez Kras, 
po dolini Raše in Vipave vse 
do Mosta na Soči. Kapetan 
nas je tam pobral na ladjo z 
velikim kolesom, podobno 
ladjam na reki Mississipi. Po 
jezeru smo veselo prepevali, 
slišali za legendo o nastanku 
jezera in nazaj grede tudi sa
mi poskusili voziti ladjo.

Obilno kosilo smo imeli v 
vasi Zatolmin, kjer je doma 
naša pevovodkin ja, gospa 
Zdenka Križmančič. Da bi 
nam kosilo ne obležalo na že

lodcih, smo se peš odpravili 
do Tolminskih korit. Tam smo 

I občudovali lepoto narave, 
moč vode in še kaj. Najbolj 
pogumni so šli do kolen v vo- 
do, vsi smo se vsaj osvežili v 
hladni Tolminki ali poskusili 
vreči kamen čeznjo.

Sveto mašo smo imeli v 
cerkvi v Zatolm inu, kjer so 
prav tisti dan obhajali vaškega 
patrona sv. Petra. Med mašo 
in po njej smo veselo prepe
vali in tako na naj lepši način 

i  sklenili letošnjo pevsko sezo
no. Še posebej veselo je bilo 
na poti domov, ko so na avto
busu vsi pokazali svoje nav
dušenje nad izletom in dobro 
vo ljo  še razgreli z raznim i 
pesmimi in šaljivimi pripove
dmi. Seveda se bomo jeseni 
znova vrnili v zbor, v katere
ga vabimo še druge pevce. 
Številčnost bo še večji razlog 
za napor pri vajah, lepše nam 
bo v skupnosti in čaka nas še 
nov, daljši izlet. Zato res do
brodošli!

PRAZNOVANJE ZAVETNIKA  
SV. URHA V D O L IN I

V soboto, 4. t.m., je bilo v 
D olin i praznovanje župn ij
skega in občinskega zavetni
ka sv. Urha, ki je potekalo tudi 
v znamenju drugih dveh po
membnih obletnic: 120-let- 
nice domačega društva Va
lentin Vodnik in 30-letnice 
Mladinskega krožka. Ravno ti 
društvi sta dali pobudo za 
praznovanje v sodelovanju z 
Zvezo slovenskih kulturnih 
društev in pod pokrovite lj
s tvom  d o linske  obč inske  
uprave.

N a jpre j so se dom ači 
župljani zbrali pri slovesni 
maši, pri kateri sta pela doma
či cerkveni zbor in zbor SPD 
Radiše s Koroškega. Po maši

je bil na dolinski Gorici kon
cert Pihalnega orkestra Breg, 
ki mu je sledila mednarodna 
zborovska revija Brez meja- 
Senza confini-Ohne Grenzen. 
Na reviji so poleg dekliškega 
in moškega zbora V. Vodnik 
nastopili še mešani in moški 
zbor SPD Radiše, MePZ Oton 
Županč ič  iz Š tandreža in 
MePZ Silvulae Cantores iz 
Škednja. V Mladinskem krož
ku je bila ob tej priložnosti na 
ogled razstava likovnih del 

! domačih umetnikov in foto
grafska razstava o nedavnem 
romanju kipa Fatimske Mate- 

! re Božje po tržaških sloven
skih župnijah.
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Do trenutka, ko smo šli v 
tisk, so na Goriškem objavile 
izide zrelostnih izp itov vse 
višje šole razen pedagoškega 
liceja, kjer bodo izidi znani ta 
teden in bomo o njih poročali 
v naslednji številki Novega 
glasa.

Z veseljem lahko zapiše
mo, da so se letos naši dijaki 
na šolah s slovenskim učnim 
jezikom dobro odrezali, saj 
so vsi opravili maturo. Tudi 
neuradna vest s pedagoškega 
liceja S. Gregorčič, da so tudi 
tam vsi abiturientje opravili 
maturo s pozitivnim izidom, 
nas navdaja s ponosom. Nik
dar ne bomo nehali ponavlja
ti, da je slovenska šola temelj
nega pomena za obstoj slo
venskega naroda v Italiji. Zato 
vsem maturantom iz srca čes
titamo, jim  želimo veliko le
pih trenutkov na letošnjih po
čitnicah in tudi to, da bi našli 
ustrezno zaposlitev ali pa, da 
bi se znali pravilno odločiti za 
nadaljnji študij.

Na klasičnem liceju Pri
mož Trubar v Gorici smo do
bili edinega odličnjaka. To je 
Peter Gus, s katerem smo se 
za naš tednik tudi pogovorili. 
Sicer pa so na liceju takole op- 
ravili mature: Bojana Berič 
40/60, Nataša Ferletič 45/60, 
Marko Jarc 48/60, Marianna

Kosič 58/60, Francesca Kra
vanja 54/60, Elena V isintin 
50/60, Aleš Vodopivec 46/60.

Na poklicnem trgovskem 
zavodu Ivan Cankar so bili le
tos izidi takšni: Matjaž Černič 

! 56/60, Susan De Rocco 46/ 
i 60, Davide Gergolet 42/60, 
ijezabel Hlede 48/60, Emanu- 
elajuretic 43/60, FabioLeghis- 
sa 56/60, Roberta Lutman 40/

| 60, Marijana M arin i 52/60,
| Barbara Meniš 52/60, Manuel 
i Sobani 40/60, Nejka Stecar 
50/60, Karin Tommasi 48/60, 
Roberto Valentinčič 44/60.

Na tehničnem zavodu Ži
ga Zois so v oddel ku za zuna
njo trgovino opravili maturo 

{ naslednji dijaki: Alex Busan 
52/60, Diego Fajt 50/60, Cris- 
tian Gorian 44/60, Tanja Hu- 

| mar 54/60, Elizabeta Klede 
42/60, Giuliana Pavio 36/60, 
Carmen Pelizzo 38/60, Erik 
Peteani 56/60, Erik Planin- 

| šček 48/60, Patricija Troncar 
| 42/60 ter Tina Žigon 41/60.

Na TTZ Žiga Zois-tehnič- 
no-industrijski oddelek za in
formatiko so maturo opravili 
abiturienti: Peter Bavcon 38/ 
60, Boštjan Bensa 42/60, A- 
lessandro Braione 36/60, Ro
bert Lutman 37/60, Daniel 
M iklus 49/60, David Mucci 
46/60, Sebastjan Rijavec 3 7/60.

JURIJ PALJK

Edini slovenski dijak, ki je 
letos na Goriškem prejel odli
ko na maturi, saj jo  je  opravil 
s šestdesetico, je  Peter Gus. 
V naše uredništvo je prišel 
nasmejan. Kako bi tudi ne bil 
vesel, saj je šele nekaj dni pred 
tem opravil prvi pomemben 
korak v življenju!

K a k o  j e  b ilo  na  
m a tu r i, s i z a n jo  d o s ti 

š tu d ira l?
Precej, vsaj zadnje čase. 

Posebno sem se pripravljal 
na slovenščino, bral sem veli
ko knjig. V šoli mi je šlo do
bro, večjih težav nisem nik
dar imel. Bil sem nekje klasi
čna osmica, če lahko tako.re- 
čem. Priznam pa tudi, da sem 
si na maturi želel šestdeseti- 
ce in sem zato zadnja dva 
meseca veliko študiral. Sedaj 
je  m imo in sem zadovoljen.

So b ili v k o m is iji 
tu d i s tro g i p r o fe s o r j i?

Ne, pravzaprav ne. Sestav
ljali so jo profesorji BrunaCia- 
ni, M artina  Gergolet, Ivan 
Černič, NevaZaghet in Nata
ša Sirk, notranji član pa je bila 
prof. Katarina Faganel, ki sem 
jo imel na liceju.

K a te ro  s lovensko  
nalogo  s i p is a l?

Čeprav sem obiskoval kla- 
I sični licej, sem bolj nagnjen k 
j  znanstvenim predmetom; za 
i  znanost sem se odločil tudi v 
prihodnje in sem zato pisal 
nalogo o genetiki. Znanstve- 

l ne vede so me od vedno bolj 
j  privlačevale, čeprav sem se 
zanimal tudi za humanistične 
vede in jezike. O genetiki sem 
pisal zato, ker je to veda pri- 

I hodnosti. V nalogi sem tudi 
nakazal, kje so človeške meje, 
saj človek lahko zlorablja ge- 

I netiko v nečedne namene. Pri 
pisanju sem skušal osvetliti 

i odnos med znanostjo in člo- 
iveško  e tiko . Sem namreč 
mnenja, da mora etika voditi 

I človekovo delo v znanosti in 
tudi povsod drugje. Prepričan 
sem, da današnje izkorišča- 

i nje poznavanja genetike lah- 
I ko prinese veliko dobrega na
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R A Z V E D R I L N O  P O U Č N I  IZLET  
V PRIJETNI D R U Ž B I

IVA KORSIC

Prejšnji petek so se v ve
černih urah zgrnili nad naše 
mesto temni oblaki in ulila se 
je ploha. Blagodejen dež je 
pregnal soparico, ki je vlada
la ves teden. Obiskovalci po
letnega središča so nekoliko 
zaskrbljeni legli k počitku. Bali 
§o se, da bo "šel po vodi" na
povedani izlet v Beneško Slo
venijo. Toda v soboto, 4. ju li
ja, se je zlato sonce smehlja
lo malim izletnikom , n jiho
vim  animatorjem (Alex, Uroš, 
Aleksandra, Martina, Irena in 
Katja) in nekaterim staršem,

j  ki so se veselih src zbrali pred 
i  zavodom in se z avtobusom 
odpeljali proti Čedadu, potem 

! ko je Mauro Leban, vodja izle- 
I ta, vestno preveril prisotnost 
! udeležencev. V mestecu, pre- 
i pojenem z langobardskim i 
! sledovi se je vedri druščini 
pridružil Riccardo Ruttar, be- 

I neški rojak, raziskovalec SLO- 
| Rl-ja. Rade volje je  sprejel po- 
jvabilo organizatorjev in med 
potjo  po zelenem pobočju 
Matajurja starejšim osvežil 
spomin, mlajšim pa osvetlil 
pomembnejše zgodovinske 
dogodke, katerim je bila Be-

N A P IS  Z A  R A Z M IS L E K

TURIZEM IN PROSTI CAS

1 0

Na fotografiji, ki jo  je po
snel nabrežinski župnik Bogo
mil Brecelj, v id im o nabrežin- 
ske otroke, ki držijo v rokah 
zgovoren napis: 'Turizem in 
prosti čas: Združuj in pleme
niti nas!" G. Brecelj je znan po

svoji duhovitosti in je enak na
pis pripravil tudi v italijanskem 
jeziku. Nemalokdo se bo z 
njim  strinjal, saj kristjani čez 
poletje mnogokrat "pozablja
mo" na krščansko življenje.

i nečija priča od R im ljanov 
prek Langobardov, Beneča- 

! nov, svetovnih vojn do današ
njih dni. Povedal je tudi zani
m ivo legendo o Atili in izvo- 

| ru imena Videm. O troci so 
j  ne-kateri bolj raztreseno, dru
gi pa z zanimanjem poslušali 

| njegovo pripovedovanje, ki je 
imelo tudi precej grenak prio
kus, ko je posredoval nekate- 

S re podatke o neizbežnem usi
hanju slovenske prisotnosti v 
Nadiških dolinah.S časom so 

i se žal vasice precej izprazni
le. Ljudje so se odselili in iskali 
delo izven domačega kraja. K 

J sreči se sedaj nekateri vračajo 
in obnavljajo hiše, pri tem si- 

| cer mnogi premalo upošteva- 
| jo preprosti, a okusni estetski 
| čut svojih prednikov.

Om enil pa je tudi svetlo 
stran, in sicer da lepo uspeva 

; dvojezična šola v Spetru. Se
veda se najdejo tudi danes lju
dje, ki bi radi zabrisali sloven- 

i  sko prisotnost ob Nadiži.

Ko so se mali "potniki" že 
nekoliko naveličali razlag in 
vožnje, se je avtobus ustavil 
ob koči pod vrhom Matajur
ja. Razposajeno so skočili iz 
njega in se pognali v hrib. Na 
vrhu so se naužili svežega 
zraku in se ob cerkvici razgle
dali na vse strani. Matajur je 
našim otrokom pokazal svojo 
čudovito floro: temne murke, 
žametne očnice, živorožnati 
sleč in druge gorske cvetke. 
Nato so se spustili po pobočju 
do avtobusa, ki jih je peljal po 
kratkem postanku v vasici 

I Matajur - tu so si ogledali ve

lik kip Srca Jezusovega s slo
venskim  besedilom in slo
venski napis pod staro fresko 
najieki hiši - v vasico Sv. Ivan 
u Čele oz. do Landrske jame. 
Tu se je  od njih poslovil go
spod Ruttar; pričakala pa jih 
je zgovorna vodička, ki je po
vedala nekaj podatkov o jami. 
Le-ta je bila zatočišče ljudem 
ob vdoru barbarov, Turkov in 
sovražnikov nasploh; znana 
je slovenska legenda o kralji
ci Vidi. Vanjo so se zatekali 
puščavniki in v 8. stol. je bilo 
v njej že krščansko svetišče. 
Še zmeraj stoji baročni zlati 
oltar, na katerem daruje jo 
mašo za Božič, na velikonoč
ni ponedeljek in na god sv. Ja
neza Krstnika. Izredno lepa je 
tudi kapelica iz 15. stol. - delo 
stavbarja Andreja iz Loke in 
njegovega pomočnikajakoba 
- s čudovitim križnim rebrov- 
jem in dobro ohranjenimi f i
guralnim i konsolami.

Izletniki in spremljevalci 
so se z veliko radovednostjo 
in s spoštovanjem do matere 
narave, ki tudi pod zem ljo 
skriva toliko lepot, podali po 
razsvetljenem hodniku ne
kakšnih 300 metrov v notra
njost jame, ki jo speleologi še 
zmeraj raziskujejo in v njej od
krivajo nove dvorane, ozke 
hodnike in obilico vode.

Po kratkem postanku, ki je 
bil namenjen sladoledu in 
sprostitvi nemirnih otroških 
nog ob igri na prostem, so se 
izletniki, polni lepih občutkov 
napotili proti domu in se že 
veselili ponedeljka, ki jim  je 
zopet podaril nekaj razigranih 
uric v družbi vrstnikov in pri
jaznih animatorjev na Polet
nih srečanjih '98 pri goriških 
šolskih sestrah.

zdravstvenem področju in 
drugod; zloraba genetike pa 
lahko privede človeka do stra
šnih stvari. Kaj bi se recimo 
zgodilo, če bi človeku uspelo 
napraviti polčloveka, takega, 
ki bi samo izpolnjeval ukaze 
drugih?

K a m  te bo sed a j 
v o d ila  š tu d ijs k a  p o t?

Nobenega dvoma nimam: 
odšel bom na univerzo v V i
dem, kjer bom skušal čimprej 
končati informatiko. Od ved
no me zanimata računalni
štvo in računalniška grafika, 
s katero se že precej časa uk
varjam. S sošolcem Alešem 
Vodopivcem, ki se bo tudi 
vpisal na informatiko, sva na
redila s pomočjo računalnika 
tudi nekaj filmov. Gre za ani
mirane filme, za katere sva 
prejela tudi nekaj nagrad. Tu
di za maturo sem pripravil re
ferat z naslovom V svetu vizij 
in prikazni - razvoj računal n i
ške grafike v kinematografiji od  
leta 1973 do današnjih dni. Z 
Alešem delava kratke filme, 
trajajo po deset minut. Seve
da gre za trid im enzionalno 
grafiko, glasbo za film  običaj
no pišem sam. Vesel sem na
grad na DOSP-u, priznanja v 
Pordenonu, v Milanu sva pre
jela na tekmovanju Fotogram- 
ma d'Oro 1997 poleg nagra
de žirije še pomembno na
grado dijakov. Pred kratkim

sem predstavil omenjeni film 
na mednarodni Postaji Topo
lovo ; odziv je bil dober, zbra
lo se je tudi veliko ljudi.

O m enil s i g lasb o . A li 
se še m is liš

u k v a r ja t i  z  njo?
Seveda se bom še ukvarjal 

z njo! Že devet let igram vio
lino; pri Slovenskem centru 
za glasbeno vzgojo E. Komel 
študiram ta instrument s prof. 
Jurijem Križničem. Opravil 
sem osmi letnik, rad bi diplo
miral. Sicer pa ne igram samo 
klasične glasbe, saj imam s 
prijateljema Alešem Vodopiv
cem in Matjažem Klemšetom 
skupino Floating points, s ka
tero igramo pretežno rock 
glasbo. Nastopamo po barih, 
pred kratkim smo igrali tudi 
na zaključku likovne delavni
ce Slovenija odprta za umet- 
nost na Sinjem vrhu, kjer smo 
bili že drugič. Pred kratkim je 
skupino zapustil četrti član 
Aleks Popov, ki je  tudi sode
loval pri fiim ih, škoda.

S eda j te č a k a jo  
p o č itn ic e ...

Ja, najbrž bom šel v Žene
vo, kjer imam sorodnike, ogle
dal si bom Švico. Rad pa bi 
šel tudi na Dunaj s prijatelji; 
če bo šlo vse po sreči, bomo 
šli z avtostopom. Sicer pa bi 
rad šel tudi na filmski festival 

j  v Benetke...

K a j s i želiš?
"Pošteno povedano: da bi 

mi šlo tako dobro še naprej,
! mislim na študij in tudi naživ- 
i Ijenje. Rad bi čimprej končal 
univerzo in potem našel za
poslitev na področju računal
niške grafike. Seveda tudi gla
sbe ne mislim opustiti."

Ko mu omenim, da mu že
lim, da bi nekoč delal pri slo
vitem Lukas film u , kjer so v sa
mem vrhu svetovne računal
niške grafike, ali pa pri Pixelu 
slovitega Steva Jobsa, ki je z 
Macintoshem dejansko izu
mil osebne računalnike, se sa
mo zasmeje...

GLASBENE POBUDE SEGHIZZIJA

Tudi letos prireja goriško 
Zborovsko združenje C.A. 
Seghizzi tradicionalne julijske 
glasbene prireditve. Pobude 
so - in še bodo - privabile v 
G orico kar nekaj zborov z 
vsega sveta, poleg teh pa še 
vrsto glasbenih osebnosti in 
strokovnjakov.

V dneh od 6. do 8. julija je 
potekal v prostorih goriškega 
avditorija 29. evropski posvet 
o glasbeni vzgoji, vzporedno 
z njim pa 6. delavnica glasbe
ne vzgoje. Letošnja tema po
sveta je  zadevala ritm ično  
razsežnost glasbene govori
ce z muzikološkega, pedago
škega, psihološkega in didak
tičnega vidika.

Osrednja prireditev, za ka
tero gotovo vlada največje 
pričakovanje, pa je 37. med
narodno tekmovanje zborov
skega petja C.A. Seghizzi, ki 
se je začelo v četrtek, 9. ju li
ja, v avditoriju, končalo pa se 
bo v soboto, 11 l.m . Na pres
tižnem tekmovanju nastopa 
22 zborov, ki predstavljajo 
dvanajst držav; to so Nemči
ja, Poljska, Španija, Danska, 
Grčija, Slovenija (zastopata jo

zbora APZ Tone Tomšič in Lju
bljanski madrigalisti), Rusija, 
Flrvaška, Madžarska, Italija, 
Filipini, Kolumbija. Poleg glav
ne kategorije t.i. "Polifonija- 
projekt/program" je predvide
na tudi netekmovalna revija 
za zbore, ki se predstavijo s 
po ljudn im , neobveznim  in 
sebi najbolj primernim reper
toarjem ljudske glasbe, ki vsa
ko leto navduši občinstvo.

V sredo popoldan pa je po
tekala v prostorih Kulturnega 
centra Bratuž nova zanimiva 
prireditev združenja Seghiz
zi, in sicer prvo evropsko sre
čanje med skladatelji in izva
jalci. Pobuda je bila namenje
na predvsem zborovodjem s 
področja Alpe Jadran, članom 
zborov iz Furlanije-Julijske 
krajine in bližnjih dežel. Sre- 

j  Čanje želi zbrati skladatelje z 
! zborovodji in pevci amater- 
j  skih zborovskih skupin, da bi 
j  z ene strani skladatelji spoz- 
I nali izrazne in tehnične zmo- 
! gljivosti zbora, z druge strani 
pa, da bi zbor premagal ne
zaupanje v sodobnejše gla- 

i sbene zvrsti.
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ŠTEVERJANSKI FESTIVAL 
V E D N O  BOLJ ODMEVA

f o t o b u m b a c a

Tradicionalni festival do
mače glasbe Števerjan ‘98, že 
osemindvajseti po vrsti, je za 
nami. Od petka, 3. julija, do 
nedelje, 5., je stopilo na oder 
med Borovci devetnajst an
samblov iz Slovenije, ki so s 
svojim vedrim nastopom raz
veselili poslušalce in pričarali 
prijetno poletno vzdušje v lepi 
družbi.

Tudi letos so festival prire
dili prizadevni in delavni člani 
števerjanskega društva Fran
čišek Borgija Sedej, ki jim  gre 
pohvala za učikovito organi- 
^c ijo . Zahvala gre seveda tu 
di pokroviteljem (to so Briška 
gorska skupnost, Zveza slo
venske katoliške prosvete, ki 
je izdala zajetno brošuro, RAI 
Postaja Trst A, Kmečka ban
ka, TV Primorka) in raznim 
predvsem krajevnim podjet
jem ter vinogradnikom, brez 
katerih bi bilo res težko spe
ljati to priljubljeno tridnevno 
števerjansko prireditev. Po
vejmo še, daje podjetje Kosič 
ob 50-letnici obstoja podeli
lo posebno podporo družin
skemu Triu Novina z Otočca 
ob Krki. Festival je tudi letos 
nudil poleg vabljive glasbe in 
bogatega buffeta pokušnjo 
najboljših briških vin in likov
no razstavo na Goriškem zna
nega slikarja, grafika in ilus
tratorja Hijacintajusse, ki živi 
v Steverjanu. Vse do lani je 
iussa kar desetkrat pripravil 
sceno za oder števerjanske
ga festivala. Tokrat se je jav
nosti predstavil z lepim števi
lom slik manjšega formata, na 
katerih so v vsej svoji lepoti 
zaživele skrite in pozabljene 
cerkvice iz slikarju dragih kra
jev Benečije. Izvirno odrsko 
sceno si je tokrat zamislil Jel
ko Kom janc s s im bo lično  
upodobitvijo trt, harmonike, 
klarineta in trobente.

V nedeljo  popoldan so 
mnogi kljub oblakom hoteli 
biti prisotni na vrhuncu festi- 
yala; nagradilo jih je sonce, ki 
je sijalo do večernih ur. Med 
Borovci je bilo vse živo, saj se 
je festivala udeležilo res veli
jo  ljudi, da bi prisluhnili enaj
stim ansamblom, ki so pre
stopili v finale. Med poslušal
ci je bilo ogromno mladih, pa 
tudi dosti starejših oseb, ki od 
vedno rade obiskujejo ta šte- 
verjanski praznik. Festival je 
lepa priložnost, da se ljudje z

Goriškega, s Tržaškega in iz 
Slovenije v sproščenem vz
dušju lahko srečajo v velikem 
številu. In tudi tokrat je bilo 
tako. Ob mizah in stoje so se 
številni obiskovalci pogovar
jali, se ob poskočni glasbi za
bavali in smejali, saj sta tudi 
tretji popoldan uspešno po
vezovala točke festivala sim
patična Betka Šuhel in Janez 
Dolinar, v pričakovanju na na
grajevanje pa so svoje viže 
igrali znani Slaki.

Pa poglejmo, kdo je bil v 
nedeljo, 5. julija, nagrajen. Kot 
najboljši ansambel festivala, 
ki je prejel tudi trofejo druš
tva Sedej, se je uvrsti I ansam
bel Slovenskih pet plus, nagra
do občinstva je prejel ansam
bel Bobri iz Brezovice, nagra
do za najboljšo vokalno izve
dbo ansambel As iz Zgornjih 
Gorij, nagrado za najboljšo 
izvedbo kvinteta ansambel 
Cvet iz Radeč, nagrado za 
najboljšo izvedbo tria ansam
bel Vasovalci iz Semiča, na
grado za najboljše besedilo 
Ivica Cvikl za pesem Mlada

mama in Vili Bertok za pe
sem Števerjanski zvonovi; na
grado za najboljšega debitan
ta so podelili ansamblu Goli- 

I čnik iz Velenja in končno na
grado za najboljšo melodijo 
Borisu Roškerju za melodijo 
Vsem se to zgodi.

Želeli smo slišati nekaj be- 
: sed iz ust nekoga, ki je pri fe
stivalu delal. Med glavnimi 
organizatorji smo tokrat iz

brali tajnico društva F. B. Se
dej Franko Padovan (na mali 
sliki). Dan po festivalu, ko se 
sploh še ni odpočila od napor
nega konca tedna, smo jo  
vprašali za oceno letošnje pri
reditve. Povedala nam je ta- 

i kole: "Festival je lepo uspel,
1 čeprav nam je vreme v petek 
ponagajalo. Udeležilo se ga je 
kar veliko ljudi, prva dva ve
čera pa smo jih  pričakovali 
kaj več; verjetno se je kdo us
trašil muhastega vremena, 

j Tudi na zaključnem popol
dnevu namreč do zadnjega 

! nismo vedeli, če bo festival 
zunaj med Borovci ali v Sede
jevem domu. Zadovoljni smo 
tudi z nastopajočimi ansam
bli, ki so v glavnem ohranili 
visoko kakovostno raven. Po
grešali smo seveda naše za
mejske glasbene skupine. 
Vsekakor lahko rečemo, da je 
organizacija festivala stekla 
na najboljši način.11 Kaj je  bilo 
za Franko Padovan na letoš
njem festivalu najlepše? "Le
tos so me zadolžili za spre
jem obiskovalcev pri vhodu, 

l zato mi žal ni bilo mogoče se
deti med občinstvom in spre
mljati potek festivala ter izva
janje glasbenih skupin. Komi
sija pa mi je povedala, da so 

i  bili ansambli zelo dobri. Naj
bolj zadovoljna pa sem za to, 
da je vse steklo v redu. Z  vese
ljem ugotavljamo, da naš fe- 

i stival vedno bolj »odmeva« 
blizu in daleč, vedno bolj ga 
obiskujejo znanci in drugi o- 
biskovalci ter nas tako pod
pirajo tudi za nadaljnje delo. 

i Hvaležni smo pokroviteljem 
in tud i sredstvom javnega 

i obveščanja, v katerih je naš 
festival našel velik odziv." Na 
koncu pa je želela Franka do
dati še to: “Zahvalila bi se rada 
vsem, ki so prišli na naš festi
val, še posebno pa tistim, od 
prvega do zadnjega, ki so ka
korkoli pomagali pri uresniči
tvi tega našega velikega praz
nika."

■ DD

P R E N O V L J E N I  
ŠTEVERJANSKI  
V E S T N I K  SPET 

M E D  BRALCI

Slovensko kulturno pro
svetno društvo F. B. Sedej iz 
Števerjana izdaja že trideset 
let vaško glasilo Števerjanski 
vestnik, ki je lep primer vaške
ga glasila, kakršnega bi pri 
nas morala imeti vsaka slo
venska vas.

V roke smo prijeli drugo le
tošnjo številko, ki jo je uredil 
Marjan Drufovka kot glavni 
urednik s člani uredništva Iva
nom Vogričem, Andrejko Hle
de, Valentino Humar, Hadrija- 
no Corsi, Silvano Vogrič, Mar
tino Hlede, Aljošem Dorni- 
jem in Edijem Hledetom, ki je 
odgovorni urednik.

Martina Hlede je napisala 
zapis o blagoslovu obnovlje
nega kipa in znamenja Mate
re Božje na Bukovju, kjer so 
vaščani sami obnovili zna
menje in tudi priredili krajši 
kulturni program. V vestnik je 
urednik uvrstil tudi imenitni 
zapis Emilijana Cevca z naslo
vom Znamenje. Slavni pisec 
na liričen način opisuje svoja

srečanja z znamenji in vlogo 
vsakega slovenskega zname- 
nja-kapelice za vaško skup- 

i nost. V Števerjanskem vest
niku je tudi daljši zapis o leto- 

i šnjem festivalu domače gla- 
j  sbe izpod peresa Franke Pa
dovan. Zmaga treh slovenskih 
zborov na 33. italijanskem  
vsedržavnem tekmovanju je 
naslov zapisa Silvane Vogrič, 
ki govori o tem, kako so letos 
v mestu Vittorio Veneto po
brali visoka odličja slovenski 
pevski zbor Hrast iz Dober
doba ter zbora Vesna in Se
dej. Marjan Drufovka je na
pisal tudi članek o uglednosti 
trte za Števerjan, medtem ko 
je Valentina Humar prispeva
la zapis o koncu sezone otro
škega zbora. V vestniku je to 
krat objavljen odličen intervju 
z gospo Marijo Karara, ki bo 
praznovala letos v avgustu 
88 let in se še vedno živo spo
minja svoje težke mladosti in 
trdega življenja, saj jedožive- 
la obe vojni in tudi begunstvo, 
revščino, ki je pestila Brice 
pred drugo vojno. Pogovor z 
gospo Marijo je pripravil Mar
jan Drufovka. Niko Di Battis- 
ta je prispeval članek o postav
ljanju mlaja, Katja Dorni pa piše

OB VESTILA

POLETNI URNIK sedeža SSO 
v Gorici: od 15.6. do 4.9.1998 
je sedež v Gorici odprt od 9. do 
12. ure. Od 17. do 21. avgusta 
pa bo zaprt zaradi dopusta.

D A R O V I

ZA CERKEV v Gabrjah: brat
je in sestre Florenin v spomin 
na Pavlo 130.000; Vesna in 
Albert ob krstu hčerkice Niki- 
te 100.000 lir.

ZAMePZRupa-Peč: Lidija in 
Franc ob zlati poroki 150.000 
lir.

ZA CERKEV v Rupi: Lidija in 
Franc ob zlati poroki 150.000 lir.

ZA NOVOMAŠNIKA p. Petra 
Vrabca: N.N. iz Štandreža
100.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: Tatjana
Levstik v spomin na teto Va
lerijo 100.000 lir.

ZA MISIJONARJE: N .N .
100.000 lir.

ZANG: N.N. 110.000 lir.

0 števerjanskih dekletih, ki lju
bijo nogomet. Polemičen za-

! pis Človek je  človeku volk od
pira vprašanje ozkosti in od-

1 prtosti pri nas, v rubriki Lite
rarni sprehodi pa je predstav
ljen tržaški publicist in odlični

! glasbenik Pavle Merku. Silva
na Vogrič je napisala nekaj 
besed o skladatelju Paolu 
Pessiniju, Martina Hlede pa 
objavlja podatke o uspehih 

i števerjanskih dijakov na slo 
venskih višjih šolah.

| Števerjanski vestnik zaklju-
čujejo podatki o vaškem de
mografskem gibanju prebi- 

| valstva, saj vestnik objavlja 
podatke o rojstvih, sm rtih, 
vaških porokah; tu so še daro
vi in obvezna križanka, ki va
ško glasilo zaključuje.

Z veseljem ugotavljamo, 
da je glasilo društva Sedej iz 
leta v leto lepše in boljše, vse
eno pa uredništvu zares do
bronamerno svetujemo, naj 
pri prihodnjih izdajah le mal- 

i ce bolj skrbi na sicer dober 
slovenski jezik. Tehnične tis
karske napake in včasih gro- 

i bi slovnični spodrsljaji bralca 
s  sicer dobrega vaškega glasila 
namreč zelo motijo. 
----------------- |U P

O b  ro js tvu  m ale 

VICTO RIE
čestita jo  

Alenki in G iu liu

starši 

in p rija te lji.

ČESTITKE

Veselimo se z Bogdanom in 
Margaret ob srečnem dogodku 
- rojstvu male Petre Cecilije. 
Vse najboljše mladi družinici 
želijo nonota Remigij in Milka 
ter brat Igor.

Ob rojstvu Petre Cecilije Ci- 
glič čestita mamici Margaret in 
očku Bogdanu župnijsko obče
stvo iz Števerjana.

Petra je "pokukala" v druži
no Margaret in Bogdana. Ve
selju presrečnih staršev se 
pridružujejo najbližji prijatelji.

Uredništvo našega lista se 
veseli s števerjansko družino 
Ciglič, ki je vase sprejela prvo 
hčer Petro.

Ob rojstvu hčerke Victorie 
iskreno čestita Alenki Vrtovec 
in možu Giuliu ter srečnim so
rodnikom uredništvo našega 
tednika.

Prijatelju in sodelavcu An
dreju Malniču in ženi Ireni se 
je pridružila mala Ana. Iskre
ne čestitke staršem, Ani pa ve
selo v življenje! Uredništvo 
Novega glasa

MePZ Hrast čestita svojim 
članom za uspešno opravljene 
šolske oz. glasbene izpite in jim 
privošči veliko sončnih žarkov 
na zasluženih počitnicah.

Nezamenljivi sodelavec 
fotograf Pierluigi Bumbaca se 
je poročil. Njemu in ženi Da
nieli želi naše uredništvo ve
selje v skupnem življenju.

V PETEK KO N CERT
NA ŠK O FIJI
Na nadškofijskem dvorcu 

v Gorici bo jutri, 10. t.m., ob 
21. uri koncert, ki ga prireja 
SCGV Emil Komel v sodelo
vanju z goriškim nadškofom 
Bommarcom; slednji je za to 
priložnost dovolil uporabo 
prelepega dvorišča nadškofi
je. Naslov koncertu jeRoman- 
tični šopek, na njem pa bodo 
izvajali dela Schuberta, Schu
manna, Chopina, Beriota, Sat- 
tnerja, Vilharja, De Beriota, 
Duparca in Reineckeja. Na
stopili bodo gojenci in profe
sorji šole Komel David Trebi- 
žan, Matija Faganel, M iona 
Babič, Martin Srebrnič, Peter 
Gus, Valentina Pavio, Ales- 
sandro Sluga, Aleksander Ipa
vec, Fabio Devetak in gosta 
iz Argentine Luka Debevec- 
Mayer in Christian Usciatti. 
Gre za prvovrsten koncert, na 
katerem bodo glasbeniki sku
šali pričarati glasbo romanti
ke v okolju, ki je kot nalašč na
rejeno za take pobude.

V NEDELJO SLAVJE V
OGLEJU
11. in 12. t.m. bo v Ogleju 

ob prazniku svetih Mohorja 
in Fortunata srečanje pred
stavnikov iz več kot sto škofij 
Italije, Srednje in Vzhodne 
Evrope. Srečanje prireja nad
škofija in spada v okvir pri
prav na jubilejno leto 2000. 
Prav o pripravah na to leto bo
do govorili v Ogleju. Posvet 
se bo začel že v soboto, ko 
bodo govorili o odnosih med 
oglejsko Cerkvijo in Rimom v 
preteklosti in sedanjosti. Zve
čer bo v baziliki ob 20.30 kon
cert starih oglejskih glasb, iz
vajali bodo pevci Collegium 
mušica antiqua iz Milana. V 
nedeljo, 12. t.m, pa si bodo 
predstavniki škofij ogledali 
Čedad, Concordio in Gradež. 
Ob 19. uri bo v baziliki maša, 
ki jo bo daroval kardinal Achil- 
le Silvestri, somaševali pa bo
do vsi škofje iz naše dežele.
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SREČANJE O B M E JN IH  
V E R N IK O V  IZ  
P O D T U R N N A IN

ŠEM PETRA
Na praznik svetih aposto

lov Petra in Pavla so verniki 
iz župnije Sv. Roka (Podtur
na) v Gorici gostovali v župni 
cerkvi v bližnjem Šempetru. 
Mašo so darovali župnik sv. 
Roka Ruggero Dipiazza (ki je 
iste dni obhajal 40-Jetnico 
mašništva), župnik iz Šempe- 
tra jožko  Pegan ter biseroma- 
šnik Dušan Bratina. Na koru 
sta pela zbora iz Šempetra in 
od Sv. Roka, orglal pa je prof. 
Hubert Bergant. Pobuda je 
hvalevredna, saj sta bila Šem
peter in Podturn vedno tesno 
povezana, dokler ju ni ločila 
meja. Kako je lepo, da se o- 
bujajo stare prijateljske vezi! 
Še bolj se bodo utrdile, ko bo
do 16. avgusta Šempetrci vr
nili obisk Goričanom ob godu 
sv. Roka. Lepo je tudi, da si po
samezne goriške četrti priza
devajo za stike s krajevnimi 
skupnosti na oni strani meje.

ŠF. F.N JU B ILA N T
V Gorici je obhajal zlato 

mašo g. Fulvio Dem artin i. 
Posvečen je bil skupaj z g. 
Prinčičem. Jubilant je župnik 
v cerkvi Marije Kraljice na sol
kanski cesti. Verniki so mu pri
pravili zelo prisrčno slavje.

ŠE O IZ V O L JE N IH
V RAJONSKE SVETE
Objavljamo seznam izvo

ljenih predstavniki SSk (na li
sti Oljke) v rajonske svete me
sta Gorica:
CENTER: Bernard Špacapan 
PEVMA-OStAVJE-ŠTMAVER: Sil
van Primožič, Lovrenc Perso- 
glia, Silvan Bensa 
SVETA GORA / PIACUTA: Marko 
Bukovec, Mara Černič 
ŠTANDREŽ: Marjan Breščak, 
D imitri Braini, Miroslava Brai- 
ni, Marko Zavadlav 
p o d g o r a :  Milan Jarc, Walter 
Bandelli.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA

S R E Č A N JA  Z  E T N IČ N O  G L A S B O

FOLKEST '98 TUDI V 
NADIŠKIH DOLINAH

UBRIKE

S L O V E N IJ A

ERIKA JAZBAR

Med številnimi prireditva
mi, ki bogatijo kulturno pole
tje v videmski pokrajini, bomo 
tokrat spregovorili o glasbe
ni ustvarjalnosti, ki kraljuje s 
svojo etnično specifičnostjo že 
od začetka meseca julija.

Folkest je namreč manife
stacija, ki se je začela 1. julija 
v sugestivni opatiji v Rožacu 
in bo na programu s svojimi 
številnimi in zanimivimi kon
certi do 26. julija. Gre za naj
pomembnejše glasbeno sre
čanje etničnih skupin v Italiji. 
Letos praznuje svojo dvajse
to izvedbo.

Naša dežela, v kateri se 
prepletajo različne kulture, 
jeziki in narodnosti, ostaja oz. 
postaja idealno prizorišče za 
srečanje, kakršno je Folkest.

Glavna pobudnika kon
certnih večerov Edit iz Spilim- 
berga in kulturno združenje 
Folkgiornale vabita ljubitelje 
etnične glasbe na trge Furla
nije Julijske krajine, Istre in 
Koroške (14. ju lija  na gradu 
Landskron pri Beljaku nastop

skupine Musicalia in irske
ga ansambla Oige), kjer bodo 
nastopile skupine iz Evrope, 
Afrike in Amerike in predsta
vile svet, ki ostaja v svojih pri- 

j marnih vzgibih zelo podoben.

Tudi pri letošnji izvedbi so
delujejo prvovrstni protagoni
sti in skupine, med Italijani 
naj omenimo Fiorello Manno- 

| ia, Fabrizia de Andreja in An
gela Branduardija, nastopili 
pa bodo tudi Tarika, David 
Crosby in številni drugi.

Ljubitelji glasbene ustvarjal
nosti in prepletanj pa so vne
to pričakovali nedeljski kon
cert v Vidmu v prvi izvedbi z 
naslovom Latin Crossing, ki so 
ga oblikovali trije  zelo pozna
ni profesionalci oz. ' legende" 
(Steve VVinvvood, Tito Puen- 
te, Arturo Sandoval). Koncert 

j  je ugodil pričakovanjem pu
blike in ga bodo v prihodnjih 
tednih ponovili v Rimu, na fe
stivalu Umbriajazz in nastol- 
nem trgu v Milanu.

O  letošnjem Folkestu pa 
pišemo še, ker so organiza
torji tudi letos poskrbeli, da

se glasbena manifestacija vr
ne v slovenske kraje zaradi 

| velikega uspeha, ki ga je lani 
žela v beneških dolinah.

Slovenska Benečija bo za- 
| stopana 10. julija, ko bo na 
trgu v Ščigli (Podbonesec) na- 

| stopala madžarska skupina 
Vizonto, v Lazah bo 15. julija 
v cerkvi sv. Antona koncert 
skupine Muzika pod Tuman,
16. julija pa bomo na trgu v 
Klenjem (Špeter) lahko pri
sluhnili italijanski skupini iz 
Campanije Musicalia.

Povejmo še, da bo rezi
janska skupina Val Resia so
oblikovala koncert v Spilim- 
bergu na stolnem trgu 25. 
ju lija . Istega dne pa bo na 
sporedu zelo zanimiva pro
dukcija letošnjega Folkesta: 
na večeru z naslovom Sulle 
orme dei Patriarchi bo Ange
lo Branduardi in te rpre tira l 
glasbo furlanskega skladate
lja iz 16. stoletja Giorgia Mai- 
neira. Naslednji večer se bo 
prireditev zaključila v istem 
kraju s koncertom priljub lje
nega italijanskega kantavtor- 
ja Fabrizia de Andreja. O  pro
gramu in protagonistih Fol
kesta lahko preberete tudi na 
strani w w w .fo lkes t.com  v 
Internetu.

POSTAJA  
T O P O L O V O  V 

P O LN E M  TEK U  
Ta izredna zamisel, ki je z 
leti zrasla v prijetno in uve
ljavljeno stvarnost, nam na 
nevsakdanji način daje vpo
gled v tiste izraze sodobne 
umetnosti, ki se jih zaveda
mo, a jih ne poznamo do
volj. O izvirni prireditvi bo
mo seveda še pisali, saj se 
bo zaključila šele 19. t.m. To
krat le nekaj nasvetov, kdaj 
in zakaj v Topolovo.

Od petka do nedelje bo
do na sporedu v popoldan
skih in večernih urah: sreča
nja s poezijo Glasovi iz ča
kalnice(10. t.m.); diaprojek- 
cija fotografa Gualtiera Stof- 
felle o plesnem festivalu iz 
Rovereta, interaktivne Song- 
lines Alessandra Fogarja, 
Hommage Camille Claudel 
videmske umetnice Gioie 
Danielis, video Dihati oko 
Paola Comuzzija, video Dua- 
le B Elisabette Ceron in pred 
stava Odpri mi skrivališče po 
neobjavljenem besedilu Al- 
de Merini v izvedbi VVande 
Moretti in njene skupine (11. 
t.m.). V nedeljo, 12. t.m., bo 
še bolj živahno. Popoldne 
bo med drugim prikaz videa 
Okrog sveta v 200 metrih 
Goričana Sergia Scabarja.

EVROPA NARODOV ( 26 )

"muzejskem smislu": ohranjanje 
muzejev in zgodovinskih lokacij 
ter folklorna dejavnost. Severna 
Frizija gre v smer postopnega

VIDA VALENČIČ

SEVERNA FRIZIJA:  
OTOŠKA POSEBNOST  
V NEMČIJI

V prejšnjih vrsticah ste lahko 
imeli vpogled na organiziranost 
in rožnate izglede, k i se kažejo 
tako imenovanim zahodnim Fri- 
zijcem, ki živijo na severu Nizo
zemske. Frizijska manjšina pa 
je prisotna tudi v Nemčiji, kjer 
zadobi naziv "sevemo-frizijska". 
Nemški Frizijci žive na skrajnem 
severu Nemčije, v Landu Schle- 
swia-Holstein, predvsem pa na 
otokih ob obali, kamor se vsako 
poletje vsuje plaz znanih in bo
gatih nemških osebnosti (veliko 
jih pripada politični in ekonomski 
eliti v državi), ki imajo na teh pre
lepih otokih svoje počitniške hiši
ce. Severni Frizijci se v mnogo- 
čem razlikujejo od svojih bližnjih 
bratov na nizozemskih Heh. Je
zik, ki ga govore, ni enak, pred
vsem pa se je ta manjšinska 
skupnost v stoletjih izoblikovala 
na povsem različen način. Fri
zijci so v Nemčiji živeli na dokaj 
razpršenem ozemlju; otoška 
stvarnost predstavlja pač veliko 
mero izoliranosti, pa ne samo to; 
tukajšnje frizijsko prebivalstvo je 
razpršeno na več otokov, vsake
ga izmed katerih označuje la
stno frizijsko narečje. Ta vse
stranska razpršenost je za Fri- 
zijce v Nemčiji pomenila, in še 
vedno pomeni, nekomuniciranje 
med sabo v neki standardni fri- 
zijski jezikovni obliki. Frizijci iz 
različnih nemških otokov in obal
nega pasu se med sabo poao- 
varjajo v ... nemščini. Povsemlo- 
gično je, da je posledica te ne
povezanosti pomanjkanje neke 
skupne manjšinske identitete. 
Severni Frizijci na svoji koži zelo

močno občutijo vpliv nemškega 
sveta, predvsem v zadnjih ae- 

i setletjih, ko je praktično edina 
ekonomska gonilna sila turizem. 
V preteklosti je bilo na tisoče se- 

; vernih Frizijcev primoranih za
pustiti rodno zemljo in se izseliti 
v Ameriko; veliko jih je tudi dela- 

( lo na nizozemskih ribiških la
djah, ki so se odpravljale na od- 

! prto morje, da bi lovile kite in 
tjulne. Danes so vse te ekonom
ske dejavnosti postopoma izu
mrle; nemški Land Schleswig- 

! Holstein je v 50.letih izpeljal iz- 
j boljševafni plan, po zaslugi ka
terega so iztrgali morju nekaj 
zemlje, zgradili nasipe ipd. N i
hče pa ni začel kake ekonomske 
ali industrijske dejavnosti na tem 

j  severnem področju, predvsem na 
otokih, da bi dal tukajšnjemu 
prebivalstvu konkretne možnosti,

I da si tu ustvari življenje. Frizijci 
so postopoma izgubljali svojo 
kulturo in svojo povezanost pred
vsem zaradi dveh razlogov: tako 
ljubljeno morje je zanje večkrat 
pomenilo tudi usodnost, saj je po
goltnilo prenekateri naseljeni ko- 

! šček zemlje; drugi razlog pa je 
"človeške narave": emigracija. 
Danes je gonilni motor celotne
ga področja turizem, ki predstav- 
ja za severne Frizi jce razkošno 

; vrtnico. Ta vrtnica je vedno lepša, 
saj se je turistična dejavnost v 
zadnjih desetletjih razcvetela z 

; neverjetno hitrostjo (od leta 1970 
! do 1990 ie bil porastek skoraj 

150%). Obenem pa je turizem 
! tudi trn v steblu frizijskega sve-

ne pokrajine, ki je bila zaradi 
svoje specifike vključena v na
cionalni park.

V stoletjih so se na tem sever- 
no-nemškem pasu mešale kar tri 
narodnostne skupnosti: frizijska, 
nemška in danska. Danska je 
namreč geografsko zelo blizu, 
tako da je to ozemlje tudi nase- 
itveni teritorij danske manjšine 

nemški državi. In po zaslugi 
danske manjšine je bilo Frizii- 
cem priznanih nekaj osnovnih 
pravic (tudi če Frizijci v Nemčiji 
še vedno nimajo nobenega ura
dnega statusa v državi). Ustava 
Landa Schleswig-Holstein npr. 
uvršča med svoje naloge tudi ob
rambo pravic "danske narodno
stne manjšine ter frizijske skup
nosti". Danes se frizijskega je
zika uči le kakih 1000 otrok in to 
povsem prostovoljno, saj je fri- 
zijščina uvrščena kot prostovolj
ni popoldanski predmet v šolah. 
Šolski sistem je na teh tleh pre
brodil marsikatero obdobje. V 
Severni Friziji že od 19.stoletja 
dalje poučujejo izključno v nem
ščini (izjema so danes šole, ki

Eripadajo danski manjšini), ni- 
akorpa ne v frizijščini. Najhuje 

se je Frizijcem godilo pod naci
zmom, ko je bil jezik skoraj pov
sem ukinjen. Pokrajinska vlada 
je leta 1947 zopet dovolila nje
govo poučevanje, vendar omeje
no le na dve ali tri učne ure pro
stovoljnega pouka. Danska 
manjšina,ki je prisotna v Sever
ni Friziji, je veliko boli odprta.

vključi/

friz ija gre v smer posropnegc 
izgubljanja svoje posebne kul 
ture, svojega jezika. Ohranjajo 
se le tradicije, kot so npr. kresovi 
na predvečer praznika sv. Pe-

'< ta. S sabo namreč pripelje nem 
ško veličino, tako da frizijska i- 
dentiteta postopoma izgublja na 
pomenu. V nevarnosti pa je tudi 
ekološko ravnovesje te poseb-

SLOVENSKA  
AMBASADORJA  

ZNANOSTI  TU D I  
DVA PRIMORCA

Skora j vse danske šole vključujejo 
tudi poučevanje frizijščine v svoj 
program. Frizijci v Nemčiji lahko 
poleg tega računajo ne samo na 
finančno podporo z nemškega 
Kiela in krajevnih občinskih u- 
prav, pač pa tudi od danske dr
žave. Njihove dejavnosti pa se 
žal omejujejo le na vzdrževanje 
frizijske kulturne zakladnice v

tra, 22. februarja, ter raznoraz
na tekmovanja v jahanju. Kanček 
pozitivnosti pa vliva poseben fri- 

| zijski "fenomen": obstoj t.i. "jezi- 
I kovnih botrov". Slednji so starejši 
Frizijci, ki tekoče obvladajo jezik 
in prostovoljno pomagajo pri uče
nju frizijščine posameznim učen
cem v šolah. Večkrat se med 
mladim šolarčkom/šolarko in 
"jezikovnim botrom" stke prav 
poseben odnos, ki že sam po sebi 
predstavlja tudi dodatno moti- 

; vacijo pri spoznavanju frizijske 
1 kulture. Velika večina šolske 
mladine namreč nima več mož
nosti, da bi doma slišala frizijsko 
besedo, tako da so ti posebni 
botri, poleg učitelja seveda, edi- 

i  ni posredniki frizijske kulture. 
Želja po spoznavanju frizijščine 
in frizijske kulture pa še vedno tli 
v prebivalstvu in se izraža pred
vsem v široki ponudbi večernih 
jezikovnih tečajev za odrasle, v 
organizaciji nemške Ljudske uni- 

j  verze Volkshochschule.
Kaj pa povezava med nem

škim in nizozemskim delom fri- 
1 zijskega sveta? V resnici so od
nosi zelo šibki. Takoj povojni so 

i  se Zahodni Frizijci (na Nizozem
skem) v veliki meri izogibali ta
kih vezi, ker je bil del Severnih 
Frizijcev v Nemčiji osumljen po
vezave z nacional-socializmom. 
Danes je vse to mimo, posledice 

! pa so ostale. Povezave potekajo 
večinoma le na institucionalni 
ravni, ne pa v obliki kakih spon
tanih povezav med prebival- 

' stvom obeh krajin. Razlika je ze
lo preprosta: Frizijci na Nizo
zemskem so ohranili svojo etnično 
zavest, medtem ko so se Frizijci 
v Nemčiji (seveda zaradi razli
čnih geografskih, predvsem pa 
zgodovinskih razmer) vedno bolj 
navzeli nemške kulture.

DAL) E

Dr. M ilico  Kacin W o- 
hinz je v četrtek, 2. t.m ., 
v Narodni galeriji v Ljub
ljani ministrstvo za zna
nost in tehnologijo republi
ke Slovenije imenovalo za 
am b asad orja  re p u b lik e  
Slovenije v znanosti. Dr. 
Andrej Kranjc pa je prejel 
priznanje za raziskovalne 
dosežke, s katerim i se u tr
ju je in razvija  identiteta  
Slovencev in Slovenije.

Skupno štiri priznanja (po
leg dr. Kacin VVohinz in dr. 
Kranjca sta priznanji prejela 
še prof. dr. Berti Jereb in aka
dem ik prof. dr. Jože Pogač
nik) je podelil slovenski m ini
ster za znanost in tehno lo 
g ijo  dr. Lojze Marinček, slav
nostni govornik pa je bil prof. 
dr. France Bernik.

V obrazložitv i priznanja 
Ambasadorja republike Slove
nije  v znanosti dr. M ilic i Ka
cin VVohinz (na sliki) je zapi
sano, da je nagrado prejela 
za svoje raziskovalne dose
žke. Dr. Kacin VVohinz je  v 
Sloveniji vodilna raziskovalka 
zgodovine prim orskih  Slo
vencev v italijanski državi. Tri 
desetletja zbira gradivo v ita
lijanskih centralnih arhivih, ki 
so osnovni vir za njene temelj
ne raziskave. Objavila je  več 
kot 280 del. O koli 30 znan
stvenih člankov in štiri po
glavja svoje knjige Prvi an ti
fašizem v Evropi 1925-1935 
je objavila v italijanskih in h r
vaških strokovn ih  revijah. 
Od leta 1993 je sopredsed
nica mešane slovensko-ita- 
lijanske kulturno-zgodovin- 
ske komisije, ki sta jo  im e
novali slovenska in italijanska 
vlada, da bi avtonom no in 
neodvisno od političn ih raz
m erij ce lov ito  raziskala in 
proučila zgodovino odnosov 
med obema narodoma, kar 
bi b ilo podlaga za pogovore 
in pogajanja med državama. 
Sestavljen je prvi osnutek sin
teze zgodovine odnosov med 
državama od leta 1880 do leta 
1956: to je prvi prim er skup
nega besedila in najmanjši 
skupni imenovalec dveh raz
ličnih, tudi nasprotujočih si 
interpretacij. Dr. Kacin VVo
hinz je organizatorka dela na 
slovenski strani in v ta na
men vodi raziskovalni projekt 
Slovensko-italijanski odnosi v 
sodobni zgodovini. Sodeluje 
tudi s podobno hrvaško-ita- 
lijansko komisijo ter z italijan
skimi znanstvenimi instituci
jami in arhivi v Trstu, V idmu, 
M ilanu, Turinu in Rimu. S po
sameznimi zgodovinarji iz
m enju je arh ivsko gradivo, 
pub likacije  in in fo rm acije . 
Posebej je pomembna njena 
strokovna pomoč Slovencem 
v Italiji in italijanski manjšini 
v Istri. O d leta 1964 je člani
ca tu rinskega š tud ijskega 
centra Piero Gobetti. Z refe-
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rati, s predavanji in predsta
vitvami knjig je nastopala zla
sti v Italiji pa tudi na Hrva
škem in v drugih državah. 
Soorganizirala je  več medna
rodnih znanstvenih sestan
kov. Študentom univerz v Tr
stu in Benetkah ter drugim  
raziskovalcem je bila mento
rica, svetovalka in recenzen- 
tka del. Delovanje dr. Kacin 
VVohinz v mednarodnih kro
gih je izjem no pomem bno, 
saj posreduje znanje o pre
teklosti narodnostno meša
nega območja, zaznamova
nega s konflik ti, ki še vedno 
vplivajo na sosedske odnose.

Priznanje za raziskovalne 
dosežke, s katerimi se utrjuje 
in razvija identiteta Slovencev 
in Slovenije, pa je prejel dr. 
Andrej Kranjc, krasoslovec in 
speleolog, znanstveni svetnik 
in izredni član Slovenske aka
dem ije znanosti in um etno
sti. O d leta 1966 je sodela
vec Inštituta za raziskovanje 
krasa Znanstveno-razisko- 
valnega centra SAZU, v letih 
1987 do 1995 je bil tudi nje
gov predstojnik. Na filozo f
ski fakulteti ljubljanske un i
verze je profesor na smeri 

i Geografija krasa. Izjemno u- 
spešno mednarodno delova
nje dr. Kranjca je prispevalo 
k poglabljanju razvoja slo
venskega krasoslovja in nje
govemu uveljavljanju v svetu 
ter utrjevanju Inštituta kot 
enega od središč svetovne
ga krasoslovja. Dr. Kranjc ši
ri krasoslovno znanje na pre
davan jih  in m ednarodn ih  
znanstvenih srečanjih, hkra
ti je tudi urednik in soavtor 
knjigeS/ovene Classical Karst 
(Slovenski klasični Kras), ki 
je izšla na pobudo UNESCA, 
ter mednarodno uveljavljene
ga Krasosolovnega zbornika 
(Acta carsologica). Je tudi u- 
tem eljite lj M ednarodne kra- 
soslovne ša\e Klasični kras. Za 
zasluge na znanstvenem pod
ročju mu je francoska vlada 
podelila odlikovanje Les pal- 
mes academiques. To je bila 
nagrada za 20-letno sodelo
vanje med s lovenskim i in 
francoskim i krasoslovci, ki 
ga je dr. Kranjc začel in tudi 
usmerjal.
--------------ED
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U S T A V N O  S O D IŠ ČE U Ž IV A  U G LED  IN  Z A U P A N JE

PREDSEDNIK DRŽAVE 
IZBRAL KANDIDATE ZA 

NOVE USTAVNE SODNIKE

OBČ N I ZBOR DRUŠTVA ZA NEGOVANJE 
SPO M IN A NA O RG ANIZACIJO  TIGR

S P O ZN A V AN JE  D E L O V A N J A
V Ilirski Bistrici je bil v sobo- IN  D E D IŠ Č IN E

D ržavn i zb or bo po poletnem  prem oru  
im enoval pet novih članov ustavnega sodišča. 

V Sloveniji, k jer je  pravni sistem še pom anjkljiv  
o ziro m a poln razn ih  v rze li, se m ora ustavno 

sodišče soočati tudi z navidezno drobnim i 
zadevam i in kršitvam i predpisov, ki bi jih  sicer 

m orali reševati in o njih razsojati bodisi upravni 
organi na razn ih  ravneh ali pa redna sodišča. 

Ustavno sodišče je doslej svojo vlogo uspešno 
izva ja lo , zarad i česar uživa  v javnosti ugled, 

zaupanje in spoštovanje.

Volitve ustavnih sodnikov 
so zmeraj dogodek, ki ima tu
di politične razsežnosti. Za
radi tega stranke namenjajo 
predlogom za omenjeno fun
kcijo posebno skrb. Za ime
novanje petih novih sodnikov, 
ki bodo svojo nalogo prevze
li oktobra oziroma novembra, 
so politične stranke poglavar
ju države poslale šestnajst 
predlogov. M ilan Kučan je 
med predlaganimi izbral pet 
kandidatov, za prav to liko iz
praznjenih mest v ustavnem 
sodišču. Pri izboru je upošte
val sedem meril, pri čemer je 
- tako je zatrdil na tiskovni 
konferenci - upošteval predv
sem strokovnost kandidatov.

Ustavno sodišče je pred
vsem varuh ustavnosti in za
konitosti; odločitve tega so 
dokončne, razen pri vpraša
njih človekovih pravic, pri ka
terih je zadnja stopnja njiho
vega varovanja evropsko so-

j dišče za človekove pravice. 
"Zato je potrebna avtoriteta, 
verodostojnost in zaupanje v 
ustavno sodišče, še posebej 
v mladi državi, ki mora varo
vati človekove pravice, razvi
jati in varovati državotvor
nost, razvijati in uveljavljati 

j  pravno državo, svoj pravni 
red, nadomeščati pravni red 
nekdanje jugoslovanske d r
žave, prilagajati in sprejema
ti pravni red EU in pravno 

| kulturo," je  razmišljal sloven
ski predsednik na srečanju 

| s predstavniki sredstev jav
nega obveščanja, namenje
nem obrazložitvi predlogov za 
nove sodnike.

Kandidati za nove ustav
ne sodnike so: dr. Janez Če
bulj, sekretar ustavnega so
dišča, sicer tudi član katedre 
za upravnopravne znanosti 
na pravni fakultete v Ljublja
ni; dr. Zvonko Fišer, domačin 
iz Nove Gorice, vrhovni d r
žavni tožilec na državnem to-
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žilstvu, strokovnjak na pod
ro č ju  kazenskega prava; 
Alojz Janko, d irektor vladne 
službe za zakonodajo, stro
kovnjak s tridesetletnim i iz
kušnjami na področju prav- 

I nega sistema; Janez Metelko, 
vrhovni sodnik, strokovnjak 
na področju civilnega pra /a; 
M ilo jka  M odrijan, vrhovna 
sodnica z bogatimi izkušnja
mi na vseh področjih prava.

Pričakujejo, da izvolitev 
novih ustavnih sodnikov ne 
bo potekala brez težav ali za
pletov. Po zakonu bo za izvo
litev potrebna navadna večina 
glasov, toda Slovenska Ijud- 

j  ska stranka se zavzema, da 
bi spremenili zakon in v njem 
določili dvetretjinsko večino 
glasov. Predlog novega zako
na je SLS že predložila v par
lamentarni postopek.

Večina drugih strank se o 
predlogih za nove ustavne 
sodnike še ni izrekla. Le vo 
dja poslanske skupine Zdru
žene liste socialnih demokra
tov Miran Potrč je bil kritičen 
do Kučanovega izbora. Izra
zil je presenečenje, da med 
kandidate za nove ustavne 
sodnike ni uvrstil tudi dr. C i
rila Ribičiča, poslanca ZLSD 
in profesorja ustavnega pra
va na pravni fakulteti v Lju
bljani.

to, 4. julija, občni zbor društva 
za negovanje tradicij protifaši
stične in narodnoobrambne 
organizacije TIGR. Udeležba - 
društvo ima okrog 210 članov 
- je bila visoka, razprava udele
žencev pa obsežna in zavzeta. 
Predvsem so se zavzemali za 
nadaljevanje seznanjanja jav
nosti, zlasti mladine v šolah, s 
poslanstvom in deležem TIGR- 
a v obdobju fašizma na Primor
skem. O tem naj bi učencem in 
dijakom šol pripovedovali ne 
samo v Sloveniji, ampak tudi v 
slovenskih šolah v Italiji ter na 
Koroškem, kjer so tigrovci tudi 
delovali.

Podpredsednik društva Ka
rel Kocjančič je bil v svojem po
ročilu tudi kritičen, ko je dejal, 
da je organizacija TIGR v Slo
veniji zdaj sicer priznana in 
upoštevana, toda zahteve nje
nih nekdanjih članov in tudi 
delov primorske oz. slovenske 
javnosti še niso izpolnjene. Gre 
predvsem za zahtevo po priz
nanju dogodka, da je 13. maja 
leta 1941 na Mali gori pri Rib
nici na Dolenjskem potekal prvi 
oboroženi spopad v Sloveniji 
med skupino tigrovcev (ti so 
prišli iz Primorske) in fašisti
čnimi okupatorji. V omenjeni 
skupini je bil tudi voditelj voja
škega krila TlGR-a Danilo Ze
len, ki je v spopadu padel. "Ta 
spopad bi morali šteti za pre
lomni dogodek v novejši zgo
dovini Slovencev. Upoštevajoč 
hotenja in želje vseh Primor
cev, naj zadobi ta dan trajen 
spomin v slovenski zavesti, po
stane naj praznik domoljubja 
ali primorskega odporništva 
oziroma dan upora proti faši
zmu", je v svojem poročilu pou
daril Karel Kocjančič.

O R G A N I Z A C I J E  T IG R

OB 50-LETNICI  
CERKLJANSKE 
TRAGEDIJE (3)

ERZILIJA PIRIH

Takoj ko smo zvedeli, kam približno so odpeljali jetnike, 
smo zbrali nekaj hran > in tople obleke in to sva s sestro Marico 
odnesli za njimi. Šli :va na Cerkljanski Vrh in se oglasili na 
samotni kmetiji p ri k idnu. Vprašali sva gospodarja, če kaj ve, 
kje so jetniki. Odgovoril je : “Bojim se, da so nekje zunaj." Pro
sili sva ga, naj jim  odda, kar sva prinesli in hitro odšli, kajti hiša 
je bila polna partizanov.

Še tisti večer smo slišali regljanje strojnic in se v duhu po 
slavljali od najdražjih...

Kmalu smo zvedeli, da se je kraju bližala partizanska patru
lja, likvidatorji pa so mislili, da se bližajo Nemci, zato so kar na 
hitro opravili svoje krvavo delo in zbežali. Ranjenci so b ili pove
čini še živi, a le enemu se je posrečil pobeg z morišča. Izgubil 
je samo oko in sam ni vedel, kako je m im o tolikih straž in dru
gih nevarnosti prišel do svojega brata v Gorici. Čez čas se je 
vrnil domov, a je prestal toliko m uk in zasliševanj, da je  um rl v 
Psihiatrični bolnici, ne da bi mogel kaj povedati o strahotni dra- 
i~ni na Cerkljanskem Vrhu.

Da bi vsaj nekoliko pom irili ljudi, so partizani razširili vest, 
da je več u jetih  pobegnilo, med n jim i tudi kaplan Lado. Pripo
vedovali so, kje vse so ga že videli. Tudi v njegovem stanovanju 
so ga večkrat "iskali", tako da so celo domači verjeli lažem, še 
posebno, ko se je njegovi sesiri sanjalo, da ga je srečala in j i  je  
reke l:"Kaj tudi ti ne verjameš, da sem se rešil!1"

5. februarja sem peljala žito v mlin. Dom ov grede sem se 
ustavila v cerkvi in tam prosila pom oči in tolažbe za žalujoče 
sorodnike pobitih. Naenkrat zaslišim zunaj glasen jok. Stopila 
sem iz cerkve in videla partizana, ki je na gostilniški zid pravkar 
prib il oglas o izvršeni likvidaciji in vzrokih zanjo. Na njem je  
bilo  75 imen: Lado Piščanc, Ludovik Sluga, Pavla Paa, Filip 
Bevk, Pavla Sedej, Karlina Zorzut, Angela Eržen, Katarina Me
zek, Malka Purgar, Franc Rojc, Josip Bavcon, Albert Kovačič,

Društvo za negovanje rodo
ljubnih tradicij organizacije 
TIGR bo letos postavilo spo
minska obeležja znanim tigrov
cem: Lavu Črmelju v Ljubljani, 
Janezu Črnaču v Prestranku in 
Ivanu Rudolfu v Podnanosu na 
Vipavskem. V Bovcu bodo od
krili spomenik tamkajšnji orga
nizaciji TIGR. Prizadevajo si, da 
bi na Opčinah tudi s pomočjo 
Slovenije uredili območje, kjer 
so bili ustreljeni protifašisti, ob
sojeni na II. tržaškem procesu. 
"Ta prostor je zdaj sramota za 
slovensko državo in bi ga mo
rali preurediti v spominski park," 
je opozoril Karel Kocjančič.

Na občnem zboru so razvi
li prapor društva ter podelili 
razna odličja in priznanja. Zla
ti častni znak TlGR-a je prejel 
Andrej Jelačin, gledališki igra
lec in kulturni delavec iz Seno
žeč, spominsko plaketo pa so 
prejeli zgodovinar Branko Ma
rušič, dr. Tatjana Rejec-Srebot 
(vdova po tigrovskem vodite
lju Albertu Rejcu), in pisatelj Sa
ša Vuga. Častna čjana TlGR-a 
sta postala Vojko Žnidaršič iz 
Ilirske Bistrice in Andrej Kavs 
iz Čezsoče pri Bovcu. Pohvalo 
so izrekli Krajevni skupnosti Se
nožeče, in sicer za njen delež 
pri organiziranju spominske 
slovesnosti v čast tigrovskega 
voditelja Danila Zelena.

Nadalje so na občnem zbo
ru podelili zahvalne listine svoj
cem desetih padlih ali umrlih 
tigrovcev. Tako zahvalo je do
bila tudi Bogdana Rudolf, vdo
va po tigrovskem voditelju Iva
nu Rudolfu. Za priznanje se je 
v imenu svojcev iz treh gene
racij družine Rudolf, ki so se 
vsi udeležili slovesnosti, zahva
lil Saša Rudolf. Ob tem je dejal, 
"da je bilo ime prof. Ivana Ru
dolfa dolgo zamolčevano, tako 
kot je bila zamolčevana tudi 
organizacija TIGR".

Na občnem zboru je pred
stavnik fakultete za arhitektu
ro ljubljanske univerze udele
žence seznanil s pripravami na 
gradnjo osrednjega spomenika 
upora primorskih Slovencev in 
spomenika rodoljubni organi
zaciji TIGR na griču Veliko Cir- 
je v občini Miren-Kostanjevi- 
ca. Temeljni kamen zanj bodo 
vzidali še letos. Za novega pred
sednika društva za negovanje 
rodoljubnih tradicij organiza
cije TIGR je bil izvoljen Svito 
Vižintin iz Nove Gorice. V svo
jem nagovoru ob izvolitvi je de
jal, "da so bili Primorci zmeraj 
enotni v svojih temeljnih usme
ritvah in odločitvah, in zato 
ostro zavračajo poskuse raz
dora v politiki in na drugih pod
ročjih, ki se kažejo v Sloveniji". 
------------- M.

Anton Mlakar, Rudolf Bogataj, Karlina Zorzut. “Nad nami je še 
Nekdo, ki bo pravično sodil!" je  tedaj zaklicala sestra umorjene 
A., partizan pa je odgovoril: “Se 200 jih  imamo na spisku in ne 
bom o mirovali, dokler jih  do zadnjega ne odstranimo."

Ko sem prišla k Piščančevim, je  bila pri njih mati umorjene 
edinke, Pavle Paa, učiteljice klekljanja v Cerknem. Takoj so opa
zili, da sem doživela oz. zvedela kaj hudega in me začeli izpra
ševati. Tedaj sem bruhnila v jok  in izdavila: "Ni jih  več!"

Mama Paa je  večkrat grajala morilce, zato so odstranili še 
njo. Zgrabili so jo, vrgli na kamion in odpeljali pro ti Idriji. Ves 
čas je na kamionu glasno igrala harmonika, da ljudje ne bi sli- 

\ šali njenih krikov. Kje so jo  ubili in zagrebli, nihče ne ve.
Po treh tednih sem na ukaz oblasti morala zapustiti Piščan- 

čeve in se vrniti domov v Trebče. Pozneje sem zvedela, da je  
na seznamu oseb, določenih za likvidacijo, tudi moje ime. Po 
božji dobroti sem ostala živa, da lahko sedanjim rodovom govo
rim o tem, čemur sem bila priča v tistih žalostnih, svinčenih 
časih. Dodala bi samo še tole:

Ne samo kaplan g. Lado, vsa Piščančeva družina je bila vzor 
dobrih, poštenih ljudi. Bili so zavedni Slovenci in verni kristjani. 
Isto b i mogla reči o vseh njihovih sotrpinih.

Marta je  bila po poklicu učiteljica, a ni hotela poučevati v 
italijanščini, zato je raje gospodinjila svojemu bratu duhovniku. 
Ko se je pozdravila, je  odšla v samostan, da v božji službi na
domesti svojo prijateljico Malko. Pred tragičnim dogodkom ni 
Marta nikoli mislila na samostan, Malka Purgar pa je hrepenela 
po njem že od mladosti. Bila je  že sprejeta k usmiljenkam v 
Ljubljani, a predno je mogla vstopiti, se je  žrtvovala za Marto in 
namesto nje šla v strašno smrt.

Spominjam se tudi dogodka iz leta 7 943. Ob kapitulaciji 
Italije so vsi Italijani bežali iz Cerknega. Tri velike stavbe vojašnice 
so ostale prazne. Ljudje so vdrli vanje in jih  izropali. Odnesli in 
odpeljali so vse, kar se je le dalo. G. Lado je b il nad njim i zelo 
razočaran. Ko so pridrveli tudi v oficirski blok, kjer so bila p ri
vatna stanovanja, je odločno nastopil pro ti roparjem. Ljudi je 

' nagnal in jim  tudi nekaj krepkih naložil, tako da so osramočeni 
odšli. Bil je  zelo žalosten in razočaran, da so ljudje - in to kri- 

' stjani - ki jih  je  s toliko ljubeznijo učil in navduševal za življenje 
po evangeliju, zmožni takih dejanj.
------------- --------- DALJE

SLOVENEC ČLAN  
SVETOVNE O R G A 
N IZ A C IJE  MNENJ 
S K III V O D ITELJE V
Predsednik uprave Nove 

ljubljanske banke Marko Voljč 
je bil imenovan za člana orga
nizacije, ki združuje najbolj 
vplivne mnenjske voditelje na 
svetu in jo  neformalno ime
nujejo kot 'Vlado svetovnega 
kapitalizma". Gre za združe
nje približno 350 zelo ugled
nih osebnosti iz ZDA, Evro
pe in Japonske, ki oblikujejo 
svetovno javno mnenje. Usta
novitev skupine je pred 25 leti 
spodbudil David Rockefeller, 
ameriški politik in mecen, zelo 
močan intelektualni naboj pa 
je skupini dal Henry Kissin- 
ger, kasnejši ameriški državni 
sekretar za zunanje zadeve.

Člani skupine so tudi oseb
nosti, ki so se zavzemale za 
priznanje samostojne sloven
ske države, za reševanje spo
rov v BiH, na Hrvaškem in v 
Kosovu. Med njimi so Richard 
H o lb rook , Sadako Ogata, 
David Oven in Thordvald Stol- 
tenberg. O pomembnosti or
ganizacije priča tudi dejstvo, 
da je njen član Bill Clinton; ta 
pa je moral zaradi funkcije 
predsednika ZDA članstvo 
začasno "zamrzniti". (M.)

PREPOVED U VO ZA  
BLAGA IZ  SLOVE 
NIJE ŠE VELJA
Jugoslovanska vlada, ki je 

proti koncu junija prepovedala 
uvoz blaga iz Slovenije, vztraja 
pri tem ukrepu. Domnevno 
ga je uvedla iz protesta zoper 
izjave nekaterih slovenskih 
politikov o Kosovu. Vendar o 
razlogih takšne vrste gospo
darske blokade, kakršne so

sicer občasno uvajali tudi v 
prejšnjih letih, ni nobenih ura
dnih pojasnil oz. izjav. Tudi 
Gospodarska zbornica Slove
nije ne more dobiti stika z 
Gospodarsko zbornico Jugo
slavije, čeprav sta obe zbor
nici še nedavno poudarjali, da 
se zavzemata za nemotene 
trgovinske in gospodarske 
stike ter blagovne izmenjave 
med državama. O  tem so raz
pravljali pred dobrim  mese
cem tudi na posvetovanju o 
pospeševanju trgovinskih iz
menjav v Novi Gorici. Obno
vitev gospodarskih stikov je 
odvisna predvsem od vzposta
vitve diplomatskih odnosov 
med Slovenijo in Zvezno re
publiko Jugoslavijo, za zače
tek morda le na konzularni 
ravni. Toda to se očitno še ne 
bo kmalu zgodilo. (M.)

O B VES T IL O

CVETOČA BRDA v Šm art
nem. V soboto, 11. julija, po
21. uri vabijo občina Brda, 
krajevna skupnost Šmartno in 
Kinoatelje Gorica v Šmartno, 
kjer bo na "dolanjem plac" pri
kaz Cvetočih Brd, "video zapi-

I sa nekega pomladnega dne v 
Brdih". Pomladansko podobo 
Brd je posnel goriški Kinoa
telje za Slovenski program de
želnega sedeža RAI za Furla- 
nijo-Julijsko krajino: scenarij 
in režija Nadje Velušček, ka
mera Radovana Čoka, glasbe- 

! na kulisa briškega umetnika 
; Z latka Kaučiča. Priredite lji 
večera pravijo: "Res je, da so 

I češnje že zdavnaj odcvetele 
..., pa vendar za spomine ni 
nikoli prepozno."
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GOSPODARSTVO

Z N A N O S T  IN  T E H N O L O G IJ AP O M E M B N A  P R IL O Ž N O S T  Z A  T R Ž A Š K O  G O S P O D A R S T V O

TRŽAŠKI V I I .  POMOL  
T U D I  DEJANSKO V 

ROKAH NIZOZEMCEV
Od srede, 1. julija, je trža

ški VII. pomol tudi dejansko 
pod upravo nizozemske dru
žbe ECT. Ta bo v skladu s po
godbo, ki jo je pred časom 
podpisala s tržaško pristani
ško ustanovo, VII. pomol in 
njegov kontejnerski terminal 
upravljala za dobo 30 let. Za
četek 30-letne nizozemske u- 
prave pomola so proslavili s 
krajšo slovesnostjo, ki so se 
je udeležili vidni predstavniki 
krajevnega političnega in go
spodarskega sveta s tržaškim 
županom Riccardom lllyjem 
na čelu, ki je bil od vsega za
četka naklonjen tej rešitvi, ter 
seveda predsednikoma trža
ške pristaniške ustanove M i- 
chelejem Lacalamito in družbe 
ECTVVouterjem den Dulkom.

Družba ECT bo investirala 
v tržaški kontejnerski term i
nal 130 milijard lir. Pet m ili
jard lir bo takoj namenjenih 
posodobitvi informatskega si
stema in formaciji osebja (130 
ljudi). Nizozemska družba ima 
za cilj potrojitev kontejnerske
ga p rom eta  od današnjih
200.000 na 600.000TEU (TEU 
je posebna merska enota kon
tejnerskega prometa), saj na
merava preusmeriti na Trst ve

liko blaga z vzhodnih tržišč,
I ki trenutno prihaja v severno
evropska pristanišča. ECT je 
družba s sedežem v Rotter
damu in prva zasebna družba 
v Evropi v kontejnerskem pro
metu (v svetovnem merilu je 
na četrtem mestu). Preko nje 
gre nad štiri m ilijone TEU let
no, zaposluje več kot 2.000 
uslužbencev, letno pa faktu
rira okoli 650 m ilijonov forin
tov (skoraj 600 milijard lir).

Krajevni, a tudi vsedržavni 
tisk je ta dogodek ocenil za 
zgodovinskega. Prvič se je

i zgodilo, da so najpom em 
bnejši del tržaškega pristani- 

| šča dali za daljše obdobje v 
: upravljanje tuji zasebni dru
žbi. Resnici na ljubo se je ECT 
za tržaško luko zanimal že 
pred petimi leti, a so to prepre- 

| čile sile, ki so takrat vplivale 
na tržaško politično in gospo
darsko življenje. Z izvolitvijo 
Riccarda lllyja za tržaškega 

| župana in s prihodom Miche- 
leja Lacalamite na čelo prista
niške ustanove ter Federica 
Pacorinija na čelo tržaških in- 
dustrijcev so se razmere pre

cej spremenile. Pred kratkim 
smo že pisali o načrtu Trsta 
prihodnosti, katerega cilj bi bil 
tudi prihod novih in svežih 
podjetniških moči. Po mnenju 
Federica Pacorinija pa je rav
no upravljanje VII. pomola s 
strani družbe ECT pomemb
no zato, ker bodo v Trst prišli 
novi podjetniki, ki bodo om o
gočili zdravim domačim pod
jetnikom, da bodo svobodne
je zadihali in se bolje razvili.

Dogodek torej nima samo 
gospodarskega, ampak tudi 
velik politični pomen. Po potr
ditvi Lacalamite na mesto pred
sednika pristaniške ustanove 
je to že drugi poraz za način 
mišljenja, ki je do včeraj pre
vladovalo v Trstu. To m išlje
nje so Tržačani poimenovali 
"No se pol" ("Ni mogoče") in 
je izražalo stanje negibnosti 
in mrtvila, v katerem jeb il Trst 
dolga desetletja. Izraz te po
litične in gospodarske misel
nosti so zlasti stari tržaški libe
ralno nacionalni krogi, zbra
ni okrog Liste za Trst, ki je še 
pred petimi leti vodila krajev
no upravo. Ravno politični in 
gospodarski predstavniki te
ga gibanja so najbolj naspro
tovali Lacalamitiin načrtu pre
daje uprave VII. pomola Nizo
zemcem. Zanimivo pa je, da 
stranka Nacionalnega zavez
ništva, politična zaveznica Li
ste za Trst, ugodno ocenjuje 
te poteze, čeprav prihajajo s 
strani levosredinske uprave 
Riccarda lllyja.
----------------- IZ
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► OSKRBA Z VODO NOVE 
GORICE IN DELA GORICE

► ŠTEVCI

► INVESTICIJSKA DELA NA 
PODROČJU VODOVODA, 
ČISTILNIH NAPRAV IN 
KANALIZACIJE

SLOVENIJA

TELETA Z O Z N A 
KO ZLATO ZRNO
V Sloveniji namenjajo čeda

lje večjo skrb pridelavi ekolo
ško neoporečnih živil. Na po
ljih naj bi uporabljali manj u- 
metnih gnojil in pripomočkov, 
ki sicer povečujejo pridelke, 
vendar so le-ti slabše kako
vosti. V zadnjih letih so pre
cej razširili ekološko gojenje 
jabolk ter pridelavo pšenice.

V mesnicah, tudi v krajih 
ob meji z Italijo, pa že nekaj 
časa prodajajo dve vrsti teleč
jega mesa. Klasična teletina z 
značilno bledo barvo je na vo
ljo že od nekdaj; rožnate bar
ve pa je meso v Sloveniji sko
tenih telet, ki jih pitajo s krm 
no mešanico in senom, ne pa 
z mlekom. Takšna reja poteka 
pod okriljem poslovne skup
nosti Zlato zrno. Ne gre le za 
drugačno barvo mesa, ampak 
je zaradi načina pitanja tudi 
njegova sestava boljša. Tele, 
ki ga že zgodaj začnejo pitati 
s krmno mešanico, hitreje ra
ste in, ker je prireja večja, je 
meso tudi cenejše. (M.)

NAJVEČJI N A K U 
PO VALN I CENTER
V SLO VENSKI IS T R I
Družba Mercator iz Ljub

ljane je v Kopru zgradila naj
večje nakupovalno središče v 
Slovenski Istri. Skupna povr
šina Mercator centra Koper 
znaša nekaj več kot 12.500 
m2, od tega bo 4.500 m2 na
menjenih prodaji živil in dru
gih izdelkov za vsakdanje po
trebe. V centru bo še 22 loka
lov oz. trgovin; v garažni hiši 
bo na voljo 600 mest za parki
ranje avtomobilov. O dprli ga 
bodo konec julija. (M.)

OKREPITEV 
SODELOVANJA  
MED TRSTOM  
IN SLOVENIJO

ERIK DOLHAR

Memorandum o sodelo
vanju med tržaškim M ed
narodnim centrom za teo
retsko fiziko in slovenskim 
ministrstvom za znanost in 
tehnologijo so podpisali v 
Ljubljani 1. t.m. v skladu s 
pobudo, ki je bila podana 
ob obisku pristojnega slo
venskega ministra M arin 
čka v Trstu marca letos.

KMETJE NA) 
UPOŠTEVAJO 
NOVE PREDPISE 
O UNIČEVANJU 
ODPADKOV

Od srede letošnjega junija 
morajo tudi kmetje v Italiji z 
večjo pozornostjo skrbeti za 
odpadke, ki jih t.i. odlok Ron- 
chi deli na štiri kategorije. V 
prvi sklop spadajo odpadki, ki 
niso nevarni za okolje. Gre za 
gnoj, organske odpadke ob pre
delavi pridelkov itd. Za ta sklop 
ni predvidena nobena obvez
nost. V drugi sklop uvršča za
kon posebne odpadke: gre pred
vsem za ostanke ob industrijski 
predelavi živil, a tudi za odpad
ke iz plastične mase, recimo za 
razne folije, ki jih uporabljajo 
v kmetijstvu. Prav tako v ta sklop 
uvrščajo porabljene gume raz
nih kmetijskih strojev, zaboje, 
prazne vreče gnojil in gnojevko 
ter snovi iz čistilnih naprav. Za
kon predvideva, da smejo kme
tje skladiščiti te odpadke za do
bo enega leta, če kup ne prese
ga 20 kubičnih metrov. Glede 
uničevanja teh odpadkov sta 
možni dve varianti, in sicer u- 
ničenje na kmetiji, a le v prime
ru, da si kmetje zagotovijo po
sebno pooblastilo, ali pa od
dajanje nalašč usposobljenim 
podjetjem, ki na osnovi poseb
ne konvencije odpeljejo in uni
čijo odpadke. V tem primeru 
morata kmet in prevoznik se
staviti in podpisati poseben o- 
brazec v štirih izvodih: ena ko
pija ostane kmetu, dve kopiji 
gresta prevozniku, ki mora v 
roku treh mesecev eno kopijo, 
izpolnjeno z novimi podatki 
vrniti kmetu, četrta kopija pa 
ostane podjetju, ki sprejme in 
uniči odpadke.

V tretji sklop spadajo poseb
ni odpadki, za katere bodo mo
rale posamezne občinske upra
ve izdelati seznam in ga sporo
čiti občanom. Za njihovo od
stranjevanje in uničevanje bo
mo plačevali posebno takso. V 
četrti sklop spadajo posebno 
nevarni odpadki, ki jih proiz
vaja kmetijstvo. Ti odpadki so 
izrabljena motorna in strojna 
olja, porabljeni akumulatorji, 
zapadla fitofarmacevtska sred
stva - se pravi škropila, zapad
la zdravila za domače živali in 
tudi prazna posoda ter škatle 
in vrečke posameznih fitosa
nitarnih sredstev. Zakon pred
videva visoke kazni v primeru 
nespoštovanja omenjenega do
ločila. Prav je, da se kmetje se
znanijo z novimi predpisi in 
strogo upoštevajo pravila.

S podpisom novega me
m orandum a se bo začelo 
tretje programsko obdobje v 
sodelovanju med slovenski
mi raziskovalnimi institucija
mi in tržaškim mednarodnim 
centrom, ki uspešno poteka 
že od leta 1992.

Mednarodni center za teo
retsko fiz iko  Abdus Salam 
(ICTP) izvaja raziskovalne in 
izobraževalne programe za 
Mednarodno agencijo za a- 
tomsko energijo (IAEA) in za 
UNESCO (Organizacijo ZN 
za izobraževanje, znanost in 
kulturo) in deluje na specia
liziranih področjih fizike in 
matematike (fizika konden
zirane materije, visokoener
getska fizika, fizika tal, jedr
ska fizika), njegove progra
me pa dopolnjujejo še aplika
tivni programi uporabe fiz i
kalnih in jedrskih tehnologij 
na področjih, kot so klimat
ske spremembe in varstvo o- 
kolja. Programi so namenjeni 
tudi znanstvenikom iz tretje
ga sveta. Slovenija je  k sode
lovanju povabljena kot razvi
ta država, ki nudi lastne pro
grame podiplomskega razi
skovalnega usposabljanja.

V dosedanjem sodelova
nju med ljubljansko univer
zo, institutom  Jožef Stefan in 
ICTP centrom, ki je potekalo 
v predhodnih programskih 
obdobjih in ga je podpiralo 
m in is trs tvo  za znanost in 
tehnologijo, je izstopal pou
darek na izmenjavi podiplom
skih študentov in možnosti 
za podiplomsko raziskoval
no delo in dosego doktorata 
tujih študentov na slovenskih 
raziskovalnih institucijah.

Novi memorandum poleg 
že uveljavljenih oblik izme
njav in bivanj predvideva raz
širitev programa na sodelo
vanje slovenskih raziskoval
nih inštitutov in obeh univerz 
pri organizaciji mednarodnih 
izobraževaln ih program ov 
ICTP in znanstvenih srečanj. 
Nudil pa bo tudi dodatne mo
žnosti za izmenjavo in gosto
vanja profesorjev in znan
stvenikov v smislu prizade
vanj za večjo  povezanost 
strokovnjakov tretjega sveta. 
Skupen program znanstve
nega sodelovanja, ki bo pote
kal na osnovi memorandu
ma, bo oblikoval znanstveni 
svet, v katerem bodo pred
stavniki slovenskih sodelujo
čih institucij in centra ICTP.

M em orandum sta podpi
sala slovenski minister za zna
nost Lojze Marinček in direk
tor Mednarodnega centra za 
teoretsko fizi ko Abdus Salam 
iz Trsta prof. M iguel Angel 
Virasoro. Ker je podpis me
moranduma namenjen tudi 
oblikovanju skupnega znan
stvenega sveta, so pri podpi
su sodelovali še prof. Gallie- 
no Denardo iz Službe za me
dnarodno sodelovanje ICTP 
ter predstavniki ljubljanske in 
mariborske univerze ter in
stituta Jožef Stefan.
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ŠPORT

F R A M C E v a N O G O M E T

V NEDELJO 
KONEC 

PRVENSTVA

Azzurre so po 11 -me- 
trovkah zasluženo izlo 
čili domačini, šahovni
ce pa so nadigrale stare 
Nemce.

Kako veliko je bilo razoča
ranje, ko je Di Biagio zastreljal 
zadnjo enajstmetrovko! Itali
janski navijači so umolknili. Ne
kateri izvedenci pa so vendar 
priznali, da je v četrtfinalu up
ravičeno zmagala francoska 
ekipa, ki je v 90 minutah poka
zala več. Trener Italije, Trža
čan Cesare Maldini, se je med 
televizijskim prenosom tekme 
"izkazal" z grobimi besedami 
do sina Paola (kapetana Azzur- 
rov) v trdem škedenjskem na
rečju. Po porazu s Francijo je 
bil selektor takoj tarča kritik 
milijonov italijanskih namiš
ljenih izvedencev ali državnih 
selektorjev; kaže pa, da mu bo 
federacija še zaupala. Priznati 
)e treba, da Italija na tem mun- 
dialu sploh ni igrala slabo, mor
da pa Maldini le ni znal izkori
stiti potenciala svoje enajsteri
ce, posebno v napadu. No, ka
korkoli že: Italijani so se vrnili 
domov in prepustili mesto v 
polfinalu štirim močnejšim re- 
prezantancam.

Evforični H rva t  Šuker bi lahko 
z enim go lom dohite l  Vierija 
in Batistuto na vrhu lestvice 
najboljših strelcev prvenstva.

V svetovno elito se je, po
leg domače Francije, močne 
Nizozemske in favoritov za 
končno zmago - svetovnih pr
vakov Brazilije, z izrednim in 
gladkim podvigom proti tri
kratnim svetovnim prvakom 
Nemčije prebila Hrvaška. Že 
od vsega začetka smo napove
dovali, da gre za zelo solidno 
•zbrano vrsto, ki je s svojo igro 
Prepričala veliko bolj od bivših 
lužnih bratov |ugoslavij . Mla
deniči s šahovnico na p -sih so 
Poskrbeli za zgodovinski po
dvig: še nobeni reprezentanci 
se ni namreč ob krstnem nasto- 
Pu na kakem svetovnem pr
venstvu uspelo prebiti tako vi
soko. Tekmo z Nemčijo si je na 
^estu samem ogledal sam hr
vaški predsednik Tudjman, jaz 
Pa sem jo spremljal na Hrvaš
kem. Veselje je bilo nepopisno 
od prvega gola Jarnija do tret- 
lega Sukerja (na sliki) in poseb
no ob končnem trojnem sodni
kovem žvižgu: kričanje, petje 
(mladi so intonirali tipično "Ve- 
ceras je naša fešta..."), metanje 
Petard, improvizirani ognjeme
ta pa tudi kak strel iz kalašniko 
va, ki je v Mostarju žal ugasil 
*'vljenje mlade Hrvatice...

POLFINALA: Brazilija-Ho- 
tandska 5-3 (po 11-m.); v sre
do, 8.7.: Francija-Hrvaška.

FINALA v Parizu: v soboto, 
11-7. ob 21. za 3. mesto: Ho- 
landska-Hrvaška (ali Francija); 
v nedeljo, 12.7., ob 21. uri za 
1 • mesto: Brazilija-Francija (ali 
Hrvaška).

- ERIK DO LHAR

ZAMEJSKE ŠPORTNE IGRE 98 SOKOLA /  IN T ERVJU: N IKO  PERTOT

N A D V S E  USPEŠEN O B R A Č U N ,  UPANJE  
ZA O Ž I V I T E V  ŠPORTA V N A B R E Ž IN I

KOTALKANJE /  IZJAVA: M O JM IR  KOKOROVEC

S slavnostnim nagrajeva
njem so se zaradi poletne 
plohe šele v soboto, 4. t.m., 
na Sokolovem igrišču v Na
brežini končale nove Zamej
ske športne igre 98, ki jih je 
p rired ilo  domače Športno 
društvo Sokol. V imenu orga
nizatorjev (pripravljalni od
bor so sestavljali Elena Colja, 
Marjana in Marko Golemac, 
Matej Gruden, Maja Lapornik, 
Jožko Okretič, Niko Pertot, Si- 
donja Radetič in Mitja Terčon) 
sta spregovorila predsednik 
Sokola Niko Pertot (na mali 
sliki levo) in odbornica Maja 
Lapornik (na mali sliki desno), 
od pokroviteljev (Kraška gor
ska skupnost, občina Devin- 
Nabrežina, Primorski dnev
nik, Svet slovenskih organiza
cij, Zadružna kraška banka in 
Združenje slovenskih šport
nih društev v Italiji) pa so po
zdravili Mariza Škerk Kosmi- 
na, Bojan Brezigar, Klavdij 
Brajnik in Mario Šušteršič.

Obračun te uspešne izve
dbe novih športnih iger nam 
je podal predsednik organiza
torjev Sokola Niko Pertot: "S 
prvo izvedbo športnih iger 
smo zelo zadovoljni. Udelež
ba je bila masovna, saj smo 
imeli okrog 700 tekmovalcev. 
Tekmovanja so bila vsak dan 
na Sokolovem športnem igri
šču in v drugih telovadnicah 
ter na igriščih. Mislim, da je 
vse dobro potekalo, čeprav je 
bilo seveda nekaj zastojev za
radi vremena in drugih okoli
ščin. Zahvalil bi se vsem so
delavcem in prijateljem, ki so 
pripomogli k uspehu te po
bude, in hkrati tud i spon
zorjem."

Misliš, da bo ta p o 
buda p ris p e v a la  U id i 

k obuditv i športne  
dejavnosti p r i  

vašem društvu?
To je bil naš prvi namen in 

mislim, da je bila to prava pri
ložnost. Upam, da bo uspeh 
viden že v prihodnji sezoni; 
čeprav še nimamo telovadni
ce, se bomo potrudili, da bo 
prihodnja sezona bolje p ri
pravljena kot prejšnja. 

N ek a j k r it ik  je  bilo  
slišati glede tega, 

da se tekm ovanj niso 
udeležili le neaktivni 

ig ra lc i oz. da so 
nekatere ekipe med 
ig ra  m i spremenile  

svojo postavo.
K a j meniš o tem? 

Moram reči, da je bila to 
prva, poskusna prireditev in 
da smo pogrešili, ker nismo 
postavili pravil. Brez skrbi 
bomo čez dve leti ob drugi iz
vedbi športnih iger popravili 
letošnje napake in ločno do
ločili pravila.

Dolžni smo vam še nekaj 
rezultatov. V lovu na zaklad 
so bili najspretnejši Fantje iz
pod Grmade, ki so bili tretji 
tudi v košarki. Drugo mesto 
v lovu na zaklad je osvojil 
mladinski odsek Slovenskega 
planinskega društva Trst, tre
tja pa je bila ekipa iz Prečnika 
in Lonjerja PRELOM. V moški 
odbojki sta se v finalu pome
rili ekipi, večni nasprotnici iz 
Goriške, Olympia in Val. Če
prav je v vrstah Valovcev spet 
zaigral prvoligaš Matej Čer-

Masovna udeležba potrdila željo  po športnem  
udejstvovanju zamejske m ladine. O lym pia  
zmagala v moški odbojki, Fantje izpod Grm ade  
v lovu na zaklad (na sliki vpisovanje), 3. pa so 
bili v košarki, kjer je zmagal W arm .

Ff

nic, so bili odbojkarji Olym- 
pie odločnejši in osvojili prvo 

| mesto z gladko zmago 2-0. 
Tretji je bil Naš prapor. Med 

| ženskami so bile prve Slogaši- 
ce in Borovke ekipe Zeks, ki 
so v finalu premagale Špric 
Team (bivše Slogašice in So- 
kolovke). Pri košarki so bili 

j najboljši člani ekipe Warm, ki 
i so dvakrat tesno premagali 
drugouvrščene Huligane Bar- 
kolane. N OGOM ET : Grad Bani/ 
Ferlugi-Godba Prosek 9-3, 
Deportivo-Vesnao 3-2 (po 11- 
m.), Cerovlje/Mavhinje-Sa- 
m aturj'n 2-0 (brez borbe),

I Klub Križ-Kontovel člani 13- 
2, Mosp-Godba Nabrežina 3- 
12, Doberdob-Kras 4-3, Bato 

j Team Nabrežina-Grad Bani/ 
Ferlugi 10-5, Eno Breg-Do- 
berdob 6-5, Lokomotiv Pro- 
sek-Deportivo 5-4, Klub Križ- 
Mosp 13-3, Cerovlje/Mavhi- 
nje-Klub Križ 7-6 (zlati gol 
Egona Fonde), Eno Breg-Lo- 

! ko m o tiv  Prosek 7-4, Eno 
Breg-Bato Team 9-6, Cerovlje 

! /Mavhinje-Bato Team 11 -0.
• KONČNI VRSTNI RED: 1. Eno 
| Breg, 2. Cerovlje/Mavhinje, 3. 
Bato Team. KOŠARKA: Huliga
ni Barkolani-Zois 71 -33, Out- 

j siderji-Kraški biki 61 -49, Fan- 
; tje  izpod G rm ade-Penzija 
i  Team 39-32, Old Cici-Konto- 
vel 49-41, VVarm-Rdeča kapi
ca 56-13, Robe di carta-De- 

I vin 54-30, Huligani Barkola- 
n i-Kontove l kadeti 54-51, 
Warm je tesno premagal Fli- 
nestonese iz Škednja, Fantje 

| izpod Grmade so gladko pre
magali Outsiderje, Huligani 
Barkolani-Robe di Carta 42- 
34, VVarm-Old Cici 54-34,

| VVarm-Huligani Barkolani 37- 
31, Huligani Barkolani-FiG 
56-43, finale: VVarm-Huliga- 
ni Barkolani 47-42. KONČNI 

i VRSTNI RED: 1. Warm, 2. Huli
gani Barkolani, 3. Fantje izpod 
Grmade, 4. Old Cici.

| ŽENSKA O D BO JKA: Zeks- 
■ Kontuvjeuke 2-0, Špric Team- 
Godba Prosek 2-0, Sokol-O- 
lympia 2-0 (b.b.), Ex Friulex- 

; port-Ex Meblo 2-1, Zeks-Sc- 
kol 2-0, Kontovel-Stara klapa 
2-0, Špric Team-Ex Friulexport 
2-0, Spric Team-Kontovel 2- 
0, finale: Zeks-Špric Team 2- 
0. M OŠKA ODBOJKA: Sežan- 
Devin 2-1, Olympia-Ex Bor 2- 
0, Naš prapor-Doberdob 2-0, 
Val-Naš prapor 2-1, Olympia- 
Sežan 2-0, Naš prapor-Sežan 
2-1, finale: Olympia-Val 2-0. 
BALINANJE: 1. Godba Prosek 
(Eligio Pelizon, Danilo Žužič, 
Erik Rupel, Just Fabian), 2.

Brez žlajfov (Zdravko Sku
pek, Milan Škabar, Boris Milič, 
Eligij Kante), 3. Sokol 2 (Da
nilo Mihelič, Adriano Stanis- 

' sa, Ivan Ušaj, Stane Kojanec), 
4. Lesizza (Livio in Ivan). ŠAH: 
1. Danilo Ukmar, 2. Mitja Pe- 
taros, 3. Marko Oblak. NAMIZ- 

i  NI TENIS: 1. Peter Chermaz, 2. 
Kristjan Cherin, 3. VValter Ru
pel, 4. Gianpaolo Rocchetti,

! 5. Luka Švab.
Posebna priznanje so pre

jeli: najmlajši in najstarejši u- 
deleženec: 4-letna Tjaša Ob- 

I lak (lov na zaklad) in 78-letni 
i Bernardo Milani (balinanje); 
ekipa, ki je sodelovala pri naj
več športnih panogah: God
ba Prosek ter za poseben us
peh v teku Paolo Legiša in 
Marko Korošic.
  l D

FOTO KROMA

TANJI ROMANO DVA 
DRŽAVNA PODNASLOVA

Dovolj za uvrstitev na
evropsko prvenstvo

Tanja Romano (ŠD Polet) se 
z državnega prvenstva, ki je bilo 
prvi julijski konec tedna v Follo- 
nici, vrača z dvema državnima 
podnaslovoma. V kategorijijeu- 
nesse je osvojila srebrno meda
ljo v prostem programu in kom
binaciji, medtem ko ji je uvodo
ma nekoliko spodletelo v obvez
nih likih. Naslov prvaki nje je os
vojila Rimljankajannucci.

Tanjin trener Mojmir Koko- 
rovec nam je povedal, kako je 
zadovoljen z nastopom svoje 
varovanke: "Z nastopom Tanje 
sem zelo zadovoljen glede na to, 
da je prvo leto v tej kategoriji in 
daje, po mojem mnenju, doka
zala določeno zrelost, ki je v prej- 
šnjih letih ni pokazala. Prav to 
je verjetno najpomembnejše. 
Na splošno je tekmovala dobro. 
Naredila je nekaj napak, zaradi 
katerih je pristala na drugem 
mestu. Malenkostne napake so 
bile prav v zrelosti oz. pri nasto
pih pred publiko. ZmagovalkaJa- 
nuccijeva, ki je leto starejša od 
Tanje, je prav v teh elementih 
pokazala nekaj več. Mislim, da 
je ravno v tem razlika med nji
ma. Jaz in druga trenerka Elvia 
Vito pa sva zelo zadovoljna za 
ta uspeh. Sedaj je za Tanjo na
počil čas enotedenskega poči
tka, nakar bomo spet začeli tre
nirati."

Tanjine uvrstitve na držav
nem prvenstvu so bile vsekakor 
dovolj dobre, da jo je Federacija 
vključila v državno reprezentan
co, ki bo od 17. do 22. avgusta 
nastopila na evropskem prven
stvu v Franciji.
-----------------ED

H O K E J N A  R O L E R J IH

PORAZA POLET
K W IN SO V
Zdesetkana ekipa Poleta 

Kvvins (brez poškodovanega 
standardnega vratarja Mojmirja 
Kokorovca) je v 5. kolu italijan
skega prvenstva 1. divizije (A 
lige) v nedeljo, 5. t.m., v Appia- 
nu doživela dvojni poraz proti 
solidnima ekipama, ki zasedata 
visoka mesta na lestvici: posta
vi Avalanche iz Bočna (5-3: Bo
štjan Kos 2 gola, Mauro Mede- 
ot 1) in domačemu Appianu (8- 
4: Dean Rušanov 2, Kos in Me- 
deot 1). Kljub temu ostajajo Po- 
letovci tretji na lestvici in so si 
že priborili nastop v polfinalnem 
delu.

ROLKANJE

MATEJA BOGA
TEČ ŠE TRETJA
Konec tedna je 16-letna nara- 

ščajnica kriške Mladine Mateja 
Bogateč na evropskem prven
stvu v reber v Jablanacu na Češ
kem osvojila tretje mesto, to
rej bronasto kolajno v ekipnem 
šprintu.

E g 2 J 3 2 J  / POGOVOR: MARKO LOKAR

SPET V A1 LIGI IN 
POVRHU ŠE V GORICI !

28-le tn i Barkovljan M arko  Lokar bo v naslednji 
sezoni branil barve goriškega prvoligaša.

O njegovi selitvi iz Avelli- 
na, kjer je v lanski sezoni zelo 
uspešno igral z A2-ligašem 
Ciriom, se je govorilo že dol
go. V torek, 30. junija, je kon
čno v Gorici podpisal enolet
no pogodbo z opcijo za dru
go leto s tamkajšnjim novo
pečenim A1 -ligašem. Ob vr
nitvi domov smo se z njim na 
kratko pogovorili.
K ako  je  sploh p riš lo  
do tvojega p resto pa  
iz  Avellina v Gorico?

Ni bilo lahko, ker sem imel 
vAvellinu dvoletno pogodbo, 
ki me je vezala na tamkajšnjo 
ekipo še eno leto. Že aprila 
sem izvedel, da bi lahko igral 
v Gorici, ker smo sledili kon
čnici prvenstva; če bi Gorica 
napredovala v A1 ligo, kot se 
je potem zgodilo, bi tam tre
niral Tonino Zorzi, moj bivši 
trener v Avellinu. Že takrat 
sem vedel, da bom lahko igral 
v Gorici, če bo on tam trener.
Pred dvema tednoma sem se 
z Gorico zmenil tudi za plači
lo, ki naj bi ga tam prejel. Ta
krat sem tudi Avellinu nazna
nil, da bi rad igral za Gorico.
V Avellinu so sicer zahtevali 
odškodnino zaradi prekinitve 
pogodbe, na kar je Gorica pri
stala. Potem sem moral spet

osebno v Avellino, da bi se 
zmenil za nekatere osebne fi
nančne zadeve; nato so mi 
dali dokončno potrd ilo , da 
lahko podpišem pogodbo v 
Gorici.

Končno si torej 
dejansko doma, tako  

da lahko  trdim o, da  
je  bila varian ta  Gorica  

za te  najboljša  
možnost...

Recimo, daje bila s tega vi
dika res najboljša varianta,

■ ED

Zaradi preobilice gradiva 
bomo nekatere prispevke 
objavili prihodnjič. Bralcem 
se opravičujemo. / u r e d .
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morda tehnično ne, saj bi lah
ko igral tudi v Milanu za Ste- 
fanel. Mogoče niti finančno 
ne. Pa vendar, v Gorici sem 
takorekoč doma, le 40 km od 

! Repna, kjer živim s svojo mla
do družinico. Zato sem pri
stal na novo pogodbo in od- 

j  klonil ponudbo iz Milana.
N a koncu še nekoliko  
bolj po litično  in m anj 
športno vprašanje: 

kako  je  b iti Slovenec 
in ig ra ti v razn ih  
ita lijanskih  ligah?

; Na jugu nimajo zelo jasne 
predstave o slovenski manjši
ni v Trstu. Stalno namreč me- 

! šajo pojm e med Slovenci, 
Hrvati, Srbi, Makedonci, skra- 

! tka: točno ne vedo, za kaj gre.
: Čeprav jim  potem skušaš raz
ložiti, jim  še vedno ni jasno. 
Ni lahko. Žal pa v Sloveniji ni 
dovolj ekip, morda niti dovolj 
denarja, da bi lahko tam igral. 
Ni lahko tudi zato, ker imam 
še ne 7-letno hčerko, ki obis
kuje slovensko šolo v Repnu; 

i morala je ostati doma celo le
to, medtem ko sem bil jaz 

! sam v Avellinu. Končno pa 
■ sem sedaj doma.



OSEM OD TISOČ KATOLIŠKI 
CERKVI. TVOJA POMOČ, 
KJER JE POTREBNA POMOČ.
Katoliška Cerkev vsako leto uporablja z uspehom in prozornostjo to, kar pride v sklad 

Osem od tisoč,  da uresniči tisoče verskih in kari tat ivnih načrtov. Daj svoj podpis za 

katoliško Cerkev v svojem Potrdilu a l i  davčni pr i jav i  tako, da se poslužiš teh navodil.

POTRDILO
(nekdan ja  m od. 101 in  201)

•  Kdo lahko podpiše: upokojenci 
in odvisni delavci, ki so konec fe
bruarja prejeli novo Potrdilo; ti
sti, ki so leta 1997 prejeli davčne 
odbitke (vrsta 9 Potrdila) in ki so 
lasti ki pokojn ine  in samo d o h o d 
kov od odvisnega dela brez odte- 
gljivih obveznih prispevkov.

•  Kako i zb rat i : podpiši  v kva
dratku “Chiesa Cattolica” (samo 
znotraj njega, da je izbira veljavna) 
in tudi na za to določenem mestu, 
označenem s “Firma”, kjer izjavljaš, 
da nimaš drugih dohodkov kot v 
primeru tu ob strani; •  zapri v 
navadno kuverto samo original

sestavljenega Potrdila; •  zapiši na 
kuverto svoj priimek in ime, dav
čno šifro, zapis 
“Scelta per la de- 
stinazione dell'8 
per mille dell'Ir- 
pef, Anno 1998”.

Certificazione di cui all'art. 7-bis del D.P.R. 29 settembre 1973, n. 600

_u_
CODICE FISCALli

COGNOMF. f-: NOML

Sccita per la dcstinazionc dcll’8 per mille delTIrpef

•  Kdaj in kje od
dati: od 1. junija 
do 31. ju lija  1998 oddaj kuver
to s Potrdilom na p ošti ali v 
banki in dvigni pobotnico.

AN NO  1998

Pozor: pripravljene ku
verte za Potrdilo lahko 
najdeš v mnogih žup-

• v  v  • 1mscih.

RATi DALLA
ro PER MILLE DELL'IRPEF (in

UNICO 98
(nekdanji mod. 740)

•  Kdo lahko podpiše: davkoplačevalc i ,  ki so vse do prejšnjega leta 
oddajali  mod.  740.

•  Kako izb ra ti: podpiš i  v kv a d ra tk u  “ Chiesa  c a t to l i c a ” (samo 
znotraj  njega, da je izbira veljavna).

•  Kdaj in kje oddati: od 1. junija do 31. ju lija  1998 na p o š tn e m  
u r a d u  ali na b a n k i ,  k i im a  za  to  p o g o d b o ,  če si i z p o ln i  
iz javo r o č n o  ali s s t r o j e m ;  izk l ju čn o  na p o š t n e m  u r a d u ,  če si jo 
n a t i sn i l  v f o r m a tu  Persona l  C o m p u te r .
V ob eh  p r im e r ih  ne pozab i  dv ign it i  p o b o tn ic e .

Chiesa ca tto lica

C o m (jO

C aU oItri redditi oltre qu

(isisbe

^ e d if6  flldceftte

Chiesa catto lica

CMAslo h

C H I E S A  C A T T O L I C A  - CEI  C o n f e r e n z a  E p i s c o p a l e  I t a l i a n a


